
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1906. Andra Kammaren. N:o 47.

Tisdagen den 1 maj.
Kl. V2 3 e. m.

§ I-

Justerades protokollet för den 24 nästlidne april.

§ 2.
Hans excellens herr ministern för utrikes ärendena m. m. 

JE. B. Trolle öfverlämnade Kungl. Maj:ts propositioner till Riks
dagen :

angående reglering af utgifterna under riksstatens tredje 
hufvudtitel; och

angående godkännande af öfverenskommelse rörande eko
nomisk uppgörelse mellan Sverige och Norge i anledning af 
unionens upplösning.

§ 3.

Anmäldes och godkändes lagutskottets förslag till Riksdagens 
skrifvelse, n:o 96, till Konungen, i anledning af Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag angående förbud i vissa fall för 
bolag och förening att förvärfva fast egendom samt till lag om 
ändrad lydelse af 22 § i lagen den 27 juni 1896 om hemmans
klyfning, ägostyckning och jordafsöndring.

§ 4.

Föredrogos hvar för sig och hänvisades till statsutskottet 
Kungl. Maj:ts på kammarens bord hvilan de propositioner:

angående anslag till inredande af utvidgade eller förändrade 
Andra Kammarens Prof. 1906. N:o 47. 1



N:o 47. 2 Tisdagen den 1 Maj.

lokaler för Kristianstads läns landskontor och landtmäterikontor 
äfvensom till iståndsättande af de till landshöfdingen i samma 
län anslagna boställslägenheter m. m.;

angående understöd till rederiaktiebolaget Nordstjernan för 
uppehållande af regelbunden ångfartygsförbindelse mellan Sverige 
och La Plata-länderna;

angående efterskänkande af kronans rätt till danaarf efter 
gårdsägaren Lars Vilhelm Dahlbergs i Piteå hustru Fredrika 
Vilhelmina Dahlberg, född Nordström; samt

angående efterskänkande af kronans rätt till danaarf efter 
banvakten Johan Werner Stålbergs änka Charlotta Cecilia Stål
berg, född Wallin.

§ 5.

Vid föredragning af herr E. A. Leksells vid nästföregående 
sammanträde gjorda och då bordlagda anhållan att till hans 
excellens herr statsministern och chefen för justitiedepartementet 
få framställa spörsmål, blef berörda anhållan af kammaren 
bifallen.

§ 6.
Föredrogos, men bordlädes åter statsutskottets utlåtanden 

n:is 12, 95, 96 och 97.

§ 7.
Härefter föredrogs statsutskottets memorial n:o 98, i anled

ning af kamrarnas skiljaktiga beslut i en fråga rörande anslagen 
under riksstatens tionde hufvudtitel; och blef den i memorialet 
föreslagna voteringspropositionen af kammaren godkänd.

§ 8.
Vidare föredrogos, men bordlädes åter statsutskottets utlåtan

den n:is 99, 100, 101, 102 och 103, Andra Kammarens första 
tillfälliga utskotts utlåtande n:o 15 samt Andra Kammarens femte 
tillfälliga utskotts utlåtande n:o 16.

§ 9.
Anmäldes och godkändes Riksdagens kanslis förslag till 

paragrafer i riksdagsbeslutet:
n:o 18, angående ändrad lydelse af dels 42, 44 och 61 §§ i 

lagen den 28 juni 1895 om aktiebolag samt 25, 27 och 43 §§
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i lagen den 28 juni 1895 om registrerade föreningar för eko
nomisk verksamhet, dels 36, 38, 57, 86, 88 och 114 §§ i lagen 
den 24 juli 1903 om försäkringsrörelse, dels ock i vissa delar af 
lagen den 18 september 1903 angående solidariska bankbolag 
samt vissa delar af lagen den 18 september 1903 angående bank
aktiebolag,

n:o 19, rörande antagande af lag angående förordnande af 
rättegångsbiträde åt häktad,

n:o 20, angående revision af skiftesstadgan och därmed 
sammanhängande författningar,

n:o 21, rörande ändring af förordningen angående åtgärder 
till förekommande af öfverdrifven afverkning å ungskog inom 
Västerbottens och Norrbottens län,

n:o 22, angående sluten omröstning vid prästval,
n:o 23, rörande dels förordning angående en särskild stämpel

afgift för försäljning af punsch, arrak och rom, dels ock ändring 
af gällande tullsats i vissa fall å arrak och rom,

n:o 24, angående uppförande af en bro öfver Stora Norrström,
n:o 25, rörande lag angående ändring i vissa delar af straff

lagen, lag angående straffarbetes och fängelsestraffs verkställande 
i enrum, lag angående villkorlig frigifning, lag angående villkorlig 
straffdom samt lag angående ändrad lydelse af 1, 2, 4, 5 och 
7 §§ i lagen den 17 oktober 1900 om straffregister,

n:o 26, angående lag om ändrad lydelse af vissa §§ i för
ordningen angående kyrkofullmäktige och kyrkonämnd i Göte
borg den 5 maj 1882,

n:o 27, angående lagar om ändrad lydelse af 40 § i lagen 
den 28 juni 1895 om aktiebolag och om ändrad lydelse af 23 § 
i lagen den 28 juni 1895 om registrerade föreningar för eko
nomisk verksamhet,

n:o 28, rörande lagar angående vissa ändringar i sjölagen 
och om skyldighet för svensk domstol att upptaga sjöförklaring 
och verkställa undersökning angående sjöolycka, som drabbat 
främmande fartyg,

n:o 29, rörande lag angående norsk undersåtes rätt att be
sitta fast egendom här i riket,

n:o 30, angående lag om ändrad lydelse af 7 § i lagen den 
1 oktober 1894 om förvärfvande och förlust af medborgarerätt,

n:o 31, angående lagar om vissa ändringar i strafflagen, om 
upphäfvande af förordningen den 1 juni 1819 angående sättet, 
huru förfaras skall med sådana personers anhållande och till
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talande, hvilka begå förbrytelser i ett af de förenade riken Sverige 
och Norge samt därefter afvika till det andra, och om ändrad 
lydelse af 7 § i strafflagen för krigsmakten den 7 oktober 1881, 
och

n:o 32, angående lag i anledning af Sveriges anslutning till 
den internationella godstrafikkonventionen.

§ io.

Till bordläggning anmäldes:

statsutskottets utlåtanden:
n:o 104, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 

bidrag till anläggning af aflopps- och vattenledningar vid Troll
hättan m. m.;

n:o 105, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
upplåtelse af en tomt i Trollhättan till skolhusbyggnad;

n:o 106, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
upplåtelse till Trollhättans kommun af vissa områden för utlägg
ning af gator och allmänna platser i Trollhättan m. m.;

n:o 107, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
ställande af viss kronoegendom under förvaltning af styrelsen 
för Trollhätte kanal- och vattenverk;

n:o 108, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
försäljning af ett till kronolägenheten Barnabro n:o 1 i Hallands 
län hörande område;

n:o 109, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
afstående af kronans rätt till den så kallade Fiddevången invid 
Falsterbo;

n:o 110, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
försäljning af vissa delar af kronoparken Österåker i Stock
holms län;

n:o 111, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
utbyte af mark från Älfkarleby kungsgård i Uppsala län mot 
viss Söderfors bruks aktiebolag tillhörig jord;

n:o 112, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
försäljning af förut till löningsjordar .anslagna lotter under förra 
kungsladugården Ladugårdsgärdet i Östergötlands län;

n:o 113, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
försäljning af vissa till förra hospitalshemmanet 3/4 mantal Växjö 
hospitalsgård i Kronobergs län hörande områden;

n:o 114, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående

Tisdagen den 1 Maj.
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försäljning af förra länsmansbostället Husby n:o 4 med därtill 
hörande lägenheten Mörtnekärret n:o 1 i Östergötlands län;

n:o 115, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
försäljning af ett till kungsladugården Skälby i Kalmar län hö
rande område;

n:o 116, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
försäljning af två till förra militiebostället 29/4s mantal Stenkelösa 
näs 1, 2, 3 och 6 i Malmöhus län hörande lägenheter;

n:o 117, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående
försäljning af vissa delar af kungsladugården Askloster n:o 1 i
Hallands län; och7 *

n:o 118, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
försäljning af till förra häradsskrifvarbostället 1 mantal Östan
bro n:o 3 och förra kronofogdebostället 1 mantal Östanbro n:o 4 
i Västmanlands län hörande jordområden;

sammansatta stats- och lagutskottets memorial n:o 9, i anled
ning af kamrarnas skiljaktiga beslut beträffande utskottets utlå
tande n:o 4, öfver dels Kungl. Maj:ts proposition angående löne
reglering för lärare vid folkskolor m. m., dels ock nio med för
anledande af propositionen väckta motioner; samt

Andra Kammarens tredje tillfälliga utskotts utlåtande n:o 11, 
angående motion af herr S. T. Palme m. fl. om skrifvelse till 
Kungl. Maj:t angående revision af taxa för befordran af personer 
och resgods å statens järnvägar.

§ 11-

Justerades protokollsutdrag.

§ 12.

Ledighet från riksdagsgöremålen beviljades:
herr J. E. von Krusenstjerna under 14 dagar f. o. m. den 3 maj,

» A. Hansson » 2 » » » 2 » och
» J. Bengtsson i Bjärnalt » 2 » » » 4 » .

Härefter åtskildes kammarens ledamöter kl. 2,51 e. m.

In fidem
Herman Palmgren.
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Onsdagen den 2 maj.
Kl. 11 f. m.

1.

Justerades de vid kammarens sammanträde den 25 nästlidne 
april förda protokollen.

§ 2.
Herr statsrådet m. m. J. W. L. Sidner aflämnade Kungl. 

Maj:ts proposition till Riksdagen angående ökad bredd af svängbro- 
spännen å järnvägsbron öfver Göta älf på statsbanan genom 
Bohuslän.

Propositionen bordlädes.

§ 3.
Upplästes och lades till handlingarna följande till kammaren 

inkomna protokoll:

Protokoll, hållet vid sammanträde med herr talmannen i 
Riksdagens Andra Kammare och de kammarens ledamöter, b vil ka. 
blifvit utsedda att jämte herr talmannen tillsätta kammarens 
kanshpersonal och vaktbetjaning, den 1 maj 1906.

Extra ordinarie hofrättsnotarien S. N. Linnér, hvilken den 
16 sisthdna januari antagits till kanslist hos Andra Kammaren 
under nu pågående riksdag, hade på grund af vunnen befordran 
afsagt sig berörda befattning för tiden från och med denna dag.

Efter granskning af inkomna ansökningshandlingar! och 
aflagda prof beslöto herrar deputerade nu att till kanslist i 
Linnérs ställe antaga filosofie licentiaten, juris kandidaten C. G. 
Melander, med skyldighet för honom jämväl att vid förfall för 
notarie vikariera vid diskussionsprotokollet.

In fidem
Herman Palmgren.

§ 4.
Föredrogos hvardera för sig och hänvisades till statsutskottet 

Kungl. Maj:ts på kammarens bord hvilande propositioner:
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angående reglering af utgifterna under riksstatens tredje 
hufvudtitel; och

angående godkännande af öfverenskommelse rörande eko
nomisk uppgörelse mellan Sverige och Norge i anledning af 
unionens upplösning.

§ 5.
Vidare föredrogos, men bordlädes åter statsutskottets utlå

tanden n:is 104, 105, 106, 107, 108, 109, 110, 111, 112, 113, 
114, 115, 116, 117 och 118, sammansatta stats- och lagutskot
tets memorial n:o 9 samt Andra Kammarens tredje tillfälliga ut
skotts utlåtande n:o 11.

§ 6.
Efter föredragning af lagutskottets utlåtande n:o 46, i an

ledning af väckta motioner angående dels revision af konkurs
lagen m. m., dels ock tillägg till 73 § i samma lag, begärdes 
ordet af:

Herr Segerdahl, som yttrade: Herr talman! Den ene af 
motionärerna, som påyrkat en allmän revision af konkurslagen, 
har i sin motivering framhållit, att det önskemål, han ville vinna, 
knappast torde kunna uppnås på de partiella reformernas väg, 
utan att det erfordrades en genomgående omgestaltning af själfva 
grundprinciperna för konkursväsendet. Lagutskottet har icke 
kunnat ansluta sig till denna motionärens uppfattning, utan har 
såsom sin mening framhållit, att tillräckliga anledningar och för
utsättningar saknas för att nu söka genomföra en mera full
ständig omskapning af vårt konkursförfarande genom att i 
väsentliga delar bygga det på nya grunder. Jag delar denna 
utskottets uppfattning. Jag tror icke, att konkurslagen är så 
dålig, som det från vissa håll framhållits; jag tror tvärtom, att 
den verkar ganska bra, när bestämmelserna i densamma med 
nödig kraft upprätthållas. Göra alla vederbörande, det vill säga 
rätten och domaren, rättens ombudsman, gode mannen och sysslo
mannen samt sist, men ej minst, borgenärerna själfva allt hvad 
på dem i sådant afseende kan ankomma, skola utan tvifvel 
många af de klagomål, som nu riktas mot konkurslagen, ned
tystas.

Men äfven om jag hade den mening, som motionären har, 
att vår konkurslagstiftning behöfver byggas om på en helt och 
hållet ny grund, skulle jag ändock icke för närvarande velat vara med 
om att förorda en sådan åtgärd. Ett så omfattande lagstiftnings
arbete skulle nämligen kräfva förändringar i lagen äfven på 
många andra områden: på processrättens område, på familje
rättens område, men i synnerhet på obligationsrättens område.

Om revision 
af Jconkurs- 

lagen.
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Om revision 
af konkurs- 

lagen. 
(Ports.)

Detta stora arbete bör icke utföras af någon annan institution 
än lagberedningen. Det vore icke lyckligt, om ett sådant arbete 
anförtroddes åt t. ex. en kommitté. Man råkade då in i förhål
landen, som man velat undvika genom lagberedningens inrät
tande. Man skulle ånyo löpa fara att riskera enhet och konse
kvens i lagstiftningen.

Lagberedningen har emellertid många uppgifter, som äro 
vida angelägnare att taga itu med än konkurslagstiftningen. 
Jag behöfver endast erinra om vår rättegångsordning. Konkurs
lagstiftningen är endast några och 40 år gammal, rättegångs
ordningen däremot nära 175 år gammal. Det är gifvet, att den 
senare lagen endast på grund däraf måste förete vida större 
bristfälligheter än den förra. Jag tror också, att en del af de 
klagomål, som nu riktas mot konkurslagstiftningen, ytterst ha 
sin grund i processordningen. Man klagar öfver, att konkurs
utredningar taga så lång tid. Men detta beror ofta därpå, att 
rättegångar behöfva utföras för konkursboens räkning, och dessa 
rättegångar draga i många fall en tid af 4 ä 5 år och därut- 
öfver, hvarigenom konkursernas afsilande uppehälles. Det är 
ett orimligt förhållande, att personer skola kunna hållas i konkurs
tillstånd under så lång tid, som för närvarande i vårt land i 
många fall åtgår för att bringa en konkurs till utslutning.

Om nu lagberedningen alltså borde utföra detta arbete, 
skulle det komma att dröja ganska länge, innan därmed kunde 
börjas, och jag tror därför, att det är bäst i öfverensstämmelse 
med de intressen, som motionären här velat förfäkta, om man 
nu, såsom lagutskottet föreslagit, beträder de partiella reformernas 
väg och icke griper sig an med någon fullständig omgestaltning 
af vårt konkursväsende.

Klagomålen mot konkurslagen hafva ju mestadels kommit 
från affärskretsar. På sista tiden har man emellertid kunnat 
iakttaga, hurusom just inom dessa kretsar bildats särskilda 
sammanslutningar med det speciella syftet att tillvarataga med- 
lemmarnes intressen i konkurser. Redan förut hafva funnits 
sammanslutningar med detta ändamål, men dessa sammanslut
ningar hafva äfven haft andra ändamål, och syftet att bevaka 
medlemmarnas intressen i konkurser har därigenom kommit att 
stå tillbaka. Genom att nu följa det exempel, som gifvits från 
utlandet — efter hvad jag tror särskildt från Danmark — att 
bilda sammanslutningar med speciellt sistnämnda syfte, tror jag, 
att man slagit in på en god väg, hvarpå man, i den mån det 
låter sig göra, bör fortgå.

Det var emellertid, herr talman, icke endast detta, som jag 
ville säga, utan jag har begärt ordet för att äfven framhålla ett 
önskemål i en fråga, som visserligen på ett förberedande stadium 
varit på tal inom utskottet, men som icke kommit att beröras i 
betänkandet. Det gäller de så kallade fattigkonkurserna — dessa

Onsdagen den 2 Maj.
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konkurser, i hvilka det från början är alldeles klart, att gälde- 
nären saknar alla tillgångar och att fordringsägarne icke kunna 
få någon utdelning. Dessa konkurser komma ju oftast till stånd, 
emedan man vill söka få med visshet utrönt, huruvida gälde- 
nären har några andra tillgångar än dem, som han från början 
uppgifvit. Detta ändamål vinner man därigenom, att gäldenären 
får i konkursen aflägga ed på, att hans uppgifter om tillgångar 
och skulder äro riktiga. Men sådana konkurser som de nu om
nämnda åstadkommas också af andra anledningar. De uppstå 
understundom blott af den anledningen, att en borgenär vill 
trakassera en honom misshaglig gäldenär, bereda honom svårig
heter och ledsamheter. De uppstå kanske också emellanåt af 
det skälet, att en borgenär hoppas att på denna väg kunna 
skaffa sig betalning, oaktadt han vet, att gäldenären saknar till
gångar. Detta skall då tillgå på det viset, att gäldenären lånar 
af en annan för att betala den borgenär, som ansätter honom. 
För min del kan jag just icke tjocka, att detta är någon lojal 
utväg att skaffa sig betalning på, eller något, som man på något 
sätt bör understödja.

Må det tillåtas mig att i korthet erinra om hvilket besvär 
och hvilken omgång dessa konkurser medföra! De börja såsom 
vanliga konkurser med att en ansökan ingifves till rätten eller 
domhafvanden om gäldenärens försättande i konkurstillstånd, 
det meddelas kommunikationsresolution, gäldenären skall yttra 
sig öfver ansökningen, han uteblifver med förklaring, eller ock 
ingifver han sådan förklaring, hvari han antingen medger eller 
bestrider ansökningens berättigande. Slutet blir, att gäldenären 
förklaras till konkurs skola afträda sina tillgångar. Nästa åtgärd 
är utfärdande af offentlig stämning, som skall anslås på rättens 
dörr och kungöras i de offentliga tidningarna samt, där så ske 
kan, äfven i ortstidningarna.

En sådan gäldenär, hvarom jag här talar, kommer i de flesta 
fall icke godvilligt med uppgift om sina tillgångar och skulder, 
utan då måste en person förordnas för att uppteckna boet. När 
sådan uppteckning skett och inkommit, skola kallelsebref utsändas 
till fordringsägarne för att underrätta dem om, när inställelsedagen 
är. Vidare skall förhör utsättas, och därtill kallas de på orten 
vistande borgenärerna. På förhörsdagen skall gäldenär komma 
tillstädes för att aflägga bouppteckningsed, och på samma sätt 
skall hans hustru komma tillstädes för att aflägga bouppteck
ningsed, ifall någon det yrkar. Borgenärerna skola utse god 
man, om de nu bry sig om att komma, hvilket icke alltid är 
händelsen, då de veta, att icke något finns att få i konkursen. 
Slutligen skall eu rättens onbudsman utses. För godemännen 
samt för rättens ombudsman skola förordnanden utfärdas. Så är 
då förhöret slut; men vanligen går därefter så till, att gäldenären 
får en påstötning att vända sig till rättens ombudsman för att

Om revision 
af konkurs- 

lagen. 
(Forts.)
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Om revision 
af konkurs- 

lagen. 
(Forts.)

genom honom få till rätten ingifven en framställning, att kon
kursen må få nedläggas, därför att inga tillgångar finnas. En 
sådan framställning kommer in till rätten, men denna kan icke 
omedelbart besluta öfver framställningen, utan rätten resolverar, 
att ärendet skall hvila i 30 dagar, på det att gäldenären eller 
någon borgenär må visa, om tillräckliga medel för konkurssakens 
fortgång kunna finnas. Sedan de 30 dagarne gått till ända, kan 
ändtligen beslut meddelas, att konkursen skall afskrifvas. Men 
ännu, sedan ärendet sålunda passerat protokollet kanske fem 
eller sex gånger, är det icke alldeles slut. En inställelsedag är 
nämligen utsatt: det kommer bevakningshandlingar in, de måste 
föredragas och protokoll måste föras äfven på den bestämda 
inställelsedagen. Till sist intages i detta protokoll en anteckning 
om att konkursen afskrifvits till följd af bristande tillgångar. 
Ännu är det dock icke fullkomligt slut, utan anteckning skall 
göras om allt detta i det konkursdiarium, som rätten skall föra.

Härtill kommer också, att det allmänna får vidkännas kost
nader för sådana konkurser; därest icke tillgängliga medel i 
konkursboet finnas att bekosta offentlig stämning och kallelsebrefs 
utsändande, skall domaren få ersättning därför af statsmedel.

Är det nu rimligt, frågar jag, att allt detta besvär och alla 
dessa omgångar skola göras, där det från allra första stund, 
redan från konkursansökningens ingifvande är klart, att gälde
nären är i saknad af alla tillgångar? Man borde väl kunna hitta 
på något medel att förebygga dylikt. För min del är jag icke 
alldeles säker på, att detta låter sig göra genom några bestäm
melser i konkurslagen; möjligen böra sådana bestämmelser ha 
sin plats i utsökningslagen. Det kunde ju kanske där föreskrifvas, 
att, när vid utmätning en gäldenär befinnes sakna utmätnings
bara tillgångar, han skall inför exekutiv myndighet under betryg
gande former få aflägga sådan edlig förklaring, som eljest göres 
genom gäldenärsed i konkurs. På detta sätt skulle eu hel massa 
konkurser kunna förebyggas.

Sistlidet års lagutskott, som också hade att yttra sig öfver 
en framställning om revision af konkurslagen, vidrörde detta 
ämne; och utskottet föreslog, att eu undersökning skulle göras, 
huruvida icke så kallade fattigkonkurser måtte kunna undvikas.

Det är, herr talman, för att fästa uppmärksamheten på detta 
förhållande, som jag har begärt ordet, och jag hoppas, att, om nu 
en riksdagsskrifvelse rörande konkurslagen kommer till stånd 
och däraf föranledes ett arbete på denna lags ändring, det då 
också måtte tagas i öfvervägande, huruvida icke något kan göras 
för att förebygga eller åtminstone minska antalet af de så kallade 
fattigkonkurserna.

I öfrigt, herr talman, har jag intet annat yrkande att göra 
än det om bifall till utskottets hemställan.
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Herr Ljunggren: Ehuruväl jag gifvetvis helst hade sett, Om revision 
att min framställning hade vunnit lagutskottets gillande, ber jag af konkurs- 
i alla fall att få förklara mig både tacksam mot utskottet och be- 
låten, för den händelse Riksdagen skulle bifalla lagutskottets hem- ^ 0 s' 
ställan. Jag tror icke, att man kan vinna så synnerligen mycket 
på de partiella reformernas väg. Men jag ser i lagutskottets 
hemställan om en skrifvelse med begäran om utredning en an
tydan icke så mycket om partiella reformer som fastmer om en 
större omgestaltning af konkurslagen. Jag biträder också det 
förslag, som herr Segerdahl framställt, nämligen att vid utred
ningen jämväl måtte tagas hänsyn till ett förhindrande af de 
så kallade fattigkonkurserna.

Jag anhåller, herr talman, om bifall till utskottets hemställan.

Vidare anfördes ej. Utskottets hemställan bifölls.

§ 7-
Till afgörande förelåg vidare statsutskottets utlåtande n:o 12, Om dyrlids- 

angående Kungl. Maj:ts i statsverkspropositionen under andra, ^ eri
tredje, fjärde, femte, sjätte, sjunde, åttonde och nionde hufvud- ocjiietjänte 
titlarna gjorda framställningar om anslag för beredande af dyr- m. m. 
tidstillägg för år 1906 åt en del tjänstemän och betjänte m. m.

I den af Kungl. Maj:t den 13 januari 1906 till Riksdagen 
aflåtna propositionen angående statsverkets tillstånd och behof 
hade Kungl. Maj:t föreslagit, att till beredande, i enlighet med 
de i statsrådsprotokollet öfver finansärenden för samma dag an- 
gifna grunder, af dyrtidstillägg för innevarande år åt en del 
tjänstemän och betjänte, å extra stat för år 1907 måtte anvisas 
såsom förslagsanslag under
andra hufvudtiteln (punkt 19) .......... ..........  kronor 12,500 —
tredje » ( » 5) .......... .......... » 3,500 —

fjärde » ( » 36) .......... .......... > 8,000 —
femte » ( » 47) .......... —
sjätte » ( 2> 56).......... .......... » 1,142,400 —
sjunde » ( » 42) .......... —
åttonde » ( » 161) .......... .......... » 60,000 —
nionde » ( » 68) .......... .......... » 67,900 —

Bland de grunder, efter hvilka dyrtidstilläggen för år 1906 
borde utgå, hade Kungl. Maj:t under punkten 2:o) mom. d) före
slagit följande:

Från åtnjutande af dyrtidstillägg undantagas de tjänstemän 
och betjänte, hvilkas aflöningsförmåner vid 1901, 1902, 1903, 
1904 eller 1905 årens riksdagar ny- eller omreglerats efter andra 
grunder än dem, som följts vid de äldre staternas fastställande.
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Om dyrtids- Tjänstemän och betjänte vid postverkets distrikts- ochlokal- 
tillagg åt en förvaltningar äro, utan hinder af hvad i 2:o) d) är föreskrifvet,
och kerättigade till dyrtidstillägg efter i öfrigt stadgade grunder, dock

m. m. att i fråga om nämnda tjänstemän och betjänte dyrtidstillägg
(Forts.) tillkommer allenast dem, hvilkas aflöningsförmåner af statstjänst

för innevarande år icke öfverstiga 3,000 kronor och hvilkas sam
manlagda inkomster af arbete, dyrtidstillägget oberäknadt, år 
1905 af vederbörande taxeringsmyndigheter icke uppskattats till 
högre belopp än 3,000 kronor.

Tillika hade Kung!. Maj:t i statsverkspropositionen under 
femte hufvudtiteln, punkten 48, föreslagit Riksdagen att med
gifva, att dyrtidstillägg, i enlighet med nyssberörda grunder, 
finge för år 1906 utgå till tjänstemän och vaktmästare vid flottans 
pensionskassa.

I sammanhang med Kungl. Maj:tsofvanomförmälda, i stats
verkspropositionen gjorda förslag, hade utskottet förehaft till be
handling dels en af justitieombudsmannen i dennes vid denna 
riksdag afgifna ämbetsberättelse (sid. 108) gjord framställning, 
att Riksdagen, under förutsättning att dyrtidstillägg innevarande 
år beviljades statens ämbets- och tjänstemän, måtte tillerkänna 
enahanda förmån jämväl åt tjänstemännen i justitieombudsmans- 
expeditionen, dels ock tre särskilda, inom Andra Kammaren 
väckta motioner, däruti hemställts:

af herr O. G. Erikson i Öfre Odensvi, motionen n:o 95, att, 
för den händelse Riksdagen, med anledning af hvad Kungl. 
Maj:t äskade uti statsverkspropositionen, skulle bevilja dyrtids
tillägg åt statens tjänstemän och betjänte, sådant dyrtidstillägg 
då måtte beviljas äfven åt sådana tjänstemän och betjänte, som 
åtnjöte bostad in natura;

af herr G. Lindhagen m. fl., motionen n:o 106, att Riksdagen 
i anledning af Kungl. Maj:ts proposition rörande dyrtidstilläggen 
måtte besluta att dels höja dyrtidstillägget för samtliga ordinarie 
vaktmästare vid statens ämbetsverk eller åtminstone för dem, 
som stode i den lägre lönegraden, från 10 till 20 procent af 
den kontanta aflöningen och dels medgifva dyrtidstillägg jäm
väl åt vaktmästare, i hvilkas aflöning inginge bostadsförmån in 
natura; samt

af herr F. W. Thorsson m. fl., motionen n:o 75, att Riks
dagen måtte bevilja de ordinarie postbetjänte ett dyrtidstillägg, 
beräknadt efter 15 procent å samtliga kontanta aflöningsförmåner 
för betjänte i Stockholm och inom norra distriktet, samt efter 
10 procent åt postbetjänte å öfriga platser.

Utskottet hemställde:
I) att Riksdagen, i anledning af hvad Kungl. Maj:t under 

2, 3, 4, 5, 6, 7, 8 och 9 hufvudtitlarne föreslagit i fråga om be-
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viljande af anslag till dyrtidstillägg och. med afslag af herrar Om dyrtids- 
Eriksons, Lindhagens m. fl. och Thorssons m. fl. i ämnet väckta ^ ai 
motioner, måtte för beredande af dyrtidstillägg för innevarande ochlietjårrte 
år åt en del tjänstemän och betjänte inom de olika departementen m. in.
jämte därtill hörande ämbetsverk, kårer och stater, under nedan- (Ports.)
nämnda hufvudtitlar på extra stat för år 1907 anvisa särskilda 
förslagsanslag till följande belopp, nämligen:

under andra hufvudtiteln kronor 12,500
» tredje » 3,500
» fjärde » » 8,000
» femte » » 16,000
» sjätte » » 818,700
» sjunde » » 30,000
» åttonde » » 60,000
» nionde » » 67,900

att utbetalas med iakttagande, att för beräknande af dyrtids
tillägg skulle gälla följande grunder:

1 :o) Dyrtidstillägg utgår med tio procent å kontant aflöning, 
dock icke i något fall med högre belopp än 300 kronor.

2:o) Från åtnjutande af dyrtidstillägg undantagas:
a) de tjänstemän och betjänte, ihvilkas aflöning ingår bostads- 

eller boställsförmån in natura;
b) de tjänstemän, hvilkas aflöningsförmåner af statstjänst 

för innevarande år uppgå till högre belopp än 5,000 kronor;
c) de tjänstemän och betjänte, hvilkas sammanlagda in

komster af arbete, dyrtidstillägget oberäknad^ år 1905 af veder
börande taxeringsmyndigheter uppskattats till högre belopp än 
5,000 kronor;

d) de tjänstemän och betjänte, hvilkas aflöningsförmåner vid 
1901, 1902,’ 1903, 1904 och 1905 årens riksdagar ny- eller om
reglerats efter andra grunder än dem, som följts vid de äldre 
staternas fastställande.

3:o) Dyrtidstillägg må allenast tilläggas tjänstemän och be
tjänte, hvilkas aflöning blifvit af Konung och Riksdag till siffran 
bestämd eller eljest utgår efter af Riksdagen pröfvade grunder.

4:o) Dyrtidstillägg beräknas endast å aflöningsförmåner, hvilka 
utgå af statsmedel. Där aflöning bestrides dels af statsmedel, 
dels ock af andra medel, beräknas dyrtidstillägg endast å den 
del däraf, som utgår af statsmedel, dock att åt lärare och tjänste
män vid universiteten och lärare vid allmänna läroverken, i 
hvilkas aflöning ingå jämväl andra medel än statsmedel, dyrtids
tillägg må beräknas å hela det belopp, hvartill aflöningen blifvit, 
på sätt i nästföregående moment sägs, bestämd att minst uppgå.

5:o) Dyrtidstillägg beräknas å följande slag af aflöningsför
måner ;

lön;
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del tjänstemän 
och hetjänte 

m. m. 
(Ports.)

Om dyrtids- tjänstgöringspenningar, däri inberäknadt häradsskrifvare till- 
tillägg åt en komraan(je tillägg till deras fasta tjänstgöringspenningar; 

kontant bostads- och inkvarteringsersättning; 
arfvode;
med lön likställdt lönetillägg; samt 
dagaflöning vid flottan.
6:o) Dyrtidstillägg till den, som af statens medel åtnjuter 

lön eller arfvode för två eller flera befattningar, utgår endast för 
en af dessa, nämligen för den, som medför högsta aflöningen, 
eller, därest denna på mer än ett ställe är lika, för den af dem, 
till hvilken han först blifvit befordrad; samt 

7:o) Dyrtidstillägget anses tillhöra lönen.
II) att dyrtidstillägg i enlighet med de af utskottet före

slagna grunder jämväl finge för innevarande år utgå till tjänste
män och vaktmästare vid flottans pensionskassa; samt

III) att, i anledning af hvad justitieombudsmannen föreslagit, 
Riksdagen måtte, för beredande af dyrtidstillägg enligt ofvan- 
stående grunder åt tjänstemännen vid justitieombudsmansexpedi- 
tonen, för år 1906 anvisa ett belopp af 600 kronor, att utbetalas 
af riksgäldskontoret.

Sedan herr talmannen anmält ärendet till handläggning, 
beslöt kammaren, på hemställan af herr talmannen, att först 
skulle föredragas de under punkterna l:o)—7:o) af af delningen I 
upptagna grunderna, punkt- och momentvis, därefter utskottets 
hemställan i afdelningen I) samt slutligen afdelningarna II) och III), 
hvar för sig.

I enlighet härmed föredrogs till en början afdelningen I) 
punkten l:o); och yttrade därvid

Herr Lindhagen: Herr talman! Jag och några andra leda
möter i kammaren hafva i en afgifven motion yrkat, att dyrtids
tillägget för de ordinarie vaktmästarne vid Kungl. Maj:ts kansli, 
öfriga centrala statsmyndigheter, hofrätterna däri inbegripna, samt 
länsstyrelserna måtte ökas med 10 procent utöfver det belopp, 
som föreslagits af Kungl. Maj:t och nu äfven af statsutskottet. 
Dessutom ha vi hemställt, att dessa vaktmästare måtte åtnjuta 
detta dyrtidstillägg, äfven om de nu åtnjuta bostadsförmån 
in natura.

En framställning i detta syfte har gjorts förut hos Kungl. 
Maj:t af föreningen för vaktmästare i Stockholm. Kungl. Maj:t 
har sedan i statsverkspropositionen till denna Riksdag förklarat, 
att Kungl. Maj:t fann behjärtansvärda skäl tala för ett bifall till 
framställningen, men då någon utsikt att i Riksdagen vinna 
framgång åt förslaget ansetts icke förefinnas, har Kungl. Maj:t 
icke vågat framlägga vaktmästarnes kraf.
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I anledning däraf hafva vi väckt vår motion, men nu har 
statsutskottet afstyrkt densamma på det skäl, att ett dylikt beslut 
skulle innebära en orättvisa mot statens öfriga betjänte. Nu 
kan man emot en sådan åsikt, som statsutskottet här har uttalat, 
göra den allmänna invändningen, att icke få de andra det sämre, 
därför att man gör någon rättvisa mot dessa statstjänare. Det 
går ju vanligen till på det sätt, att dylika lönekraf uppfyllas 
partiellt, i den mån de föras fram närmast af dem, som äro 
intresserade i frågan; och i den mån en sådan uppfyllelse äger 
rum, gagnas äfven jämställda löneklasser, så att äfven de komma 
ett steg närmare uppfyllandet af sina kraf.

Men äfven om man icke vill fästa afseende vid denna syn
punkt, föreligger ju här eu alldeles särskild hänsyn, som gör, 
att billigheten påkallar, att dessa vaktmästare ensamma nu få 
ett högre dyrtidstillägg. De stå nämligen bland alla statens 
betjänte för närvarande i den lägsta aflöningen. Att då något 
öka dyrtidstillägget för dem betyder endast att något så när 
rättvisligen närma deras aflöning till den, som öfriga statsbetjänte 
åtnjuta. Detta kan man icke kalla annat än billigt, och icke 
kan man säga, att detta innebär en orättvisa mot öfriga betjänte, 
som i alla fall hafva en högre aflöning, äfven i jämförelse 
med hvad här ifrågavarande vaktmästare skulle få med det af 
motionärerna nu föreslagna tillägget.

Vaktmästarnes gällande lönereglering härleder sig från den 
längst tillbaka liggande väntetiden för någon grupp af stats
tjänare. På 1870-talet fastställdes den nuvarande lönestaten för 
vaktmästare med 800 kronor jämte ett dyrtidstillägg på 100 
kronor, således summa 900 kronor, samt för förste vaktmästare 
— som icke äro så många till antalet — med 1,100 kronor, utan 
något dyrtidstillägg. Den kommitté, som varit tillsatt för att 
reglera ämbetsverkens löner, har föreslagit den förbättring för 
de vaktmästare af ifrågavarande slag, som finnas i de verk, 
hvilka kommittén hittills hunnit taga befattning med, att lönen 
skulle ökas med 300 kronor. Det visar, att man inser, att deras 
nuvarande aflöning är alltför liten.

Jag skall taga ett exempel på, huru det ställer sig med 
vaktmästarnas aflöningsförhållanden i jämförelse med andra klasser 
af statstjänare. I tullstyrelsen t. ex. hafva styrelsens egna vakt
mästare den låga aflöning, som jag nyss nämnde, men däremot 
är det bland de öfriga vaktmästarne inom själfva tullstaten 
ingen, som kan komma upp till mindre än 1,200 eller 1,250 
kronor. Och packhusvaktmästarne komma upp ända till 1,700 
kronor. Om man nu jämför vaktmästarne i själfva tullstyrelsen 
med dessa, så komma de förra ej upp till mer än 900, respektive 
1,100 kronor, och ändå lära de ha samma tjänstgöringstid som 
tullpackhusets vaktmästare, hvartill kommer, att vaktmästarne i 
tullstyrelsen lära hafva ett stort ansvar, därigenom att de till

Om dyrtids
tillägg åt en 
del tjänstemän 
och betjänte 

m. m.
(Forts.)
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Om dyrtids- bankerna öfverföra stora remisser på milliontals kronor. I en 
tillägg åt en annan sta.t, såsom exempelvis järnvägsstaten, kommer en järnvägs- 
oci^betjänte betjänt med tiden upp till 1,050 kronor jämte fri medicin och 

m. m. läkarevård; detta är visserligen icke mycket, men i alla fall 
(Forts.) något högre, än hvad ifrågavarande vaktmästare kunna uppnå. 

Äfven postbetjänte -— som det äfven nu är fråga om, och för 
hvilka Kungl. Maj:t har begärt särskildt dyrtidstillägg — kunna, 
såsom utredningen i den kungl. propositionen utvisar, dock komma 
upp till åtskilligt mer än dessa vaktmästare. Det ställer sig 
därför så, att i styrelserna för verken de ledande ämbetsmännen 
äro de bäst aflönade och deras vaktmästare de sämst aflönade i 
hela verket. Man kan ej förstå, hvarför det skall vara så stor 
kontrastverkan just inom själfva styrelserna för de centrala 
ämbetsverken.

Nu kommer härtill, att vaktmästarne i dessa ämbetsverk 
komma att få vänta längre på sin lönereglering än andra betjänte- 
klasser. Dessa vaktmästares löner kunna nämligen ej regleras 
på en gång, utan endast tillsammans med de särskilda ämbets
verken; och det går därför ytterst långsamt med deras löne
reglering. Den tillsatta kommittén har föreslagit reglering för 
kammarrätten, kammarkollegium, statskontoret, och den håller 
nu på med länsstyrelserna, men man vet icke, när det blir något 
af med kommitténs förslag beträffande dessa verk och ännu 
mindre i fråga om alla andra verk. Således få dessa statstjänare 
vänta oändligt länge, innan de få eu verklig lönereglering, på 
samma gång som deras nuvarande löner äro fastställda längre 
tillbaka i tiden än för någon annan af öfriga betjänteklasser.

Nu invänder man kanske, att dessa vaktmästare ha så 
mycket extra förjänster. Jag tror dock, att det förhåller sig 
med den saken som så ofta annars, nämligen att man ser några 
exempel på, att sådana vaktmästare ha ganska grofva förtjänster, 
och att man däraf drager den hastiga slutsatsen, att då förhåller 
det sig väl så med hela kåren. Sanningen är emellertid den, 
att en stor del af dessa vaktmästare icke hafva och ej kunna 
hafva några biförtjänster, och att många af dem med sina fa
miljer lära lida verklig nöd.

Vidare förhåller det sig så, att de extra förtjänsterna icke äro 
på långt när så stora nu, som de voro förr. Och detta beror på dels 
utsträckt tjänstgöringstid i ämbetsverken, hvarigenom det blir 
mindre tillfälle att skaffa sig dylika förtjänster, och dels därpå, att 
det blir en allt större konkurrens om dessa extra förtjänster. T. ex. 
i fråga om servering inomhus tränger den kvinnliga arbetskraften 
ut vaktmästarne, såväl på grund utaf billigare aflöning som där
för, att vaktmästarne ej kunna vara till hands hela dagen. Vidare 
börjar en annan biförtjänst, nämligen inkasseringsuppdrag, gå 
dem ur händerna, ty banker och dylika inrättningar anskaffa 
numera sina egna inkasserare. På teatrarna ha vaktmästare
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förut uppburit afgifterna för klädesplaggens aflämnande, men nu 
påstås detta vara utbytt mot att de skola redovisa för de influtna 
beloppen och själfva få en ringa ersättning af 1 krona å 1: 25 
för hvarje natt de vakta på teatern. Då återstår dem blott att 
tjänstgöra såsom kypare, men detta är naturligtvis möjligt blott 
för ett fåtal, och i dessa fall får man ock betänka, hvilket upp
slitande arbete det är som de få utföra hela nätterna för att få 
en sådan extra förtjänst.

Hvad slutligen angår bostadsförmånen, har statsutskottet i 
allmänhet anmärkt, att anledningen, hvarför sådana tjänstemän, 
som åtnjuta fri bostad, ej skulle få dyrtidstillägg, är den, att 
man i allmänhet har motiverat dyrtidstilläggen med de dyra 
hyrorna. Detta är emellertid att fasthålla ett mycket ensidigt 
åskådningssätt, ty det är på det sättet, att det är icke blott hy
rorna, utan äfven en hel del andra lefnadskostnader, som i samma 
mån stiga. Och man kan ej med hänsyn till den öfriga ök
ningen i lefnadskostnaderna upprätthålla den tanken, att alla 
som ha fri bostad ej skulle kunna få dyrtidstillägg.

Hvad särskild! dessa vaktmästare angår, afdragas för dem 
150 kronor på lönen för deras bostad, så att man egentligen ej 
kan tala om fri bostad, då de ju få betala för den; och ofta in
hysas de i de allra sämsta rummen, som verket har, ty man 
anser verket behöfva de bästa lokalerna själf. Slutligen kan 
denna förmån snarare betraktas såsom en extra aflöning, som dessa 
vaktmästare förtjäna, därför att de få vara till hands hela dagen 
inom huset och tjänstgöra som ett slags vice värdar utan att 
därför uppbära någon särskild ersättning.

Man kan således förstå, att en kår af statstjänare, som så långt 
tillbaka i tiden som 1870 fick sin nuvarande lönereglering och som 
ännu icke har fått någon tillökning i aflöningsförmåner, trots de 
ökade lefnadskostnaderna, trots längre tjänstgöringstid och mindre 
tillfälle till extra förtjänster och trots den långa väntan, som 
återstår dem, måste befinna sig i en särdeles brydsam belägen
het. Jag och mina medmotionärer ha därför föreslagit, att dessa 
vaktmästares dyrtidstillägg skulle höjas till 20 proc. Detta är 
icke mer än rimligt; och att göra eu särskild skillnad i det af- 
seendet mellan Stockholm och trakterna norr därom å ena sidan 
samt det öfriga Sverige å den andra, ha vi ej ansett lämpligt, 
då de flesta vaktmästare ha sin utkomst i Stockholm och de 
öfriga verkligen ha så låg aflöning, att de, hvar de än bo, verkligen 
förtjäna detta extra tillskott. Äfven ur allmän synpunkt är det 
ej annat än riktigt att, på samma gång dyrtidstillägget begränsas 
uppåt, å andra sidan ökas något för de löner, som stå på 
gränslinien af existensminimum, ity att tillökningen af de ound
gängligaste lefnadskostnaderna utan tvifvel stigit mera än som 
motsvaras af det nu föreslagna dyrtidstillägget för de lägst af- 
lönade statstjänarne.

Andra Kammarens Prof. 1906. N:o 47.
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Om dyrtids- 
tillägg åt en 
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m. m.
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Man har naturligen nu icke någon utsikt, att ett yrkande i 
motionens syfte skall vinna kammarens bifall; men jag har 
dock ansett, att ett så rättvist kraf ej får alldeles tigas ihjäl. 
Jag anser mig därför ej böra framställa något yrkande om bifall 
till motionen oförändrad, utan afstår från yrkande på dyrtids- 
tillägg äfven för dem, som åtnjuta fri bostad, och inskränker mig 
till att yrka bifall till motionen i öfrigt. Man bör då också, 
när den punkten kommer, föreslå ökning af förslagsanslaget. 
Antalet vaktmästare lärer vara 150 ä 200, och det belopp, som 
inalles skulle tillkomma dem genom bifall till det nu gjorda för
slaget, kan sålunda beräknas till omkring 18,000 kronor.

Jag inskränker mig således till att framställa det yrkande, 
att den nu föredragna punkten må erhålla följande ändrade 
lydelse: »Dyrtidstillägg utgår för ordinarie vaktmästare vid
Konungens kansli, öfriga centrala myndigheter och länsstyrel
serna med 20 procent och i öfriga fall med 10 procent å kontant 
aflöning, dock icke i något fall med högre belopp än 300 kronor.»

Onsdagen den 2 Maj.'

Häruti instämde herrar Branting och Nyström.

Herr Eriksson i Bäck: Herr talman! På de skäl, som ut
skottet anfört, ber jag att fa yrka bifall till utskottets hemställan.

Öfverläggningen var härmed slutad. I öfverensstämmelse 
med de därunder gjorda yrkandena gaf herr talmannen proposi
tion dels på bifall till utskottets hemställan, dels ock på bifall 
till det af herr Lindhagen framställda yrkandet; och fann herr 
talmannen det förstnämnda yrkandet vara med öfvervägande ja 
godkändt. Votering begärdes emellertid, i anledning hvaraf nu 
uppsattes, justerades och anslogs denna voteringsproposition:

Den, som vill, att kammaren bifaller statsutskottets hem
ställan i afd. I) punkten l:o) af utskottets förevarande utlåtande 
n:o 12, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har kammaren bifallit det af herr Lindhagen 
framställda yrkandet.

Omröstningen utföll med 141 ja mot 67 nej, och hade kam
maren alltså bifallit utskottets hemställan.
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Punkten 2:o) mom. a)—c).

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Efter föredragning af mom. d) lämnades på begäran ordet till:

Chefen för civildepartementet, herr statsrådet Schotte: Herr
talman! Då statsutskottet i den här föreliggande punkten 

kunna biträda Kungl. Maj:ts förslag, att jämväl 
åtskilliga vid postverket anställda tjänstemän och betiänte skulle 
komma i åtnjutande af dyrtidstillägg, nödgas jag för någon stund 
taga kammarens uppmärksamhet i anspråk för ett sammanfat
tande af skalen för Kungl. Majrts förslag och för några erin
ringar vid statsutskottets motivering.

...} d®t. betänkande, som den 31 oktober 1901 afgafs af kom- 
mi ten för utarbetande af förslag till nya stater för post- och 
telegrafverken, ^yttrar kommittén, att »kommittén afsett att om 
°fb ,1... den man sådant dyrtidstillägg komme att beredas andra 
statstjanare, _ äfven postpersonalen, när de af kommittén före
slagna aflöningsbelopp tillämpades, borde af dyrtidstillägg komma 
i åtnjutande». Kommittén ansåg således, att de af kommittén 
föreslagna lönebeloppen allenast vore lämpliga och tillfredsstäl
lande under normala förhållanden. Och detta understryker general
poststyrelsen ytterligare i sitt yttrande öfver kommitténs för- 
slag, da generalpoststyrelsen säger, att de föreslagna lönerna 
»icke tilltagits högre, än att de kunde betraktas såsom normal
belopp afpassade utan hänsyn till dyr tid». I sammanhang 
härmed uppmarksammar också generalpoststyrelsen, att »åtskilliga 
befattningar vid postverket icke ens varit föremål för någon 
omreglermg i_ afseende å aflöningsförhållanden».

^an utgick således vid nämnda lönereglering därifrån, att 
det allenast var under vanliga förhållanden, som de genom re^- 
lermgen bestämda lönerna kunde anses tillräckliga, och att, därest 
dyrtidstillägg till äfventyra komme att tilldelas andra statstiänare 
det äfven kunde ifrågakomma att tilldela sådant åt den vid 
posten anställda personalen.

Löneregleringen för postvaktbetjänte ägde rum redan 1899 
i omeS* in:?an naf?n egentlig allmän prisstegring inträdt, och 
WO1 års kommitté yttrar också, att den icke föreslagit någon 
afsevard förändring i vaktbetjäntes löneförmåner. 1902 års 
Kiksdag hade, såsom kammaren har sig bekant, en annan svn 
pa fragan om eventuella dyrtidstillägg för postpersonalen. Riks
dagen fann nämligen uppenbart att, då ny lönereglering före- 
toges, afloningarna borde så bestämmas, att de utan några ytter
it1:6 tillskott från statsverkets sida blefve med afseende såväl 
a tjanstemneha varnas åligganden och tjänsteställning som å de 
vid tiden for löneregleringen rådande prisförhållanden tillräck-
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liga; och utgick Riksdagen därför också vid uppgörandet af 
ifrågavarande lönestater från denna uppfattning och kunde till 
följd däraf beträffande personalen vid postverkets lokalförvalt
ningar, för hvilken fullständig lönereglering då beslutits, icke 
dela den mening, som innefattades i kommitténs nämnda ut
talande.

I öfverensstämmelse med dessa uttalanden afslog också 
1902 års Riksdag Kungl. Maj:ts förslag till nämnda Riksdag om 
dyrtidstillägg till ifrågavarande tjänstemän och betjänte vid post
verket. Men med orden: »med afseende å de vid tiden för löne
regleringen rådande prisförhållanden» i riksdagsskrifvelsen i ärendet 
har Riksdagen också betonat — hvilket för resten torde vara täm
ligen naturligt — att löneregleringen måste hänföra sig till de för
hållanden, under hvilka den uppgjorts, icke betraktas såsom 
fastställd för en längre framtid. Riksdagen får också anses hafva, 
genom att särskildt betona de vid tiden för löneregleringen rå
dande prisförhållanden, haft den tanken, att prisstegringen skulle 
kunna blifva sådan, att dyrtidstillägg jämväl för postpersonalen 
kunde ifrågasättas.

Det är åberopadt, att postverkets personal i förhållande till 
likställda tjänstemän och betjänte vid andra verk har jämförelse
vis låga aflöningar. Särskildt har framhållits, att så skulle vara 
förhållandet i jämförelse med tullstaten. Det är också helt na
turligt redan på den grund, att tullverkets löner äro reglerade 
senare än postens, eller år 1904. Det framgår af den redogörelse, 
som är lämnad i statsverkspropositionen, att löneregleringen för 
vaktmästarna i tullen upptager en aflöning af 1,400, 1,200 och 
1,050 kronor oberäknadt vissa andra förmåner, under det att 
lönen för postvaktbetjänte uppgår till 1,000, 950 och 900 kronor. 
Genom 1904 års reglering för tullverket tillerkändes tullbetjänte 
beklädnadsförmån in natura, en förmån, som de icke förut haft. 
Vid en sammanfattning af resultatet af löneregleringen för tull
staten framgår, att tulltjänstemännen och tullbetjänte samt sär
skildt tullvaktmästarna genom löneregleringen år 1904 erhöllo 
löneförhöjning af 100 till 200 kronor utöfver föregående löner 
med tillägg af dyrtidstillägg.

Det är särskildt framhållet i Kungl. Maj:ts proposition, att 
postverkets personal genom 1902 års lönereglering fick sina in
komster minskade i ganska afsevärd utsträckning. Jag skall 
icke trötta kammaren med att mera fullständigt redogöra för 
detta. Uppgifterna härutinnan återfinnas på sidan 12 i stats
utskottets föreliggande utlåtande. Häraf synes, att det är en 
ganska omfattande minskning, som drabbat en stor del af perso
nalen genom 1902 års lönereglering. Vidkommande postbetjänte 
af första lönegraden hade 35 erhållit eu ökning, men 436 lidit 
eu minskning, af postbetjänte i andra lönegraden hade 35 er
hållit en ökning, men däremot 170 en minskning och af post-
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betjänte af tredje lönegraden både 27 fått en ökning, under det 
att 264 lidit en minskning, allt i förhållande till förut närmast 
utgående aflöning.

Jag har flera gånger förut under denna riksdag varit i 
tillfälle att framhålla den stora prisstegring på alla lifsförnöden- 
heter _ och . å bostadshyror, som ägt rum under de senare åren, 
och jag vill därför icke taga kammarens tid i anspråk med att 
ytterligare relatera dessa förhållanden. Enhvar har nog er
farenhet af, att de dyra tiderna nu äro synnerligen svåra och 
alla pris mycket uppdrifna. Detta är naturligtvis svårast för de 
små löntagarna med stora familjer. Det är gifvetvis också ur 
det allmännas synpunkt af vikt, att aflöningen för en personal, 
som har hand om så stora medel, som postverkets personal, icke 
hålles alltför låg.

Statsutskottet har åberopat en del skäl, som föranledt ut
skottet att afstyrka framställningen i nu förevarande del. Det 
kan icke nekas till, att icke postverkets personal genom 1902 
års lönereglering erhållit en del förbättringar med afseende på 
anställningsvillkor och pension. Jag tror dock, att statsutskottet 
sett dessa förhållanden i något för ljus dager. Statsutskottet 
sager först, att ett betydande antal nya ordinarie beställningar 
tillkommit, nämligen 250 postexpeditörstjänster och 200 vakt- 
betjäntbefattningar, och att dessa i båda fallen till allra största 
delen upptagits i de högsta lönegraderna.

Att största delen af de nya tjänsterna just uppfördes i de 
högsta lönegraderna berodde, hvad tjänstemännen beträffar, därpå, 
att dessa grader äro afsedda för de manliga tjänstehåtvarna, 
hvilka till antalet voro ojämförligt flere än de kvinnliga, för 
hvilka de lägre graderna reserverades. Beträffande postbetjänte, 
berodde detta åter därpå, att ökning af betjäntepersonal före
trädesvis behöfdes å de orter, där enligt gällande grunder aflöningen 
skulle utgå i högsta löneklassen. Trots ökningen af antalet be
fattningar i dessa lönegrader, inträffar ännu, att postbetjänt i 
Stockholm måste vid befordran till ordinarie anställning till
delas aflöning enligt lägre klass än den för honom afsedda eller 
första klassen. Att det för tjänstemännen ökade antalet befatt
ningar i första graden var behöfligt torde framgå däraf, att af 
de postexpeditörer, som från 1906 års början åtnjutit sitt första 
ålderstillägg och således nått upp till en aflöning af 2,900 kronor, 
flertalet varit 40 år eller däröfver och blott ett fåtal mellan 35 
och 40 år. Nu angifna löneförmåner måste för tjänstemän, som 
aflagt studentexamen och som väl i flertalet fall bildat familj, 
vara ganska knappa.

Statsutskottet åberopar vidare, att befordringsutsikterna för 
tjänstemännen skulle hafva ökats genom 1902 års lönereglering. 
Detta är sant; men befordringsutsikterna äro icke särskildt 
stora ändå. För närvarande finnas 850 postexpeditörerstjänster
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Om dyrtids- mot 210 postmästare, 25 kontrollörs- och 60 förste postexpeditörs- 
tillägg åt en befattningar. Om en postexpeditör först vid öfver 40 års ålder 
oc^betjänte kommer upp till en lön af 2,900 kronor, är det gifvet, att 

m. m. han endast vid ganska framskriden ålder kan påräkna att er- 
(Forts.) hålla postmästare- eller kontrollörstjänst.

För betjänte innebär det ökade antalet befattningar i första 
lönegraden ingen ökning af befordringsmöjligheterna, då näm
ligen fördelningen af postbetjänte inom olika lönegrader beror 
af deras placering. Om t. ex. en äldre postbetjänt flyttar från 
Stockholm till landsorten, faller också hans aflöning ned ifrån 
första lönegraden, som han haft i Stockholm, till andra eller 
tredje lönegraden, berorende på hvilken plats han kommer till. 
Det är också sant, att Riksdagen under de senare åren och äfven 
i år ökat antalet postexpeditörs- och vaktbetjänteposter i afsevärd 
mån, och det är naturligt, att poststaten skall vara tacksam 
härför, men denna ökning är i allt fall icke större, än som mot
svarar den ständigt fortgående ökningen af posttrafiken och det 
däraf föranledda anställandet af allt större personal. För närva
rande är det ungefär lika många extra vaktbetjänte som det var 
före 1902; och den tid, som erfordras för eu extra postbetjänt 
att bli befordrad till ordinarie, är ungefär densamma efter som 
före 1902 års lönereglering.

Statsutskottet har vidare åberopat, särskild! rörande post- 
expeditörerna, att pensionsförhållandena blifvit förbättrade genom 
nämnda reglering. Ja, det är också sant, men jag tror icke, 
att detta är någon synnerlig tröst för dessa tjänstemän. I alla 
händelser kunna förbättringarna i pensionsförhållandena näppe
ligen utgöra skäl för att bibehålla aflöningen vid en väl låg nivå.

Slutligen har statsutskottet åberopat, att postbetjänte enligt 
det nya aflöningsreglementet bekommit uniformspersedlar in 
natura eller beklädnadsersättning, För så vidt därmed skulle 
menas, att först med 1902 års lönereglering denna förmån till
erkänts postbetjänte, så är uttalandet icke exakt. Postbetjänte 
ha sedan lång tid tillbaka haft fri beklädnad. Det förekommer 
ett stadgande därom uti 1886 års reglemente för generalpost
styrelsen. Därjämte har generalpoststyrelsen 1893 utfärdat ett 
särskild! beklädnadsreglemente för poststaten. Den enda nyhet, 
som rörande beklädnaden infördes 1902, var, att denna förmån 
öfverfördes från stadganden i särskilda instruktioner till aflönings- 
förhållandena. Äfven härvidlag förefinnes en skillnad i förhållande 
till tullverket, i det nämligen tullpersonalen, såsom förut påpekats, 
icke hade fri beklädnad, men fick sådan genom 1904 års löne
reglering.

Handlingarna uti detta ärende rörande postens dyrtidstillägg 
och allt hvad som därutinnan är utredt i de olika skrivelser, 
som åberopas i statsverkspropositionen, visa, synes det mig, otve
tydigt, att postverkets lönefråga kommit i baklås, att postperso-
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nalen i ganska stor utsträckning under nu rådande dyr tid och 
prisstegring befinner sig i en rätt prekär ställning i afseende å 
aflöning i jämförelse med likställda kategorier i andra verk. 
Vill Riksdagen därför icke inslå på den vägen, att genom något 
dyrtidstillägg söka utjämna förhållandena, så är det antagligt, 
att en ny lönereglering för posten snart kommer att ifrågasättas.

Dessa ständiga lönefrågor vid riksdagen äro emellertid, som 
kammaren väl känner till, mycket svårlösta och ganska besvär
liga. Huru hela lönefrågan för statens tjänstemän och betjänte 
skall kunna på ett praktiskt sätt lösas, erfordrar därför allvarlig 
uppmärksamhet och utredning. Prisen å lifsförnödenheter stiga 
alltjämt, och löneregleringar efterträda hvarandra för olika verk. 
Har det ena verket blifvit regleradt ena året, kommer det andra 
verket det andra året och åberopar den lönereglering, som skett 
för det förstnämnda verket. Löneregleringarna bli emellanåt 
också något ojämna, beroende på löneregleringskommitteernas 
sammansättning och i hvad mån förespråkare i Riksdagen finnas 
och kunna göra sig gällande för de olika staterna. Riksdagen 
blir oupphörligt sysselsatt med lönefrågor än för det ena och 
än för det andra verket, och huru lång varaktighet en lönergle- 
ring under sådana förhållanden kan få, är vanskligt att från 
början bedöma. Olikhet i löneförmåner emellan likställda stats- 
tjänare alstrar missnöje, men alla statstjänare borde, i stället 
för att se på sina kamrater med oblida ögon, känna sig solida
riska och i allmänhet vara, i de olika graderna, likställda med 
hvarandra i löneförhållanden, äfven om de tillhöra olika staters, 
verk. Det förekommer dessutom en del specialbestämmelser, 
olika för olika stater, särskildt angående natura förmåner o. d. 
hvilka än mera inveckla löneförhållandena och försvåra deras 
bedömande. När man ibland försökt att genom tilldelande af 
särskilda förmåner undvika att fastställa en högre lön, har det 
också ofta visat, sig, att dessa särskilda förmåner icke heller 
uppskattats tillräckligt af vederbörande löntagare.

Jag har velat i detta sammanhang beröra nämnda förhål
landen för att betona önskvärdheten af att man må utfinna ett 
mera tillfredställande och mera effektivt, enhetligt och varaktigt 
sätt att ordna löneförhållandena för likställda statsinstitutioner, 
åtminstone när det gäller statens inkomstgifvande och affärs- 
drifvande verk. Möjligen kan härvidlag öfvervägas det system, 
som lärer tillämpas i Tyskland och som har vissa klasser af 
tjänstemän genomgående öfver hela statsförvaltningen, så att, 
när lönen bestämmes för en viss klass, denna lön åtnjutes af 
alla likställda löntagare i alla statens verk.

Herr Ahlstrand: Herr talman, mina herrar! Såsom fram
går af det föreliggande utskottsbetänkande!, har utskottet icke
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Om dyrtids■ kunnat tillstyrka Kungl. Maj:ts proposition, i hvad den alser 
tillägg åt en dyrtidstillägg för bland annat postbetjänte. 
ochTetjänte Emellertid anser jag både billighet och rättvisa kräfva, att 

m. m. staten här träder hjälpande emellan, och jag skall, innan jag 
(Forts.) öfvergår att bemöta utskottets skäl, be att få angifva en de! 

sakförhållanden, som kunna bevisa detta påstående. Redan 1902 
på hösten, samma år lönestaten blifvit af Riksdagen fastställd, 
men innan den ännu blifvit tillämpad, ansåg sig »Sveriges post- 
bet jänteförening» nödsakad att ingå till Kungl. Maj:t med fram
ställning om ett hyresbidrag. Anledningen därtill var, att Riks
dagen i och med nya afiöningsstatens fastställande indragit det 
under åren 1901 och 1902 med 10 procent å lönen utgående 
dyrtidstillägg utan att i någon mån förändra aflöningssatsernas 
minimi- eller maximibelopp. Därigenom kommo af den dåvarande 
ordinarie personalen, 1,050 man, icke mindre än cirka 600 att 
drabbas af direkt aflöning sminskning, däribland ett stort antal, 
eller 144, förlorade ett för dem så afsevärdt belopp som 100 
kronor årligen. Framställningen föranledde emellertid ingen 
åtgärd från generalpoststyrelsens sida, enär den ansåg sig icke 
kunna begära eu förändring af lönestaten, då den icke ens 
hunnit att tillämpas. Redan året därpå förnyade postbetjänte- 
föreningen sin framställning till generalpoststyrelsen, och general
poststyrelsen föreslog i sammanhang med staten för postverket 
år 1905 ett personligt lönetillägg åt postverkets personal. Till 
stöd härför åberopar generalpoststyrelsen en verkställd utredning, 
af hvilken bland annat framginge följande:

att af postbetjänte af första lönegraden 35 erhållit ökning, 
men 436 lidit en minskning af, i medeltal, 63 kronor, under det 
att för 66 hvarken uppkommit ökning eller minskning;

att af postbetjänte af andra lönegraden 35 erhållit ökning, 
men däremot 170 en minskning af, i medeltal, 52 kronor; samt 

att af postbetjänte af tredje lönegraden 27 fått ökning, 
under det att 264 lidit en minskning af, i medeltal, 47 kronor.

Kungl. Maj:ts proposition till 1904 års Riksdag i fråga om 
dylik ersättning vann icke Riksdagens bifall. I fjol ansåg sig 
Sveriges postbetjänteförening nödsakad att, trots det beklagliga 
läge, hvari frågan kommit, förnya sin framställning till kungl. 
generalpoststyrelsen, och i densamma framhölls bland annat, 
»att grundorsaken därtill, att de för postbetjänte nu bestämda 
aflöningsstaterna icke blifvit i öfverensstämmelse med hvad som 
i verkligheten erfordrades för ett någorlunda drägligt lifsuppe
hälle, utan tvifvel läge i den omständigheten, att den egentliga 
regleringen af postbetjäntes aflöningsförhållanden skedde år 1899, 
och således före den tidpunkt, då de allmänna prisstegringarna 
mera allvarligt visat sig. Följaktligen hade icke heller då någon 
som helst hänsyn kunnat tagas till de prisförhållanden, som 
först därefter visat sig på allvar i så väsentlig grad fördyra
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kostnaderna för lifsbehofvet. När sedermera år 1902 företagits Om dyrtids- 
ändring uti de tre år tidigare efter en genomgripande reglering 
fastställda aflöningsstater, vore gifvet, att denna ändring in- och bdjänte 
skränktes till den minsta möjliga, och på så sätt hade ingen m. m. 
ändring kommit att ske vare sig beträffande minimi- eller maximi- (Ports.) 
aflöningarna för postverkets betjänte».

Vidare heter det där: »Att emellertid postbetjänte därigenom 
kommit att bli lidande, vore gifvet. Men lika gifvet vore också, 
att de icke kunde känna sig till freds därför, att deras lifsfrågor 
kommit att behandlas under omständigheter, som gjort att rätt
mätig hänsyn icke blifvit tagen till de dyrare tider, som senare 
blifvit förhärskande.

Ett ojäfbart bevis för att postbetjäntes aflöning, därest frågan 
därom förekommit under gynnsammare omständigheter, blifvit 
en annan, kunde, enligt postbetjäntes mening, finnas i den be
handling, de nya staterna för tullverket rönte vid denna frågas 
behandling af 1904 års Riksdag.»

Vid det möte, styrelsen i början af november 1905 hållit 
med postverkets distriktschefer för öfverläggning angående eu 
del postala frågor, hade distriktscheferna uttalat, att »den begärda 
aflöningsformen väl kunde anses hafva fog för sig, men vid det 
förhållande, att det ej torde kunna anses sannolikt, att stats
makterna skulle tillmötesgå en dylik begäran ensamt rörande 
postverket, hade uttalats den åsikten, att bidraget borde utgå i 
form af dyrtidstillägg, beräknadt efter 15 procent å samtliga 
kontanta aflöningsförmåner för postbetjänte i Stockholm och 
inom norra distriktet, såsom varande de särskildt i fråga om 
hyrorna dyraste orterna, samt efter 10 procent å öfriga platser.»

I sin framställning i ämnet till Kungl. Maj:t, hvilken fram
ställning ligger till grund för den i föreliggande betänkande 
behandlade kungl. propositionen, framhåller generalpoststyrelsen,
»att de aflöningsförmåner för postpersonalen, som sedermera blifvit 
vid 1902 års riksdag beslutade, ej vore högre tillmätta, än att 
under dåvarande lefnadskostnader dyrtidstillägg fortfarande borde 
utgå. Visserligen vore styrelsen icke i besittning af nog om
fattande eget statistiskt material för att, hvad postpersonalen 
anginge, kunna detaljeradt visa förhållandet mellan lefnads- 
kostnaderna då och nu, utan torde få hänföra sig till de statistiska 
utredningar, som eljest blifvit verkställda, men styrelsen kunde 
åberopa enhvars egen erfarenhet om att den dyra tiden fortfore 
i fråga om såväl bostadshyror som lifsmedelspris, och att de 
förändringar, som kunde hafva inträdt, i regel ingalunda vore 
förändringar till det bättre».

»Det kunde således ej förnekas», säger styrelsen, »att lefnads- 
kostnaderna under de senaste åren stegrats i sådan grad, att till 
postpersonalen utgående aflöning numera icke kunde anses af- 
passad efter rådande lefnadsförhållanden.»
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Om dyrtids- Förbättring i löneförmånerna ansåg generalpoststyrelsen böra 
deltmnstlmänul^h' förutom tm de tjänsteman, som hafva högst 3',000 kronor, 

och betjänte med dyrtidstillägg af 10 procent till ordinarie postbetjänte till 
m. m. ett antal af 1,400 och med en minimilön af 900 och en maximi- 
(Ports.) lön af 1,400 kronor.

Det är detta förslag, som Kungl. Maj:t nu framlagt och 
som statsutskottet afstyrkt. Det skäl, som utskottet anfört för 
sitt afstyrkande, är i hufvudsak att, »äfven om den lägre post
personalens löner genom den af 1902 års Riksdag beslutade 
löneregleringen icke blifvit förbättrade i samma grad som en 
del andra tjänstemäns, hvilka i följd af under senare åren verk
ställda löneregleringar uteslutits Rån förmånen af dyrtidstillägg, 
lärer dock med fog kunna framhållas, att tjänstemän och betjänte 
vid postverkets distrikts- och lokalförvaltningar genom samma 
lönereglering på annat sätt beredts afsevärda fördelar i ekono
miskt afseende».

Utskottet syftar då på det ökade antal ordinarie beställ
ningar, som uppförts i högsta löneklassen, och å deras utsikter 
till befordran till de högre löneklasserna.

Hvad vidare angår postbetjänte, säger utskottet, att »dessa 
komma i följd af löneregleringen tidigare än förut i åtnjutande 
af sina ålderstillägg samt erhålla numera vid tjänstgöring af 
mera maktpåliggande art särskilda månadsvis utgående arfvoden. 
Härtill kommer, att postbetjänte enligt det nya aflöningsregle- 
mentet bekomma såväl uniformspersedlar in natura eller beklädnads- 
ersättning som ock fri läkarvård och medicin».

Väl torde det vara sant, att i det af utskottet angifna 
afseendet postpersonalens ställning blifvit förmånligare, men lika 
säkert är, att denna personals löneförmåner endast i obetydlig 
mån blifvit förbättrade genom 1902 års lönereglering. Och jag 
vill tillägga, att ökningen af de ordinarie beställningarna i väsentlig 
grad gagnat endast dem, som då voro på extra stat, den dåvarande 
extra personalen, och att det dock framstår som ett orubbligt 
faktum, att lefnadskostnaderna, hufvudsakligen bostadshyrorna, 
stegrats ofantligt. Och det är väl i förhållande till lefnads
kostnaderna, som en stat skall uppgöras. Det är emellertid 
just i förhållande till lefnadskostnaderna, som 1902 års stat 
är otillfredsställande. Denna lönestat, i samband med borttagande 
af de åren 1901—1902 utgående dyrtidstilläggen, innebär, såsom 
redan förut nämnts, icke en ökning i löneförmånerna, utan rent 
af en minskning för eu del af postverkets personal, som förut 
åtnjutit bättre aflöning, och hvilkas aflöningar sannerligen icke 
förut blifvit för drygt tillmätta.

Att märka är också, att den kommitté, hvars förslag ligger 
till grund för denna lönestat, af såg, »att, under förutsättning att 
dyrtidstillägg komme att beredas andra statstjänare, jämväl post
verkets tjänstemän och betjänte borde, oberoende af den ifråga-
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sätta löneregleringen, däraf komma i åtnjutande». Denna upp- Om ilyrticls- 
fattning delades icke af Riksdagen. Denna ansåg nämligen, att 
de stegrade lefnadskostnaderna icke skulle fortfara och ännu oc^ tjänte 
mindre, att de skulle förvärras. Då nu emellertid så inträffat, m. m. 
torde, såsom också departementschefen i statsrådsprotokollet (Forts.) 
framhåller, denna Riksdagens åsikt »icke kunna längre äga 
samma giltighet och styrka som förut». Den under andra 
förhållanden beslutade löneregleringen ställer sig således icke 
hindrande i vägen för beviljande af dyrtid stillägg åtminstone 
för den lägre postpersonalen, därest andra statstjänare få dylika 
dyrtidstillägg. Särskild! torde detta gälla postbetjänte, som så 
att säga kommit i misshugg och hvilka, därest löneregleringen 
skett senare, helt säkert skulle hafva erhållit en med rättvisa 
och billighet mera öfverensstämmande ekonomisk ställning.

Jag anser mig böra upplysa, att postverkets öfverskott i 
riksstaten för år 1905 beräknats till 1,142,000 kronor. Enligt 
bokslutet för år 1905 utgjorde emellertid öfverskottet 2,079,000 
kronor, således omkring 937,000 kronor mera än beräknats. Då 
postverket uppnått ett så godt resultat, hvilket väl icke torde få 
tillskrifvas endast den göda ledningen, utan äfven den omstän
digheten, att hvarje man gjort sin plikt, torde man kunna anse, 
att postverket har god råd till detta dyrtidstillägg.

På grund af hvad jag anfört, tager jag mig, herr talman, 
friheten att yrka bifall till Kungi. Maj:ts proposition.

I detta anförande instämde herrar Nydal, Hörnsten, Hammar
ström, Hagström, Soedén, Andersson i Baggböle, Johansson i Jön
köping, Thylander och Neiglick.

Herr Thorsson: Herr talman, mina herrar! Den behandling, 
statsutskottet har ägnat postbetjäntes kraf och Kungl. Maj:ts 
framställning, har gifvit mig anledning att begära ordet, icke i 
tro och tanke att den motion, jag och mina partikamrater till
låtit oss väcka, skulle hafva den ringaste utsikt att vinna kam
marens bifall, ty i sådant fall hade jag naturligtvis begärt ordet 
vid den föregående punkten, där det gällde procenttalets storlek, 
utan emedan denna fråga är af en genomgripande betydelse för 
så många af den lägre betjänteklassen. Och då utskottet vid sitt 
afstyrkande lägger största vikten vid att poststaten reglerades år 
1902, och anser, att detta skulle utgöra ett af de starkaste skälen, 
hvarför Riksdagen icke skulle kunna i någon mån bifalla det gjorda 
äskandet, kan jag icke neka mig att något fästa uppmärksamheten 
på historiken öfver denna frågas behandling inom Riksdagen.

Denna fråga har varit föremål för Riksdagens behandling 
under flere år. Redan år 1885 reglerades poststaten på det sättet, 
att man borttog den afiöningsform, som då existerade, och hvari 
löneökningen hufvudsakligen bestod af dagtraktamentsökningar.
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uUnnn^tdL Man omlade då lönen så> att den„ skulle bestå af fast lön, tiänst- 
deltfämtLän^m^sPenSar och ålderstillägg. År 1899 fastställde man 4 åkers

ork beijemte Islägg jamte tjänstgörmgspengar. Genom fastställande af denna 
m. m. regel borttogos, som sagdt, dagtraktamentena, men förändringen 

(Forts.) medförde,. såvidt jag kunnat finna, för betjänte endast en ökning 
af minimilönen med kronor 44,75 och af maximilönen med kronor 
70. De 4 ålderstilläggen snarare fördröjde än påskyndade er
hållandet af den högsta lönen ■— såvidt jag kunnat finna. Detta 
tyckas lagstiftarna också hafva insett, då de fastställde lönevill
koren, ty i aflöningsreglementet har intagits en bestämmelse, som 
säger, att den betjänt, som icke vid 65 lefnadsår och 35 tjänstår 
hunnit intjäna sista ålderstillägget, skulle afgå från tjänsten utan 
att erhålla det sista ålderstillägget och i stället komma i åt- 
nj utande, af pension. Man har således tagit i betraktande, att 
somliga icke skulle hinna intjäna det sista ålderstillägget. Något 
sådant kan, gudnås, inträffa, äfven om ålderstilläggen sättas längre 
ned, men det är naturligt, att man icke kan meddela någon be
stämmelse för det fall, att en betjänt afgår med döden.

Då Riksdagen år 1899 regierade denna stat, befanns, att 
levnadskostnaderna här i landet voro i jämnt stigande, en stigning 
af så oroväckande grad, att statsmakterna funno sig föranlåtna 
att företaga en undersökning. Det visade sig då, att denna af 
regeringen igångsatta undersökning gaf till resultat, att lefnads- 
kostnaderna stigit med omkring 30 %, och Ivungl. Maj:t fram
lade då förslag om 15 % dyrtidstillägg. Riksdagen beviljade 
emellertid endast 10 %0, som sedan från och med år 1901 utgått 
till en del verk.

År 1902 företog så Riksdagen den andra omregleringen af 
poststaten. Herr statsrådet och chefen för civildepartementet har 
angifvit, hvilka grunder kommitterade hade byggt sitt förslag på, 
och äfven angifvit, . hvilken ställning Riksdagen intog till detta 
förslag. Det visar sig då, att, ehuru kommitterade hade beräknat 
lönestaten, icke efter dyr tid, utan beräknat, att grundlönerna 
skulle byggas på den föregående uppfattningen, och ehuru kom
mitterade ansett, att, för den händelse Riksdagen beslutade d37r- 
tidstillägg, äfven dessa tjänstemän och betjänte borde komma i 
åtnjutande af sådana, Riksdagen icke tog hänsyn härtill, utan 
ansåg, att . dyr tid var tagen med i beräkningen. Och på detta 
sätt kom till stånd den besynnerliga reglering, som mera hjälpte 
de bättre aflönade inom poststaten än de lägre aflönade, ty af 
dessa senare blef det endast 97, som erhöllo en ökning, under 
det att 870 drabbades af en minskning.

Det har redan framhållits, att betjäntepersonalen, som helt 
naturligt måste hårdast känna denna minskning i sin inkomst, 
vändt sig till sin närmaste myndighet, generalpoststyrelsen, med 
flere framställningar, och det lärer väl vara de flesta här i Riks
dagen bekant, huru dessa framställningar, trots generalpost-
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styrelsens välvilliga rekommendation, mottagits af Riksdagen så
som sådan.

Sedan jag sålunda antydt sakens förhistoria, tillåter jag mig 
något ingå på de skäl, som statsutskottet nu anfört såsom motiv 
för sitt af slagsyrkande.

Utskottet framhåller då bland annat, att så många hafva 
uppflyttats från extra till ordinarie, och detta finner utskottet 
vara en anledning för att yrka afslag. Om således en arbets
givare har hundra arbetare anställda i sin tjänst, och dessa 
hundra arbetare framställa kraf på en löneförhöjning, så skulle, 
enligt utskottets resonemang, denna framställning vara hjälpt med 
att arbetsgivaren afslår begäran om löneförhöjning och i stället 
tager in tio nya arbetare. Detta är logiken och konsekvensen i 
utskottets resonemang. Men det kan naturligtvis icke försvaras, 
att, sedan en person tjänat 7, 8 eller 10 år i reserven och i 
extra anställning och sedan befordras till ordinarie, han då icke 
får någon bättre ställning utan afspisas med detta: därför att du 
nu fått denna befordran, som du väntat på i så många år, där
för skall hvarken du eller dina kamrater, hvilka nått denna lyck
liga ställning, att de äro ordinarie, hafva någon löneförhöjning. 
Detta är en logik, som jag för min del icke kan följa.

Såsom ett särskild! starkt skäl har man anfört, att det är 
synnerligast i första klassen af postbetjänte, som löneförbättring 
— genom löneförhöjning eller uppflyttning — skett, och detta 
skulle, som sagdt, vara ett af de mera talande skälen för afslag. 
Hvad menar man då med uppflyttning till högre —-1, ex. första — 
klass, synnerligast inom postbetjäntekåren? Jo, på grund af hit
tills rådande uppfattning, att Stockholm, Göteborg och Malmö 
utgöra dyrare orter än de öfriga platserna i riket, hafva aflönings- 
förmånerna för postbetjänte i nämnda städer satts något högre, 
och då säger man att de, som där tjänstgöra, äro uppflyttade i 
första lönegraden. Men ingen har bevisat att, om postbetjänte 
i Stockholm hafva t. ex. 100 å 200 kronor mera i aflöning, de 
därför ha en lyckligare ställning, än de postbetjänte, hvilka hafva 
anställning i Simrishamn eller annan dylik stad och åtnjuta 
betydligt lägre lön. Om man därför motiverar afslagsyrkandet 
med att så många uppflyttas i högre löneklass, i synnerhet till första 
klassen, så väger det skälet icke det ringaste vid närmare granskning.

Ett skäl, som är verkligt, är att 1902 års Riksdag beslöt 
sammanslå de år 1899 uppförda fyra ålderstilläggen till två, ty 
därigenom erhålla postbetjänte fortare en högre lön. Men denna 
omständighet har icke den ringaste inverkan på postbetjäntes 
vare sig begynnelse- eller slutlöner, och i synnerhet alla dessa, 
som ännu ej uppnått första lönetillägget, de hafva alla, så länge 
detta ej skett, intet som helst gagn af att man vidtagit denna åtgärd.

Vidare vill jag härtill knyta, att 1899 års riksdagsbeslut i 
viss mån innebar ett tillbakasteg, enär, genom tätare påkommande

Om dyrtids- 
tillägg åt en 
del tjänstemän 

och betjänte 
m. m. 
(Forts.)
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Om dyrtids- traktamentsförhöjningar, postbetjänte före 1899 mycket hastigare 
deltfänsttemänhM''T° 1 tillfälle att få högre lön, än hvad de blefvo efter 1899, 

och betjänte och man kan såga, att 1902 års beslut i så fall var en upp- 
m. m. bjälpning af hvad som blef beslutadt 1899.
(Forts.) Sedan kommer man med ett annat skäl, som jag för min

del visst icke vill ringakta, och det är det, att för vissa betjänte 
finns det möjlighet att genom bestridande af en del förtroende
uppdrag få, som man säger, lönefyllnad till den fasta lönen. 
Härvid har utskottet särskildt byggt på det, att just genom 1902 
års riksdagsbeslut åstadkoms en sådan där stor möjlighet för 
många af betjänte att erhålla sådan lönefyllnad. Såvidt jag 
har mig bekant, har 1902 års beslut endast haft till följd, att 
ett 50-tal af betjänte uppflyttats till sådana där förtroendeposter 
med däraf följande löneutökningar. Det är således felaktigt, om 
man går ut från den synpunkten, att det icke före 1902 fanns 
några dylika tilläggsaflöningar; sådana hafva ju existerat långt 
före 1902, ja, långt före 1899 också, ty i och med detsamma 
som man införde systemet med postiljonskupé, det vill säga upp
drog åt vissa postbetjänte att på egen hand sköta om detta rul
lande postkontor, i och med detsamma ansåg man sig böra gifva 
dem en liten gratifikation — 35 öre per dag, om jag icke miss- 
minner mig — för detta uppdrag. Vidare ha brefbärareför- 
männen haft en liten tillökning af tio kronor. Man går således 
ut från oriktiga synpunkter, om man tillägger 1902 års löne
reglering en så vidt genomgripande omfattning, som utskottet 
här tycks vilja framhålla.

Ett annat skäl, som utskottet också framfört mot förslaget 
om löneförhöjning för postbetjäntekåren, består däri, att man 
från och med år 1907 skall inrätta omkring 150 nya befatt
ningar, något som skulle innebära en viss löneutökning. Jag 
syftar härmed på dessa värdebrefbärare, som för detta sitt upp
drag skulle få en extra ersättning af, som jag antager, omkring 
15 kronor i månaden, i likhet med hvad en del andra deras 
kamrater haft, och således skulle få ytterligare 180 kronor om 
året. När postbetjänte begära dyrtidstillägg för 1906, så svarar 
således statsutskottet: nej, det kunna vi icke bevilja, ty år 1907 
blir det 150 nya befattningar med högre lön. Således: 1,550 
medlemmar af postbetjäntekåren begära nu löneförhöjning, och 
statsutskottet svarar därpå: det ställes i utsikt att 150 af dessa 
skola år 1907 få 180 kronor mera hvar, därför skall ni andra 
1,400 vara så hyggliga och beskedliga och fortfarande nöja eder 
med hvad ni för närvarande ha.

Ett annat skäl, som utskottet också fört fram och som blifvit 
här förut berördt, är, att postbetjänte förutom sina kontanta löne
förmåner åtnjuta fri läkarevård och fri medicin. Jag erkänner 
villigt fördelen af detta. Äfven erkänner jag fördelen af de 
naturaförmåner i beklädnadspersedlar, som de få. Men då man
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framkommer med detta såsom ett skäl och gör detta på ett sätt, Om dyrtids- 
som om detta skulle vara frukten af senare Riksdagars beslut, tjfP.? eri 
då är detta ett felaktigt antagande, ty såvidt jag har mig bekant, oJ^betjänte 
erhöllo postbetjänte redan år 1874 fria beklädnadspersedlar, och m. m. 
enda tillökningen, som de i detta hänseende fått under de senare (Ports.) 
åren, den är, att de hvartannat år få ett par linnebyxor och en 
linneväst. Att detta nu är en så utomordentligt stor tillökning 
i deras naturaförmåner, att det kan vara något skäl för afslag, 
det kan jag för min del icke fatta. Men ha de också fått sina 
linnebyxor och linnevästar, så är det å andra sidan väl bekant, 
att de genom oförnuftiga leveranskontrakt hafva fått sämre andra 
beklädnadspersedlar. Visserligen, säger man, förlora icke post
betjänte på detta, utan det är staten, som gör det. Ja, det är 
riktigt, det är staten som förlorar, ty om jag icke är felaktigt 
underrättad, så fick staten härförleden gifva en gratifikation åt 
den leverantör, som beräknat på tok och åtagit sig att sy till 
ett alltför billigt pris. Jag vill därför gå ut från den synpunkten, 
att man bör spara, där det kan sparas, och i stället tillägga där 
det behöfs.

Sedan har utskottet sagt att — och det är väl ändå det fulla 
hela — att det är så nyligen som denna lönestat är reglerad; 
då 1902 års lönestat fastställdes, så fastslogs också, att den regle
rades med hänsyn till dyr tid. Ja, den dyra tiden hade då 
hunnit göra sig gällande, ty den konstaterades redan år 1900, 
men det fäste 1902 års Riksdag icke stort afseende vid.

Man har här jämfört tvenne statförslag, och äfven jag skall 
be att få jämföra dem något, särskildt med hänsyn till hvad 
man har anfört därom, att postbetjänte hafva utom sin fastslagna 
kontanta lön vissa naturaförmåner och vissa lönefyllnader. I 
detta afseende vill jag framhålla, att enligt 1902 års stat för 
postbetjänte har en brefbärare i första lönegraden i aflöning 600 
kronor kontant, 400 kronor i tjänstgöringspenningar och två 
ålderstillägg, hvartdera å 200 kronor; det utgör tillsammans en 
slutlön af 1,400 kronor. 21 stycken af dessa postbetjänte få i 
egenskap af brefbärareförmän en lönetillökning härutöfver af 240 
kronor, så att deras slutlön går upp till 1,640 kronor. Efter dessa 
komma de ordinarie brefbärarne: i första klassen hafva dessa, 
som sagdt, en begynnelselön af 600 kronor, tjänstgöringspenningar 
400 kronor, två ålderstillägg, hvartdera 200 kronor, deras slutlön 
blir således 1,400 kronor; i andra klassen begynnelselön 600 
kronor, tjänstgöringspenningar 350 kronor, två ålderstillägg å 150 
kronor hvartdera, deras slutlön blir 1,250 kronor; i tredje klassen 
begynnelselön 600 kronor, tjänstgöringspenningar 300 kronor, två 
ålderstillägg å hvartdera 150 kronor, deras slutlön blir således 1,200 
kronor. Sedan är det 355 postbetjänte, eller någonting sådant, som 
utöfver sina löner kunna få tillgodonjuta intill 180 kronors löne- 
fyllnad genom hittillsvarande sätt att utdela dessa gratifikationer.
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Om dyrtids- Den andra staten, tullstaten, som här åberopats, verkar på
tillägg åt en ^et gatt, att en uppsyningsman vid tullen, som jag vill jäm- 
‘ochTetjänte med en brefbärarförman i posten, då båda utöfva förman-

m. m. skap för en del underlydande, bar genast i lön 1,100 kronor, i 
(Forts.) tjänstgöringspenningar 600 kronor samt i ålderstillägg 300 kronor, 

således en slutaflöning af 2,000 kronor. En tullvaktmästare på 
en af de mera dyra orterna bar en begynnelselön på 900 kronor, 
500 kronor i tjänstgöringspenningar och 300 kronor i ålders
tillägg, således en slutaflöning på 1,700 kronor. En tullvakt
mästare, som motsvarar vaktbetjänte i andra lönegraden vid post
verket, har en begynnelselön på 800 kronor, 400 kronor i tjänst
göringspenningar och 300 kronor i ålderstillägg, således en slut
aflöning på 1,500 kronor. Komma vi så slutligen till de tullvakt
mästare, som motsvara betjänte i lägsta graden vid postverket, 
så hafva dessa 700 kronor i lön, 350 kronor i tjänstgörings
penningar och 300 kronor i ålderstillägg. Deras aflöning slutar 
alltså med 1,350 kronor. Hvad som här sticker i ögonen är icke 
så mycket dessa slutaflöningar som fastmera det sätt, hvarpå de 
fasta lönerna blifvit bestämda. Såväl i fråga om postverkets som 
i fråga om tullverkets betjänte har man nämligen utgått från 
den grundsatsen, att pensionen skall bestämmas efter den fasta 
lönen. Om sålunda en af betjänte vid tullverket och en post- 
vaktbetjänt efter måhända lika lång tjänstetid taga afsked, har 
en tullbetjänt här i Stockholm utsikt att under sin återstående 
lifstid få eu pension af 900 kronor, medan däremot en postvakt- 
betjänt icke får högre pension än 600 kronor, och båda kunna 
väl dock anses ha gjort lika stor nytta i det allmännas tjänst. 
Det är just detta sätt för lönernas uppställning, som måste göra, 
att postbetjänte känna sig synnerligen tillbakasätta. Då nu 
också den myndighet, som står dessa betjänte närmast, nämligen 
generalpoststyrelsen, ställt sig välvillig mot deras kraf och fram
ställt så många och talande skäl för deras anspråk, då får jag 
för min del säga, att jag icke kan förstå den ståndpunkt, som 
utskottet intagit.

Så som saken nu ligger, tror jag icke, att det finns den 
ringaste utsikt för att Riksdagen eller denna kammare skall bi
falla det förslag, som jag tillåtit mig framställa, ehuru jag tror, 
att det finnes fullt talande skäl för detsamma, så mycket mera 
som dessa postbetjäntes närmaste förmän, nämligen distrikts- 
cheferna, uttalat sig för detsamma. Jag skall därför i sakens 
nuvarande skick icke framställa något annat yrkande än om 
bifall till Kungl. Maj:ts förslag, men jag vill därvid också rikta 
en vädjan till kammaren att vid detta tillfälle icke följa ett, låt 
vara enhälligt statsutskott, utan i stället bifalla det af Kung!. 
Maj:t framlagda förslaget.

Med herr Thorsson förenade sig herrar Branting, Nyström,
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Blomberg, Lindqvist, Kjellberg, Martin, Wallis, Wavrinsky i Stock- Om dyrtids- 
holm, Lindhagen, Carlsson i Malmberget, Karlsson i Fjäl, Lars- en
son i Västerås, Lundgren, Eriksson i Grängesberg, Christiernsonro^bemnte 
Persson i Malmö, Johansson i Öija och Berglund. m. m_

(Forts.)
Herr Warburg: Herr talman, mina herrar! Det är för

visso så, att man ibland bör känna en maning att taga sitt för
nuft till fånga, och framför allt borde kanske yngre riksdagsmän 
göra detta gentemot ett enhälligt statsutskott, men i detta fall 
måste jag i någon mån låta mitt rebelliska förnuft komma till 
utbrott. Jag har af de faktiskt föreliggande omständigheterna, 
som framlagts af generalpoststyrelsen och herr civilministern, 
icke funnit någon enda, som blifvit till fyllest jäfvad af det en
hälliga statsutskottet, och ser jag på det formella skäl, som stats
utskottet åberopat, nämligen att posttjänstemäns och postvakt- 
betjäntes löner så nyligen blifvit reglerade, att man nu icke 
kunde företaga någon ändring, så har äfven detta skäl blifvit på 
det kraftigaste sätt gendrifvet af de förhållanden, som de före
gående talarne här framlagt. Jag skall icke tillåta mig att upp
repa, hvad de sagt, och jag skall icke heller nu trötta kammaren 
med en del statistiska uppgifter, hvilka visa, huru nödigt det är 
att förbättra särskildt postväkthet] äntes lönevillkor. Jag kan 
emellertid icke underlåta att framhålla, att detta är särskildt nöd
vändigt här i hufvudstaden, hvars postvaktbetjänte måste anses 
särskildt svårt ställda, när man tänker på de alltjämt ökade hyres
belopp, som, sedan denna lönereglering för dem uppgjordes, kommit 
att hvila på Stockholms stads invånare. Jag skulle kunna fram
lägga en rad af siffror, som visa, huru hyresbeloppen i jämn 
stegring tynga särskildt de mindre väl lottade i detta samhälle, 
men jag tror, att känd sak härvid är så god som vittnad, och 
jag torde endast behöfva erinra därom, att en hyra af 350 kronor 
för ett rum och kök icke alls är något ovanligt. Särskildt hufvud- 
stadens postvaktbetjänte hafva det således, oaktadt den skedda 
löneregleringen, fortfarande synnerligen illa ställdt, och huruvida 
de äldre bland dem hafva skäl att anse sig vara i en bättre 
ställning, därför att deras yngre kamrater numera hafva utsikt 
att något fortare få ålderstillägg, det vet jag icke, men jag tycker, 
att det vore något obilligt att begära detta.

Det är, såsom jag nämnde, icke min mening att ingå i 
några detaljer, men det är dock två synpunkter, som jag skall 
be att få framhålla, hvilka synas mig tala för att något göres 
och snart göres för denna kår. Den ena är, att staten här upp
träder såsom arbetsgifvare. Postverket är en affär och därtill en 
monopoliserad affär, och den, som i likhet med mig önskar, att 
staten måtte komma att öfvertaga rätt många sådana affärer, 
som lämpligen kunna skötas af staten, den måste också erkänna, 
att staten icke i detta hänseende får ställa sig annorlunda än en 
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Om dyrtids- 
tillägg åt en 

del tjänstemän 
och betjänte 

m. m.
(Forts.)

klok och frikostig arbetsgivare gentemot sin arbetspersonal. 
Om arbetspersonalen icke kan bereda sig hvad till lifvets nöd
torft hörer, om den har svårt att skaffa sig tak öfver hufvudet 
och tillräcklig föda och hvad som behöfves för att uppfostra barn, 
då måste man säga, att denna personal är anställd hos en dålig 
arbetsgivare, och i synnerhet måste detta sägas, då öfverskottet 
på rörelsen är så stort, som postverkets öfverskott verkligen är. 
Det är redan nämndt, att detta öfverskott uppgår till 2 millioner kro
nor årligen, och det är att märka, att detsamma visat sig högre, än 
beräknadt varit. Det synes mig ur denna synpunkt, som om 
det vore staten värdigt att se till, att dessa dess arbetare få det 
så väl ställdt som möjligt, likasåväl som jag är öfvertygad 
om, att hvar och en af eder, mina herrar, som har arbetare i 
sin tjänst, icke vill, att de skola lida nöd.

Det är också en annan synpunkt, som jag här vill framhålla. 
Yi hafva i dessa tider så mycket hört talas om, att bland 
arbetsklassen och med dem likställda växer ett hat mot samhälle 
och fosterland. Jag vill då fråga, om det är klokt att främja 
detta hat genom att skapa allt flere och flere, som äro missnöjda 
med samhället. Jag tror icke, att man kan begära, att så syn
nerligen ideella synpunkter skola lefva hos dem, som med be
kymmer måste fråga sig, huru de skola reda sig. Ur dessa syn
punkter tror jag, att det är rätt, liksom det otvifvelaktigt är 
klokt, att tillmötesgå denna personals kraf på en mera människo
värdig tillvaro, och jag ber därför, herr talman, att få yrka bifall 
till Kungl. Maj:ts proposition i den öfvertygelsen, att förr eller 
senare måste Riksdagen tillmötesgå dessa berättigade anspråk.

Häruti instämde herrar Pettersson i Södertälje, Loven, Beck
man i Djursholm, Ljunggren, Larsson i Lund, Larsson i Göteborg, 
af Gallerholm och Scedén.

Herr Byström: Herr talman! Jag vill också för min del 
betona nödvändigheten att tillmötesgå de kraf, som här gjort sig 
gällande, och lämna dessa svagt aflönade personer den hjälp, 
som ligger i ett bifall till Kungl. Maj:ts förslag i den ifråga
varande punkten. Jag vill också betona, att det här, såvidt jag 
känner förhållandena —- och jag har haft rätt mycket att göra 
med postverkets personal på flera områden — gäller en synner
ligen plikttrogen tjänstemannakår på samma gång som det gäller 
en kår, som har ett tungt och synnerligen ansträngande arbete, 
och att så är förhållandet, därom tror jag, att kammarens leda
möter lätt kunna bilda sig en föreställning, särskildt om man 
tänker på brefbärarnes arbete. Det är nämligen ett synnerligen 
tungt arbete att dagen lång springa trappa upp och trappa ned, 
och det är dessutom ett synnerligen ansvarsfullt arbete, i betrak
tande särskildt af de stora penningbelopp, som postverket fått
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sig anförtrodda, och jag har ej hört annat än beröm åt här Om dyrtids- 
ifrågavarande tjänstemän och betjänte för den noggrannhet och 
punktlighet, som de i detta afseende ådagalagt. Det måste nu och tjänte 
också anses ådagalagdt, att det mot dessa postens arbetare begicks m. m.
ett misstag vid löneregleringen för några år sedan. För flertalet (Ports.)
af postverkets förutvarande ordinarie personal medförde regleringen 
visserligen för en del någon förbättring i löneförmåner, men å 
andra sidan fingo ett stort antal tjänstemän och betjänte i stället 
för den väntade löneförbättringen vidkännas en minskning i förut
varande inkomster. Hur allmän och betydande denna minskning 
var, framgår af en inom generalpoststyrelsen i sådant hänseende 
verkställd utredning för året 1903, eller det första år den nya 
staten ägde tillämpning. Af ifrågavarande utredning inhämtas 
bland annat, att af postmästare 115 lidit en minskning, varierande 
mellan 737 och 179 kronor, att af postexpeditörer 119 lidit en minsk
ning, varierande mellan 70 och 170 kronor, att af postbetjänte 436 
lidit en minskning af i medeltal 63 kronor, 170 en minskning af i 
medeltal 52 kronor och 264 en minskning af i medeltal 47 kronor.
Jag anser, att det vore kammaren värdigt att söka rätta detta 
misstag, då kammaren nu är i tillfälle därtill och man har förslag 
härom från så kompetent håll som Kungl. Maj:t.

Jag vill också erinra därom, att det i själfva verket icke 
gäller så synnerligen stora penningbelopp, som här skulle anslås 
för att fylla detta kraf. Hvad nu särskildt angår statsutskottets 
skäl, så är jag visserligen bland dem, som vilja respektera utskot
tets tillvägagångssätt att handla efter vissa, gifna principer, som 
statsutskottet anser sig böra följa äfven med risk, att förslaget 
möjligen icke har utsikt att gå igenom i kamrarne. Så har ju 
skett i en del andra frågor, i det att icke blott Andra, utan äfven 
Första Kammaren beslutat i strid mot statsutskottets förslag.
Jag tror, att här föreligger ett sådant fall, då det vore värdigt 
Andra Kammaren och Riksdagen att göra en afvikelse från den 
anvisning, som statsutskottet gifvit.

Jag skall, herr talman, då så mycket redan hlifvit sagdt i 
denna fråga och då jag äfven delvis är förekommen af andra 
talare i hvad jag vidare ville säga, inskränka mig till att yrka 
bifall till Kungl. Maj:ts framställning i denna punkt.

Herr Olsson i Fläsbro: Herr talman, mina herrar! Här 
har af herr civilministern och efter honom af en del talare vindice- 
rats, att 1902 års lönereglering för postverket icke i nämnvärd 
mån är att betrakta såsom en löneförbättring för postverkets 
funktionärer. Särskildt skulle detta ha varit fallet med dem, 
som äro afsedda att träffas af det nu föreslagna dyrtidstillägget.

Beträffande först postexpeditörerna, så må väl ändå erkännas, 
att löneregleringen för dem innebar en verklig löneförbättring, 
och detta i tre afseenden. Först höjdes begynnelselönen i första
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Om dyrtids- lönegraden med 300 kronor, hvarjemte andra lönegraden för- 
ÄInsfeml>ibättl'ades därigenom- att 200 kronor öfverflyttades från ålders- 

och betjänte tillägget till begynnelselönen, till följd hvaraf tjänsteinnehafvaren 
m. m. redan från början kom i betydligt bättre ekonomisk ställning än 
(Forts.) förut. Vidare inrättades, som förut angifvits, 250 postexpeditörs- 

befattningar, däraf icke mindre än 90 i första och 90 i andra 
lönegraden, hvarigenom naturligtvis ökade befordringsmöjligheter 
ha åstadkommits. Och slutligen förbättrades pensionsvillkoren 
högst väsentligt därigenom, att aflöningsformen, andel i upp- 
bördsprovisionen, ersattes med fast belopp, hvilket till hufvud
saklig del tillädes lönen och följaktligen grundläde rätt till högre 
pension. Att vid sådant förhållande söka påstå, att löneregle
ringen i fråga icke medförde verklig löneförbättring, är naturligt
vis långt ifrån riktigt.

Om postbetjänte kan det också sägas detsamma, ehuru icke 
fullt i samma utsträckning. Äfven dessa erhöllo en trefaldig 
löneförbättring genom regleringen i fråga. Dels sammanslogos, 
såsom vi förut hört, de fyra ålderstilläggen till två, hvarigenom 
dessa kunde intjänas på hälften så kort tid som förut, dels in
rättades två hundra nya postbetjäntbefattningar, däraf icke mindre 
än åttio i första och åttio i andra lönegraden, hvarigenom be- 
fordringsmöjligheterna äfven där underlättades, och dels medgafs 
möjlighet för dessa postvaktbetjänte att på sidan af ordinarie 
aflöning erhålla särskilda aflöningsbelopp af ända till 20 kronor 
i månaden för särskild tjänstgöring. Herrarne kunna således se, 
att äfven för postbetjänte innebar löneregleringen en verklig 
löneförbättring.

Nu säger man — och detta är, om jag icke minns orätt, 
särskildt betonadt i statsrådsprotokollet — att om också post
betjänte erhöllo någon löneförbättring, motsvarade den i alla fall 
icke de förut utgående dyrtidstilläggen. Jag erkänner detta. Men 
på samma gång jag det gör, vill jag erinra om, såsom också 
framgår af statsrådsprotokollet, att postvaktbetjäntes löner i själfva 
verket reglerades år 1899. Med det undantag, att statsutskottet 
då nedsatte de föreslagna ålderstilläggen i andra och tredje löne
graden från af Kung! Maj:t föreslagna etthundra kronor till 
sjuttiofem kronor, beviljade Riksdagen hvad Kungl. Maj:t och 
generalpoststyrelsen ansågo såsom en skälig aflöning för dessa 
postbetjänte. Den lönereglering, som genomfördes tre år därefter, 
eller år 1902, kunde följaktligen icke leda till någon af sevärd 
löneförhöjning därutöfver. Att postvaktbetjänte oaktadt 1899 
års lönereglering erhöllo dyrtidstillägg, torde utan tvifvel ha 
berott därpå, att Riksdagen ansåg den löneförbättring, som dessa 
postvaktbetjänte erhöllo 1899, icke vara fullt tillräcklig. Men 
Riksdagen ansåg däremot, att den ytterligare förbättring, som 
erhölls genom löneregleringen år 1902, var tillräcklig att för
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framtiden frånkänna dessa postvaktbetjänte dyrtidstillägg, om Om dyrtids- 
sådant skulle komma i fråga. eri

Vill man sålunda jämföra dyrtidstillägget med 1902 års löne- 
förbättring, gör man detta enligt min mening riktigast genom m. m. 
att taga reda på postvaktbetjäntes inkomster icke omedelbart före (Forts.) 
år 1902, utan före år 1899. Och gör man det, så är jag för 
min del viss på, att postbetjänte icke förlorat, utan tvärtom vunnit 
på att dyrtidstillägget blifvit ersatt med fast aflöningsbelopp.

Med detta har jag endast velat uttala som min mening, att 
äfven postvaktbetjäntes aflöning blifvit afsevärdt förbättrad under 
de sista åren, och att således skälet för statsutskottets afstyrkande 
i denna del är hållbart. Däremot tviflar jag icke alls på att 
åtminstone en del af dessa posttjänstemän och postbetjänte äro 
i behof af ytterligare löneinkomster. Men då får jag säga, såsom 
jag sagt förut, när sådana frågor varit före i Riksdagen, att det 
är icke blott statens tjänstemän och betjänte, som träffas af dyra 
tider, utan äfven andra. Häremot anmärkes, att under det statens 
tjänstemän och betjänte endast få ökade utgifter, men icke ökade 
inkomster, då dyr tid inträffar, så är förhållandet annorlunda 
med landets öfriga inbyggare. För dessa senare, heter det, ökas 
inkomsterna i samma mån som utgifterna stegras. Jag är dock 
för min del alldeles viss på, att detta icke kan sägas om jord
brukareklassen, åtminstone icke de sista åren, ty under det att 
inom stora delar af landet missväxt varit, till följd hvaraf den 
jordbrukande befolkningen måst köpa stora kvantiteter foder 
utifrån till mycket höga pris, hvilket varit fallet under denna 
vinter, så ha dock icke landtbruksprodukterna i afsevärd mån, 
om ens något, stigit. Då nu denna landtbefolkning får draga 
sig fram under dyr tid utan att begära eller komma i åtnjutande 
af statsunderstöd, så må det icke förvåna herrar stadsbor, om 
vi vänta och fordra, att åtminstone de statstjänare, som fått sina 
aflöningar höjda under sista tiden, äfven skola nöja sig utan 
dyrtidstillägg.

Jag yrkar bifall till statsutskottets hemställan.

Herr Karlsson i Göteborg: Herr talman, mina herrar!
Det skäl, hvarpå utskottet grundat sitt afstyrkande af den kung!, 
propositionen, är ju upprepade gånger återgifvet och särskildt 
framhållet af den siste talaren. Det är, att ifrågavarande kår 
fått sina löner reglerade så sent, att dyrtidstillägg därför icke 
borde ifrågakomma. Och man kan ju göra det erkännandet, att 
det är naturligt, att statsutskottet intagit denna ståndpunkt, då 
Riksdagen förut uttalat sig i denna riktning. Emellertid före
faller det, som om man icke alltför hårdt borde hålla på prin
ciper i ifrågavarande hänseende, utan äfven tillse, hur principerna 
vid tillämpningen komma att verka. Jag tror, att när man 
bedömer denna fråga, bör man taga hänsyn till att den kommitté,
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Om dyrtids- hvars utredning och förslag ligga till grund för ifrågavarande 
tillägg åt en lönereglering, såframt man kan förstå af föreliggande utskotts
ark betänkande, förutsatte, att dyrtidstilläggen fortfarande skulle utgå.

m. m. Visserligen är det sant, att Riksdagen ogillade denna tanke, och jag
(Ports.) kan erkänna, att Riksdagen med rätta ogillade den tanken, men 

det förefaller mig, som om Riksdagen då samtidigt bort besluta 
sig för att i någon mån höja ifrågavarande löner. Det gjordes 
emellertid icke.

Nu erkänner ju äfven utskottet, att den lägre postpersonalens 
löner, som reglerades genom 1902 års lönereglering, icke däri
genom förbättrades i samma mån som andra tjänstemäns och 
betjäntes löner. Och då man erkänner detta, så kan man väl 
äfven i någon mån eftergifva att så starkt hålla på den förut
nämnda principen. Man bör ju taga hänsyn till att ett stort 
antal af de betjänte, som här äro i fråga, genom 1902 års löne
reglering icke blefvo lika gynnsamt ställda, som de förut voro, 
då de hade de förutvarande lönerna jämte dyrtidstilläggen därå.

När man ser den redogörelse, som i betänkandet återfinnes 
på sid. 12, kan man icke neka till att densamma är synnerligen 
slående, särskildt om man håller sig till postbetjänte. Det heter 
där, att af postbetjänte af första lönegraden trettiofem erhållit 
ökning, men fyrahundratrettiosex lidit en minskning af, i medel
tal, 63 kronor, under det att för sextiosex hvarken uppkommit 
ökning eller minskning, att af postbetjänte af andra lönegraden 
trettiofem erhållit ökning, men däremot etthundrasjuttio en minsk
ning af, i medeltal, 52 kronor, och att af postbetjänte af tredje 
lönegraden tjugusju fått ökning, under det att tvåhundrasextio
fyra lidit en minskning af, i medeltal, 47 kronor.

Nu sade den siste talaren, att uppkomsten af det påpekade 
förhållandet mellan lönerna före och efter 1902 års lönereglering, 
nämligen att de förutvarande lönerna jämte dyrtidstilläggen därå 
öfverstege de vid nämnda lönereglering bestämda, berodde därpå, 
att redan år 1899 hade i viss mån lönereglering ägt rum. Men 
i så fall förefaller det mig, som om den meranämnda principen 
icke här vore tillämplig. Här står nämligen, att de befattnings- 
hafvare, som fått sina löner reglerade åren 1901—1905, icke böra 
komma i åtnjutande af ålderstillägg. Har nu postpersonalen 
fått sina löner i hufvudsak reglerade redan 1899, stå de ju utan
för den tjänstemannagrupp, som enligt Riksdagens uttalade 
mening icke borde komma i åtnjutande af dyrtidstillägg.

Men om jag också medgifver, att den principen i och för 
sig kan betraktas såsom riktig, att dyrtidstillägg icke skall utgå 
till personal, som fått lönerna reglerade under de senare åren, 
så kunna likväl förhållanden inträffa, som motivera en afvikelse 
från denna princip. Om det nämligen med fog kan påvisas, att 
upprätthållandet af den principen medför eu orättvis behandling 
af vissa befattningsinnehafvare, då man jämför dem med andra,
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och om det kan med skäl sägas, att Riksdagen beträffande dessa 
tjänstemän och betjänte gjort sig skyldig till, hvad jag vill^^^ 
kalla ett förbiseende, så synes det mig riktigt, att Riksdagen i och betjänte 
detta fall frångår principen. Ett sådant fall synes mig här före- m. m.
ligga, och det är därför, herr talman, som jag vågar yrka bifall (Forts.)
till Kungl. Maj:ts förslag.

I detta anförande instämde herrar Berg i Göteborg, Böing,
Wijk, Zetterstrand, Barm, Palme, Moll och Höjer.

Herr Persson i Stallerhult: Jag skulle i allt kunna in
stämma med herr Olsson i Fläsbro i hans anförande för att icke 
behöfva upptaga kammarens tid, men då jag nu fått ordet, ber 
jag i alla fall få yttra några ord angående min ställning i frågan.

Efter det beslut, som dyrtidstilläggsfrågan fick vid 1901 års 
riksdag, gick det i lugn och ro, ända till dess att fjolårets Riks
dag gjorde en afvikelse från de grunder, som af 1901 års Riks
dag blifvit fastslagna, i det att man nämligen då nedsatte dyrtids- 
tillägget från 500 kronor till 300 kronor och därjämte beslöt, att 
det skulle utgå endast för lönebelopp intill 5,000 kronor och icke 
som förut för lönebelopp intill 7,000 kronor. Nu i år kommer man 
med en annan förändring, och det är den, som föranledt denna 
debatt. Förändringen skulle bestå däri, att äfven sådana stater, 
som äro reglerade år 1902, skulle här medtagas. För denna 
gång skulle det alltså endast gälla poststatens tjänstemän och 
betjänte. Statsutskottet har emellertid icke kunnat^ tillstyrka 
denna afvikelse, utan har ansett, att man helt och hållet borde 
stödja sig på fjolårets beslut i frågan, och på denna grund har 
utskottet afstyrkt den nu föreslagna förändringen. Utgår man 
från den förutsättningen, att vid all lönereglering de förut
varande lönerna böra höjas, då är det också alldeles klart, att man 
har en säker grund att stå på, då man icke vill gilla de senast 
gjorda löneregleringarna i de delar, där för en och annan klass 
af statstjänare lönerna genom den nya löneregleringen blifvit i 
någon mån mindre, än hvad de förut voro. Jag hemställer emel
lertid till herrarne, hvart det skulle taga vägen, om man skulle 
utgå från en dylik förutsättning. När poststaten år 1902 regle
rades, var det ofantligt många — det medgifver jag som genom 
den då antagna nya staten fingo sina löneförmåner minskade.
Jag skall endast taga ett par exempel. Postdirektören i Stock
holm hade väl omkring en 18,000 kronors årlig inkomst, innan 
den nya löneregleringen trädde i kraft, men denna löneinkomst 
har han icke fått behålla enligt den nya lönestaten; på samma 
sätt förhåller det sig med postdirektören i Göteborg: han hade 
förut, om jag icke missminner mig, en årlig löneinkomst å 12- 
å 14,000 kr., men efter den nya löneregleringen blef denna in
komst mindre. På samma sätt har det gått med en hel del
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Om dyrms- postmästare, hvilka till följd af provisionens oerhörda tillväxt 
del tjänstemän sutto med störa löneinkomster. Allt detta måste naturligt-

och betjänte vis löneregleringskommittén och Riksdagen taga i betraktande, 
m. m. så att hänsyn toges äfven till den tid, under hvilken löneregle-

(Forts.) ringen skedde. Vid 1902 års riksdag framhölls just den passus,
som löneregleringskommittén skrifvit — och hvilken här äfven 
blifvit återgifven — nämligen att »under förutsättning, att dyrtids- 
tillägg komme att beredas andra statstjänare, jämväl postverkets 
tjänstemän och betjänte borde, oberoende af den ifrågasatta löne
regleringen, däraf komma i åtnjutande.» Men kommittén har 
där gjort ett tillägg, som är af följande lydelse: »Samma stånd
punkt har kommittén intagit jämväl beträffande telegrafperso
nalen.» Telegrafpersonalen hör man emellertid icke någonting om 
nu, och orsaken därtill lär väl icke vara främmande för många, näm
ligen att telegrafpersonalen icke fick reda på postpersonalens stora 
ifver att söka utverka åt sig ett dyrtidstillägg, förrän det var för 
sent. Staterna för postverket och tellgrafpersonalen reglerades sam
tidigt, och därvid ansågo både kommittén och Riksdagen tjänste
männen å dessa stater vara analoga och jämställde dem. I och 
med detsamma, som man således godkänner detta Kungl. Maj:ts 
förslag, måste man, om man vill vara rättvis, äfven godkänna 
en liknande förändring beträffande telegrafpersonalens lönestat 
T.det är .iu„ klaort som dagen. Det är underligt, att de icke få 
följas åt, då någon olikhet mellan dessa båda stater icke bör 
förefinnas. Jäg, som hade äran att tillhöra den kommitté, som 
uPPgj?rde förslag till omreglering af dessa stater, reserverade mig 
för min del däremot, att denna passus skulle få inflyta i kommitté
betänkandet, men jag stannade i minoriteten, och min mening 
blef således utan betydelse. I alla fall tror jag, att man kan 
tolka det uttalande, som där gjorts, något annorlunda, än hvad 
Kungl. Maj:t och åtskilliga af talarne här velat göra. Men skall 
man envist hålla fast vid den tolkning, som de velat göra gäl
lande, och anse, att alla statstjänare, hvilkas löner äro reglerade 
1901 och 1902, böra komma i åtnjutande af dyrtidstillägg, då 
är det klart, att denna personal, hvarom nu är fråga, icke heller 
bör sakna dyrtidstillägg. Den, som åhörde debatten om denna 
sak inom kommittén, har också full rätt att lägga in den me
ningen i detta uttalande. Om t. ex. nästa år skulle fram
komma ett förslag därom, att tullstatens personal, som fick 
sina löner reglerade vid 1903 års riksdag, skulle erhålla dyrtids- 
tillägg, är det väl klart, att detta uttalande är tillämpligt 
beträffande äfven poststaten. I Riksdagens skrifvelse år 1902 
angående regleringen af utgifterna under riksstatens sjette hufvud- 
titel säger Riksdagen, sedan det talats om de då uppgjorda 
nya staterna för post- och telegrafpersonalen, följande: »Riks
dagen, som finner det uppenbart, att, då ny lönereglering före
tages, aflöningarna böra så bestämmas, att de utan några ytter-
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ligare tillskott från statsverkets sida blifva med afseende såväl Om dyrtids- 
å tj än steinnehaf varens åligganden och tjänsteställning som å fiffig åt en 
de vid tiden för löneregleringen rådande prisförhållanden till- oJ^Mjänte 
räckliga, har vid uppgörandet af ifrågavarande lönestater ut- m. m. 
gått från denna uppfattning och har till följd häraf beträffande (Forts,) 
personalen vid postverkets lokalförvaltningar, för hvilken fullstän
dig reglering nu beslutits, icke kunna dela den mening, som 
innefattas i kommitténs nu ifrågavarande — — — uttalande.»
Så uttalade sig Riksdagen år 1902, och detta uttalande fick gälla 
1903, 1904, 1905, men nu kommer åter kommittéuttalandet till 
pass; nu heter det, att Riksdagen skall omigen pröfva, om man 
icke bör taga i öfvervägande, huruvida dyrtidstillägg bör bere
das äfven personalen å de stater, som reglerades år 1902.

Går man sedan öfver till de tjänste- och betjänteklasser, som 
här skulle komma i åtnjutande af dyrtidstillägg, så är det hufvud
sakligen postexpeditörerna i tredje och fjärde klassen samt 
postbetjänte, som det här är fråga om. Det har här förut ut- 
redts, att postexpeditörerna erhållit en förbättrad ställning, äfven 
om löneförhöjningen icke varit så stor, som åtskilliga önska.
Det är att märka, att förut grundades postexpeditörernas slutlön 
till stor del på andel i uppbördsprovisionen, och å sid. 248 i 
utskottsutlåtandet redogöres närmare för huru det i detta afse
ende! ställde sig förr och huru det är nu. Det är naturligt, att 
en sådan aflöningsform, där aflöningen grundar sig på andel i 
uppbördsprovision, icke har den fasthet, som en ordinarie lön 
har, som är uppdelad i lön och tjänstgöringspenningar. Af 
Kungl. Maj:ts proposition till 1899 års Riksdag, med förslag till 
ny lönestat för postverket, finna vi, att generalpoststyrelsen då 
uttalade och Kungl. Maj:t godkänt, att när man skall sätta fast 
lön plus tjänstgöringspenningar i stället för sådana löneinkomster, 
som äro grundade på provision,- får man icke räkna med pro
visionens hela belopp, ty den har icke samma värde som en fast 
aflöning; provisionen kan växla från den ena tiden till den andra 
och i och med detsamma minskas eller höjes inkomsten. Äfven 
Riksdagen har godkänt ett sådant uttalande. Om man hade 
utgått från de aflöningsgrunder, som gällde år 1902, och låtit 
postexpeditörerna fortfarande få andel af provisionen, hur hade 
det ställt sig då? Det är alldeles naturligt, att alla de nya post- 
expeditörer, som tillkommit såsom ordinarie, äfven skulle ha fått 
sin andel af provisionen, alltså delat densamma med dem, som 
förut haft den, men då hade ju hvars och ens andel blifvit be
tydligt mindre. Detta var orsaken till att man icke vågade sig 
på en dylik aflöningsgrund. Och hvad var det, som gjorde, att 
man höll en så stor skara postexpeditörer som extra? Jo, orsaken 
var den, att de ordinarie icke ville dela med sig af provisionen 
åt alltför många — därför fick ett så stort antal extra postexpe
ditörer gå i många år och vänta på att blifva ordinarie. Sålunda
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Om dyrtids- kunna herrarne finna, att när man beslöt en fast aflöning, i 
dft'^ t* för att låta löneinkomsterna grunda sig på provision, så

och bctjänte fick aflöningen därmed ett betydligt större värde för postexpedi- 
m. m. törerna själfva, och jag tror, att de också erkände detta och med 

(Forts.) tillfredsställelse hälsade löneregleringens genomförande.
Här har antydts, hvilka förmåner som genom den nya löne

regleringen kommit postexpeditörerna till del. Men det är åt
skilliga förmåner, som icke äro angifna, vare sig i propositionen
eller statsutskottets utlåtande. Här står helt naket: lön:------; tjänst-
göringspenningar:------ ; samt ålderstillägg:------ . Men i och med
detsamma som tjänstgöringsreglementet och aflöningsreglementet 
för postverkets personal blefvo nya, i och med detsamma fingo 
postexpeditörerna rätt att räkna felräkningspenningar, och dessa 
äro upptagna till belopp af från 120 till 240 kronor. Om vi se 
efter i den sjette hufvudtiteln, som vi redan behandlat och som 
Riksdagen godkänt, står där på ett ställe, att felräkningspen- 
ningarna från år 1903, då de uppgingo till 55,900 kronor, stigit 
så, att de i den nu senast reglerade staten äro upptagna till 
63,700 kronor. Denna summa erhålla postexpeditörerna såsom 
felräkningspenningar, något, som de förut icke hade rätt att till
godoräkna sig. Det har vidare utfärdats en kungl. kungörelse, 
som närmare angifver, huru dessa felräkningspenningar skola för
delas. Man har i aflöningsreglementet valt särskilda ordalag, på 
det att det icke skulle bli alltför många postexpeditörer vid hvarje 
postkontor, som finge del af dessa felräkningspenningar. I den 
nyssnämnda kungörelsen är fastslaget, att dessa felräkningspen
ningar tillgodokomma vid första klassens postkontor tio stycken 
postexpeditörer, vid andra klassens sex, vid tredje klassens fyra 
och vid fjärde klassens tre. I Stockholm skulle enligt beräk
ningarna icke mindre än 99 erhålla del af felräkningspenning- 
arna, i Malmö 13; hvad Göteborg beträffar, har jag icke fått 
reda på hur det ställer sig i detta afseende. Herrarne finna, att 
de allra flesta af postexpeditörerna i form af felräkningspenningar 
erhålla ett visst lönetillägg. Jag tror, att det icke är möjligt att 
påstå, att postexpeditörerna genom den nya staten blifvit lidande, 
utan tvärtom.

Om vi sedan öfvergå till postbetjänte, hvilkas ställning det 
väl hufvudsakligast gäller att här förbättra, så tror jag, att man 
kan säga, att postbetjänte genom den nya staten fått en af sevärd 
förmån. För det första beslutade man ju, när omregleringen af 
staten ägde rum, att ålder stilläggen, som förut utgjorde fyra å 
hundra kronor hvartdera i första klassen och 75 kronor i hvar 
och en af andra, tredje och fjärde klasserna, skulle sammanslås, 
så att ålderstillägg skulle utgå efter fem och tio års tjänstgöring 
med dubbla det förutvarande beloppet eller 200 kronor för post
betjänte i första klassen och 150 kronor för postbetjänte i andra, 
tredje och fjärde klasserna. Och ser man, huru det ställer sig
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med aflöningen för en postvaktbetjänt, erhöll han förut sin högsta Om dyrtids- 
lön efter 20 år, men numera erhåller han sin högsta lön deltfänstcmän 
efter 10 år, och då har han under dessa 20 år uppburit. 2,000 och betjänte 
kronor mera än förut i första klassen och i andra, tredje och m. m. 
fjärde klasserna 1,500 kronor mera än förut. Det kan väl icke (Forts.) 
förnekas, att detta är en förbättring. Det bör ock nämnas, att 
när kommittén föreslagit detta, som sedan af Riksdagen god
kändes, så vann förslaget tillfredsställelse af dem, förslaget gällde.
När man sedan erhållit de nya förmånerna och uppburit den 
nya aflöningen under några år, gjorde man allt hvad man kunde 
för att ännu mera förbättra sin ställning. Jag vill icke klandra 
detta; det står hvar och en fritt att så göra. Men det förhåller 
sig på samma sätt med postbetjänte som med postdirektörerna, 
nämligen att de erhålla åtskilliga förmåner, som icke synas i 
propositionen. Man försökte i kommittén att göra ett uttalande 
därom, att åt dessa postvaktbetjänte skulle uppdragas mera makt
påliggande arbete, än som förut ålegat dem och som förut till
hört tjänstemannaklassen. Detta gjorde man därför, att man icke 
skulle behöfva öka tjänstemannaklassen i samma höga grad, som 
eljest varit erforderligt, ty det vore icke möjligt, att postexpedi- 
törerna skulle kunna avancera till postexpeditörer af första klassen 
eller undantagsvis till postmästaresysslor, om denna tjänstemanna
klass blefve för stor, hvarigenom den löpte fara att blifva en 
missnöjesklass. Därför försökte man att få postbetjänte upp
ryckta genom att befordra dem till bättre och mera maktpålig
gande arbete. Sjätte hufvudtiteln lämnar fullständiga uppgifter 
därom. Det mera maktpåliggande arbetet, som aflönas med 
högst 240 kronor och minst 180 kronor per år, har växt ut så, 
att den 1 april 1904 var det 235 postvaktbetjänte, som kommo 
i åtnjutande af denna aflöning. Men nu i november 1905 hade 
antalet redan stigit till 397. Kungl. Maj:t har föreslagit en för
höjning i detta anslag med 41,000 kronor, så att summan för detta 
år uppgår till 114,000 kronor. Men icke nog med detta. I samma 
hufvudtitel upptagas ytterligare 200, som erhålla högst 15 kronor 
i månaden för att de deltaga i arbetet med värdeförsändelser.
Det är sålunda icke mindre än 597 postvaktbetjänte, som kunna 
avancera till sådan högre aflöning. När man ser allt detta, så 
är det klart, att man icke gärna vill vara med om sådana dyr- 
tidstillägg, som verka ojämt och så att säga förrycka den löne
reglering, som Riksdagen godkände 1902. Gör man det, så 
kommer det att inträffa, att en lönereglering icke får gälla mer 
än några få år och att man år efter år måste vidtaga föränd
ringar och bevilja dyrtidstillägg i stater, som kort förut äro god
kända. När det nu göres jämförelser med tullstaten och telegraf
staten, så tror jag, att man glömmer åtskilligt vid dessa jäm
förelser. Hvad tullstaten beträffar, har, som man vet, hvarje till 
densamma hörande ämbetsman, tjänsteman och betjänt skyldig-
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m. m. 
(Forts.)

Mäfaåt^n het att betala för sin pensionering. Såvidt jag vet, har post- 
deltjamtemänst&}ens personal icke denna skyldighet. De hade för några år 

och hctjänte sedan skyldighet att för sin egen pensionering ingå i civilstatens 
pensionsinrättning. Men från denna skyldighet löste dem Riks
dagen 1900.

Nn är det naturligt, när tjänstemän och löntagare i t. ex. 
professorers ställning , uttalat sig till förmån för Kungl. Maj:ts 
förslag, att de, som sitta med så höga löner, omöjligt kunna anse 
eller tro, att andra skola kunna lefva på en årsinkomst af 1,200, 
1,500 eller 1,800 kronor. Det är naturligt, att detta icke gärna 
kan ingå i sådana personers uppfattning. Men nu förhåller det 
sig sa, att största delen af vårt folk omöjligt kan komma upp 
till ens detta belopp. Men man får lefva ändå och inrätta sig 
med det man har. Skulle nu ett nivelleringsarbete kunna åstad
kommas och alla göras lika, så tror jag, att man får gå ganska 
smått till väga, och jag undrar, huruvida detta skulle blifva hälso
samt för de högst aflönade klasserna. Därom tillåter jag mig 
att uttala mina tvifvel. Om man jämför dessa postvaktbetjänte, 
som man här talar om, med arbetare i allmänhet, så kan icke 
förnekas, att de förra hafva det betydligt bättre ställdt, och i 
allmänhet hade de väl icke heller behöft kosta det ringaste på sig 
för att erhålla särskilda kunskaper utöfver hvad folkskolan med
delat. Man fordrar af dem endast redbarhet och plikttrohet, och 
det vill man fordra af hvarje människa. Men nog hafva de en 
bättre ställning än flertalet af arbetare, som aldrig lyckats komma 
in på denna bana.

Nu säger herr Thorsson, att därför att man skapar 150 till 
250 nya befattningar för postvaktbetjänte, bör man ej straffa de 
förutvarande. Men klagomålen hafva förut gällt, att man fått 
gå som extra i så många år med för låg lön, och att det dröjt 
så länge, innan man kommit till ordinarie tjänst. Då har stats
utskottet sagt: när man ökar de ordinaries antal så väsentligt, 
så måste detta komma äfven de extra till godo, då de ganska 
snart komma in på ordinarie stat.

Och äfven om postvaktbetjäntes arbete är sträfsamt, så är 
det dock i allmänhet ej så ansträngande som andra kropps
arbetares, t. ex. jordbruksarbetarnes, och de äro icke heller så 
mycket upptagna af sin tjänst, utan få tid att syssla äfven med 
annat arbete. Ett bevis därpå finnes i statsverkspropositionen, 
sjätte hufvudtiteln. Där har Kungl. Maj:t föreslagit understöd 
åt postvaktbetjänte, hvilkas arbetsförmåga skadats i tjänsten. En 
af dem, Sundvall, har enligt ett den 17 november 1905 ut- 
färdadt intyg förklarats icke vidare såsom före olyckan kunna 
vid sidan af sin posttjänstgöring syssla med skoarbete, hvaraf 
han^ dittills vetat förskaffa sig en inkomst af omkring 50 kronor 
i månaden. Så står det. Då han var frisk och sund, kunde 
denne postvaktbetjänt förtjäna 50 kronor i månaden på en
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skomakareverkstad, men nu, sedan han skadat sig i tjänsten, Om dyrtids- 
förmår han ej tjäna något bredvid. Det är den kung!, proposi- tillä99 åt en 
tionen, som bär ett sådant vittne. Då tycker jag ej, att man ^c^betMe 
bör framhålla denna tjänstgöring som så ofantligt hård och m. m. 
ansträngande. (Forts.)

Jag ber att få yrka bifall till hvad statsutskottet i denna 
punkt hemställt.

Herr Lindh i Gäfle: Herr talman, mina herrar! Den före
gående ärade talaren yttrade, att han skulle kunna förstå dem, 
som yrkade på dyrtidstillägg äfven åt postpersonalen, om man 
skulle följa den principen, att hvarje lönereglering skall anses 
liktydig med löneförbättring, en princip, som han icke utan vidare 
kunde godkänna. Icke heller jag vill obetingadt gilla denna 
princip. Det är gifvet, att en lönereglering kan innebära eu för
ändring af organisationen, innebära en förändring i fråga om 
det arbete, som utföres, innebära en förändring med hänsyn till 
lönernas utjämnande på sådant sätt, att den kan på vissa håll 
komma att medföra äfven lönenedsättningar. Men tänker man 
på dem, det här närmast gäller, postvaktbetjänte och de lägre 
löntagarne i allmänhet, så tror jag, att, om man ser på de 
faktiska förhållandena och tänker på de ökade lefnadskostnader, 
som råda nu för tiden, man får erkänna, att staten måste reglera 
lönerna så, att de i allmänhet bli liktydiga med löneförbättringar.
Att 1902, då lönerna reglerades för postvaktbetjänte, en förbätt
ring inträdde, det ha ock såväl den senaste talaren som herr 
Olsson i Fläsbro gjort sig stor möda att uppvisa. Jag kan dock 
icke, trots detta, värja mig för den tanken, att ett slags miss
grepp här ägt rum, särskildt om jag läser detta betänkande, sid.
12, och jämför resultatet af denna lönereglering med tullpersona
lens. Nu förstår jag, att det är både otrefligt erkänna, att icke 
full rätt skipats, och svårt att få missförhållandena på lämpligaste 
sätt afhjälpta, och jag vet icke, om dyrtidstilläggen i det fallet 
anvisa den bästa och riktigaste utvägen.

Om man ser på det kommittébetänkande, som lades till 
grund.för regleringen 1902, så framhålles där, att kommittén — 
liksom äfven generalpoststyrelsen — fastslagit, att de vid upp
görandet af sitt förslag icke räknat med dyrtidstilläggen; dessa 
vore eu sak för sig. Men statsutskottet och Riksdagen ha vid 
löneregleringen förklarat, att de tagit hänsyn till dessa och an
sett, att om lönerna skulle regleras, skulle de regleras på sådant 
sätt, att dyrtidstilläggen icke skulle behöfvas längre. I detta fall 
ställer jag mig på den ståndpunkten, som statsutskottet och Riks
dagen ansett bäst och riktigast. Men det är underligt, att, då 
denna kommitté och Riksdagen hade så olika uppfattning, Riks
dagen dock, som det här heter, i nästan alla punkter följt kom- 
mittéförslaget. Missförhållandet har alltså uppstått på sådant
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Om dyrtids- gatt, att Riksdagen följt en annan princip än kommittén men
tillägg åt en ändock kommit med samma siffror.

rip! fn (LflStCfyiäfl
och betjänte Att Riksdagen eljest bort få andra lönebelopp, det visar sig 

m. m. ock af tullstatens löner, hvilken lönereglering ägde rum för så
(Forts.) kort tid sedan och hvarvid man följde den principen att bestämma 

lönerna så, att dyrtidstillägg icke skulle ifrågakomma.
Man kan förstå, hvilka svårigheter statsutskottet här haft, 

men jag tror dock, att flera af utskottets medlemmar skola med
gifva, att, då de, som här blifva lidande, äro en lågt aflönad 
plikttrogen klass af statstjänare, det är bättre att låta de reella 
skälen gå före de formella, än tvärtom. Åtminstone anser jag, 
att Riksdagen och nu i första rummet Andra Kammaren kan 
med godt samvete följa den principen och låta realiteterna här 
tala mest. I sin motivering för af slag å herr Eriksons i Öfre 
Odensvi motion yttrar statsutskottet beträffande bostadshyrorna, 
att dessa otvifvelaktigt under de senare åren alltmera stegrats; 
således vidgår statsutskottet, att de dyra tiderna blifvit ännu 
dyrare. Regeringen har försökt undanröja nu öfverklagade miss
förhållande, då den begärt dyrtidstillägg äfven för dessa stats
tjänare. Jag anser alla skäl tala för, att Riksdagen icke mot
sätter sig denna begäran, och ber att få yrka bifall till Kungl. 
Maj:ts förslag.

Herr Centemvall instämde häruti.

Chefen för civildepartementet, herr statsrådet Schotte: Herr 
talman! Med anledning af ett yttrande från den näst föregående 
talaren ber jag få framhålla, att, när denna proposition afläts 
till Riksdagen, fråga endast förelåg om beredande af dyrtidstill- 
lägg åt vissa af postverkets tjänstemän och betjänte. Flera fram
ställningar hade gjorts i den riktningen och generalpoststyrelsen 
hade varit en kraftig talman därför. Däremot förelåg icke då 
fråga om beredande af dyrtidstillägg för telegrafverkets personal, 
hvilken samtidigt med postverkets fick sina löner reglerade. 
Emellertid har sedermera från telegrafstyrelsen inkommit en 
framställning i enahanda syfte som från postverket. Det be- 
gäres däri, att telegraf tjänstemännen, såsom i alla afseenden lik
ställda med posttjänstemännen, måtte komma i åtnjutande af 
samma dyrtidstillägg, som Kungl. Maj:t föreslagit för postper
sonalen. Denna framställning, som ännu är beroende på Kungl. 
Maj:ts pröfning, torde antagligen komma att föranleda proposition 
i ämnet till Riksdagen, för den händelse Riksdagen skulle bifalla 
Kungl. Maj:ts förslag rörande nu förevarande dyrtidstillägg. I 
sådan händelse skulle troligen telegrafverkets personal föreslås 
att bekomma dyrtidstillägg enligt samma grunder som postverkets. 
Jag har velat meddela detta, på det att det icke skall kunna 
sägas, att Riksdagen blifvit med afseende härå förd bakom ljuset.

Onsdagen den 2 Maj.
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Herr Nilsson i Bonarp: Herr talman, mina herrar! Af Om dyrtids- 
herr statsrådet och chefens för civildepartementet första an" (ih tjänstemän 
förande framgick, att han icke var tillfredsställd med den löne- och betjänte 
reglering, som verkställdes för postverket år 1902, men han er- m. m.
kände dock, att denna reglering har för poststaten medfört åt- (Forts.)
skilliga fördelar, ehuru han tillika framhöll, att detta gällde 
endast under normala förhållanden. Det skulle således icke nu 
råda normala förhållanden. Härmed menade herr statsrådet, att 
priserna på lifsförnödenheter blifvit allt högre sedan år 1902.
Det är alltså af denna anledning, som särskild! nu dyrtidstillägg 
vore behöfliga.

Det kunde då vara skäl att tillse, om detta resonemang 
öfverensstämmer med de förhandenvarande förhållandena. Jag 
har gjort anteckningar ur markegångstaxorna för åren 1902—1905, 
och särskildt för Stockholms län, hvarest i anledning af närheten 
till hufvudstaden priserna på lifsförnödenheter troligtvis äro 
högre. Af markegångstaxorna framgår, att priset på ett kilo
gram smör var år 1902 1 krona 86 öre, år 1903 1 krona 84 öre, 
år 1904 1 krona 80 öre och år 1905 1 krona 80 öre. På denna 
artikel har alltså icke varit prisförhöjning utan minskning. År 
1902 var priset på ett kilogram fläsk 97 öre, år 1903 80 öre, år 
1904 70 öre och år 1905 75 öre. Således har äfven på denna 
artikel prisfall ägt rum. Beträffande köttpriset synes af markegångs
taxorna, att ett kilo kött år 1902 betingade ett pris af 76 öre, 
år 1903 75 öre, år 1904 70 öre och år 1905 70 öre. Alltså har 
äfven priset på denna artikel minskats. Beträffande ägg har 
däremot en prisstegring af 2 öre per tjog ägt rum under tiden.
Under sådana förhållanden kan det ifrågasättas, huruvida man 
med fog kan säga, att tiderna äro dyrare nu än år 1902, då 
löneregleringen verkställdes. Några markegångsuppgifter för år 
1906 finnas visserligen icke ännu tillgängliga, men jag har all 
anledning tro, att de icke i väsentlig grad afvika från uppgifterna 
för år 1905. Då själfva grunden för begäran om dyrtidstillägg 
synes vara oriktig, kan man väl sätta i tvifvelsmål, huruvida de 
verkligen äro behöfliga. Det har från flera håll blifvit sagdt, att 
man icke behöfver fästa sig alltför mycket vid prisförhållandena 
— senast sade herr Karlsson i Göteborg detta. Jag anser det 
vara farligt, att man icke kan ha en stat, som blifvit reglerad, 
oförändrad i fyra år, utan måste ändra lönerna å densamma — 
det är väl rätt betänkligt, att man så ofta försöker åstadkomma 
dylika förändringar. Det vore dock en annan sak, för så vidt 
det vore fråga om en verklig lönereglering, men att på den väg, 
som nu här är ifrågasatt, försöka åstadkomma förbättringar, det 
tror jag icke vara det rätta sättet.

Jag tror sålunda, att inga fullgiltiga skäl föreligga för att 
bifalla den framställning, som här är gjord, och därför anhåller 
jag att få yrka bifall till utskottets förslag.

Onsdagen den 2 Maj.



N:o 47. 48

Om dyrtids- Herr Thorsson: Herr talman! Den siste ärade talaren 
MtjänstJän Ser,°Pad® fsom stöd för sitt afslagsyrkande markegångstaxorna. 

och Mjänte ^ ornållandet är det, att kommerskollegiet har ombud ute i orterna 
m. m. för att taga reda på priserna å olika lifsförnödenheter, och dessa

.(Forte.) ombud afgifva sedan rapporter därom till kommerskollegiet. Jag 
har icke den ringaste anledning antaga, att dessa rapporter äro 
på något sätt partiskt uppgjorda. De visa emellertid rakt emot 
markegångstaxorna, att man icke kan få ned lefnadskostnaderna, 
utan att dessa i stället ha en tendens att stiga. I den kungh 
propositionen med förslag om löneförbättring åt järnvägsbetjänte 
finnes intagen en tabell, hvilken jag anser böra äga vitsord. 
Denna tabell visar på stegring äfven under det senaste året. 
Vi hålla oss nog på bra mycket säkrare grund, om vi taga reda 
på, hvad det verkligen kostar att lefva i städerna, och icke 
grunda våra beräkningar på markegångstaxorna. Min upp
fattning är, att de, som äro tvungna att göra sina uppköp i 
dessa små »hökar»butiker, alltså köpa i sista hand, få betala efter 
helt andra beräkningsgrunder än dem, som komma till synes i 
markegångstaxorna.

Med anledning af hvad jag här i korthet anfört, ber jag att 
få vidhålla mitt yrkande om bifall till Kungl. Maj:ts proposition.

Herr Nilsson i Bonarp: Jag ber endast att få säga ett par 
ord.. Såvidt jag vet, äro markegångstaxorna de enda tillförlitliga 
officiella prisförteckningar, som vi hafva, och jag tror, att man 
bör tillmäta de uppgifter, som de innehålla, någon betydelse. 
Jag kan således icke finna annat, än att herr Thorssons anmärk
ningar angående markegångstaxorna icke ha fullt fog för sig.

Herr Warburg: Med anledning af hvad den föregående 
talaren nyss yttrade, nämligen att de enda officiella uppgifter, 
som i nu förevarande hänseende funnos att tillgå, vore markegångs
taxorna, vill jag erinra om, att vi nyligen fått oss utdelade här 
meddelanden från kommerskollegiets afdelning för arbetsstatistik, 
där det uppgifves medelpriserna å vissa lifsförnödenheter för ett 
antal viktigare orter inom riket. Om herr Nilsson vill kasta en 
blick på lifsmedelspriserna för Stockholm, som finnas i detalj 
angifna för staden inom broarna, för norrmalm, för Östermalm, 
för söder, skall han finna, att siffrorna väsentligt öfverstiga dem, 
som han anförde.

Jag vill också, med anledning af hvad en högt ärad talare 
på skaraborgsbänken yttrade, säga några ord. Han anmärkte, 
att det icke kunde ingå i bättre aflönade eller bättre ställda 
personers uppfattning, att andra kunde lefva på så små inkomster, 
men att »man finge lefva ändå och inrätta sig med det man 
har». Men det har aldrig varit min tanke att jämföra dessa 
ifrågavarande personers villkor med lyckligare lottade; jag har

Onsdagen den 2 Maj.
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blott ansett, att man skall taga hänsyn till hvad det för denna Om dyrtids- 
personal bevisligen kostar att lefva, särskildt här i hufvudstaden. åt en
Det finns en gräns för allting. Ensamt hyran t. ex. för en’ eocl\etjärde 
person med familj, som vill slippa att ha inneboende, uppgår, m. m.
som jag nämnde, till 350 kronor om året. Det synes mig hårdt (Forts.)
att säga, att inga dyrtidstillägg äro behöfliga för dessa små 
löntagare.

Hvad vidare beträffar den förbättring, som skulle bestå däri, 
att lönetilläggen skulle komma fortare, det vill säga två gånger 
med 200 kronor hvardera gången, så kan detta icke bereda dem 
någon stor glädje, som redan intjänat dessa tillägg å 400 kronor 
och som mist sina dyrtidstillägg; de komma ju då i sämre läge 
än förut.

Med anledning af hvad den ärade talaren på skaraborgs- 
bänken vidare yttrade om att han reserverat sig mot den passus 
i löneregleringskommitténs betänkande, där det talas om, att 
dyrtidstillägg skulle eventuellt tillkomma äfven de sålunda 
reglerade lönerna, vill jag erinra om, att det heter i hans reserva
tion till detta kommitténs betänkande, att »skulle framdeles 
förändringar inträffa, hvarigenom andra aflöningsbelopp än de 
af kommittén föreslagna ansåges behöfliga, borde oberoende af 
kommitténs uttalande åtgärder vidtagas för ändamålets vinnande».
Då jag anser, att, särskildt inom den valkrets, som jag har äran 
representera, de betydligt ökade hyrorna och lifsmedelspriserna 
utgöra nätt upp sådana förändringar, så har jag skäl, herr talman, 
att fortfarande yrka bifall till Kungl. Maj:ts proposition.

Sedan öfverläggningen härmed förklarats afslutad, framställde 
herr talmannen i enlighet med de yrkanden, som under öfver
läggningen förekommit, propositioner dels på bifall till utskottets 
hemställan, dels ock på bifall till Kungl. Maj:ts i ämnet gjorda 
framställning; och förklarade herr talmannen sig anse den förra 
propositionen vara med öfvervägande ja besvarad. Som votering 
likväl begärdes, blef nu uppsatt, justerad och anslagen en så 
lydande omröstningsproposition:

Den, som vill, att kammaren bifaller statsutskottets hem
ställan i afd. I) punkten 2:o) mom d) af utskottets förevarande 
utlåtande n:o 12, röstar

Ja;

Onsdagen den 2 Maj.

Den, det ej vill, röstar
Nej;

Vinner Nej, har kammaren bifallit Kungl. Maj:ts i ämnet 
gjorda framställning.

Andra Kammarens Prot. 1906. N:o 17. 4
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Om dyrtids- Voteringen utvisade 115 ja mot 99 nej,
tillägg åt en således bifallit utskottets hemställan. 

del tjänstemän
och betjente

(Ports.)
Punkterna 3:o)—7:o).

Hvad utskottet hemställt bifölls.

hvadan kammaren

Utskottets i af delningen I) gjorda hemställan föredrogs härefter; 
och yttrade därvid

Herr Persson i Stallerhult: Herr talman! Det har kommit 
upplysning om, att Första Kammaren återremitterat denna punkt, 
i hvad den afser den summa, som är upptagen under tredje 
hufvudtiteln, eller 3,500 kronor, och anledningen därtill skulle 
vara den, att beräkningarna i denna del icke skulle vara alldeles 
korrekta. Vid sådant förhållande skall jag, herr talman, yrka, 
att äfven denna kammare ville återremittera den del af den nu 
föredragna punkten, som rör tredje hufvudtiteln, samt bifalla 
punkten i öfrigt.

Vidare anfördes ej. Kammaren beslöt att visa frågan om 
beloppet af anslaget under tredje hufvudtiteln åter till utskottet 
samt biföll hvad utskottet i öfrigt hemställt.

Afdelningarna II) och III).

Hvad utskottet hemställt bifölls.

§ 8.
Svar å Ordet lämnades härefter på begäran till

interpellation.

Chefen för civildepartementet, herr statsrådet Scliotte, som 
yttrade: Herr talman! Med kammarens begifvande har herr 
Beckman i Djursholm anhållit att få till mig framställa följande 
spörsmål:

»Anser herr statsrådet, att gällande föreskrifter för enskilda 
järnvägars anläggning och trafikerande — med den utveckling 
järnvägsförhållandena inom vårt land numera tagit — äro till
räckliga för betryggande af trafiksäkerheten?

Anser herr statsrådet, att kontrollen öfver dessa föreskrifters 
efterlefvande är fullt effektiv?

Samt för den händelse att svaret å dessa frågor utfaller 
nekande:

Ämnar herr statsrådet vidtaga några åtgärder för vinnande 
af större trafiksäkerhet och skärpt kontroll vid de enskilda järn
vägarna?»
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Innan jag afgifver svar på de sålunda till mig framställda . Svar å 
frågorna, torde det vara nödvändigt att lämna en kortare redo- interpellation 
görelse för de viktigaste bestämmelser och föreskrifter, som i de (Forts0 
afseenden, hvarom här närmast är fråga, allmänt gälla för de 
enskilda järnvägarna.

För en enskild järnvägs tillkomst fordras såsom bekant till 
en början ett koncessionsbeslut af Kungl. Maj:t. Detta innehåller 
rätt omfattande och detaljerade föreskrifter, grundade på de 
erfarenheter, som under årens lopp vunnits. Bland annat före- 
skrifves, att vederbörande distriktschef kommer att under väg- 
och vattenbyggnadsstyrelsen å statens vägnar i vanlig ordning 
utöfva tillsyn å järnvägsarbetet och kontrollera, att detsamma 
varder enligt fastställd plan och med användande af fullgoda 
materialier utfördt, hvar jämte det åligger honom att inkommande 
ändringsförslag, efter verkställd granskning, till nämnda styrelse 
för pröfning insända. Vidare meddelas eu hel mängd andra 
bestämmelser rörande stationer, hållplatser, banvallar och dylikt.
Dessutom förekommer allmänt en bestämmelse, att järnvägs
anläggningens ägare är underkastad kontroll från statens sida 
genom väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, såväl i afseende å 
banans byggande, som i fråga om dess underhållande för all 
framtid, samt pliktig att verkställa de förbättringar därå, som 
för vinnande af nödig trafiksäkerhet kunna föreskrifvas, allt vid 
äfventyr att trafiken å banan inställes, intill dess sådan föreskrift 
fullgjorts; hvarjämte Kungl. Maj:t plägar förbehålla sig rätt att, 
därest erforderliga förbättringar icke inom af Kungl. Maj:t bestämd 
tid verkställas, förklara koncessionen förverkad och låta för 
ägarens räkning försälja järnvägen i dess helhet med allt till
behör, med rättighet för köparen att åtnjuta de förre ägaren 
tillförsäkrade fördelar mot fullgörande af däremot svarande skyl
digheter.

Det är emellertid önskvärdt, att en på modernare _ gruncler 
hvilande koncessionslag så snart som möjligt kommer till stånd 
genom statsmakternas gemensamma medverkan, och är en sådan, 
såsom jag får tillfälle längre fram närmare upplysa, under utarbe
tande. Vidkommande de närmare detaljerna af den kontroll, 
som utöfvas, skall jag be att få omförmäla hufvudsakligen föl
jande:

Kontrollen vid anläggande af ny järnväg utöfvas af väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsen enligt bestämmelser i dess instruktion 
samt föreskrifter i meddelade järnvägskoncessioner genom statens 
öfvervakande ingenjör, i regel distriktschefen i det väg- och vatten- 
byggnadsdistrikt, järnvägen till hela dess utsträckning eller till 
större delen genomlöper. Väg- och vattenbyggnadsstyrelsen lämnar 
därvid äfven föreskrifter, huru denna kontroll skall utöfvas, 
och har fördenskull utfärdat ganska detaljerade bestämmelser.
Härvid har under tiden före år 1905 iakttagits den bestämmelsen,

Onsdagen den 2 Maj.
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Svar å att byggnadsarbetet skulle kontrolleras två gånger årligen, detta 
interpellation, j ändamål att de för styrelsen för dessa inspektioner tillgängliga 

(Ports.) medlen icke skulle öfvcrskridas.
Sedan 1905 års Riksdag på framställning af väg- och vatten

byggnadsstyrelsen beviljat ökade expensmedel för allmänna ar
beten, har denna föreskrift så ändrats, att öfvervakande ingen
jören minst två gånger årligen skall kontrollera hvar och en af 
de järnvägsbyggnader, som äro ställda under hans uppsikt. Ofta 
torde kontrollen ske tre gånger om året. I de fall, exempelvis 
vid ombyggnad af bandelen Stockholm—Ösby, där det synts 
väg- och vattenbyggnadsstyrelsen att särskild anledning funnes 
att införa en ändå mera ingående och effektiv kontroll, hafva 
till öfvervakande ingenjören aflåtits särskilda skrivelser i sådant 
hänseende, hvarpå de många skrifvelser, som växlats mellan 
järnvägsbolaget och väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, gifva ett 
ojäfaktigt vittnesbörd. Det är emellertid uppenbart att, om något 
missöde inträffar, som kunnat förebyggas genom nödig försiktighet, 
ansvaret härför hvilar på den verkställande förvaltningen vid 
den järnvägen. Enligt min uppfattning torde man heller icke 
kunna säga, att från statsmyndigheternas sida kontrollen på något 
sätt eftersatts vid den järnväg, som närmast föranledt inter- 
pellationen.

Underhållet af hvarje för allmän trafik upplåten järnväg 
kontrolleras jämväl enligt koncessionsbestämmelserna af väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsens distriktschefer eller distriktsingenjörer 
medels inspektioner, som förrättas en gång årligen för hvarje 
järnväg och i enlighet med .af väg- och vattenbyggnadsstyrelsen 
lämnad inspektionsorder. Öfver dessa besiktningar afgifvas in- 
spektionsberättelser till väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, som, i 
de fall järnvägsförvaltningen icke ställt sig af distriktschefen 
meddelade föreskrifter till efterrättelse, afgifver erinringar härom 
till vederbörande förvaltning.

Uti särskilda cirkulär den 1 december 1903 angående trafik
säkerhetens tillgodoseende vid enskilda järnvägar har väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsen afgifvit anvisningar och erinringar be
träffande nybyggnad, underhåll och drift vid de enskilda järn
vägarna. I kungl. kungörelsen den 11 december 1874 innehållas 
bestämmelser om tillvägagåendet dels vid det tillfälle, då ny 
järnväg skall af väg- och vattenbyggnadsstyrelsen upplåtas för 
allmän trafik och dels då väg- och vattenbyggnadsstyrelsen skall 
afgifva afsyningsbetyg för ny järnväg eller intyg om att den
samma till alla delar är fullbordad i enlighet med fastställd plan. 
Vid fråga om ökning af den för en äldre järnväg af väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsen fastställda största tillåtna tåghastigheten 
har användts samma förfaringssätt.

Uti kungl. kungörelsen den 21 oktober 1864 angående vissa 
bestämmelser i fråga om begagnande och underhåll af enskilda
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bolags, för allmän trafik upplåtna järnvägar, hvilken kungörelse. .Sva!lj. 
är ändrad genom kungi. kungörelsen den 11 december 1874, inteJPel at^on- 
stadgas, att före järnvägens upplåtande för allmän trafik tjänst- (*orts0 
göringsreglemente skall vara fastställdt. Ett dylikt reglemente 
af den 2i mars 1879, innehållande hufvudsakligen bestämmelser 
för trafikens skötsel, skall sålunda före utförandet af ifrågavarande 
besiktning vara fastställdt för hvarje ny järnväg för erhållande 
af väg- och vattenbyggnadsstyrelsens trafiktillstånd, och skall 
detta ske, innan slutbesiktning af väg- och vattenbyggnadsstyrel
sen äger rum.

Den rullande materiélen kontrolleras enligt kungl. kun
görelsen den 31 december 1904 och är härför, såsom torde vara 
kammarens ledamöter bekant, anställd en särskild maskininspek
tör. Om denna materiel beskaffenhet innehållas bestämmelser 
uti ett den 21 juni 1905 af järnvägsstyrelsen samt väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsen gemensamt utfärdadt cirkulär, som är 
synnerligen omfattande och detaljerad^

Bestämmelser om de elektriska anordningarna å järnväg med 
elektrisk drift äro särskildt meddelade, och utöfvas kontrollen 
öfver dessa anläggninger icke af väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, 
utan af kommerskollegium och därunder lydande inspektörer.

De nu nämnda och andra på olika tider och under olika 
förhållanden utfärdade bestämmelser äro emellertid så affattade, 
att olika tolkningar angående deras rätta tillämpning gjort sig 
gällande. De lämpa sig icke heller i allo efter nutida förhållan
den. Detta har också gifvit anledning till åtskilliga kompetens
tvister, såväl mellan väg- och vattenbyggnadsstyrelsen och enskilda 
järnvägsbolag, som äfven mellan nämnda styrelse och järnvägs
styrelsen. Särskildt äro 1864 års kungl. kungörelse, med ändringar 
af år 1874, angående kontrollen öfver underhållet, äfvensom 1879 
års formulär för tjänstgöringsreglementet numera alldeles otill
fredsställande. I tjänstgöringsreglementet lämnade föreskrifter, 
exempelvis om växlar och signalanordningar, öfverensstämma i 
många hänseenden icke med numera brukliga, moderna anord
ningar. För att erhålla en mera enhetlig och tidsenlig formulering 
af de i spridda författningar intagna bestämmelser om kontrollen 
öfver enskilda järnvägar, tillsatte Kungl. Maj:t därför den 31 
december 1904 den så kallade trafiksäkerhetskommittén. Denna 
kommitté erhöll i uppdrag att uppgöra förslag dels till bestäm
melser angående de fordringar, som för tillgodoseende af trafik
säkerheten eller eljest borde från statens sida ställas på de enskilda 
järnvägarna i afseende å såväl banans och materielens beskaffen
het som driftens anordning, dels ock till anordnande af nödig 
kontroll därå, att berörda bestämmelser behörigen iakttoges. Jag 
skall anhålla att få meddela, hvad denna kommitté hittills åtgjort 
för fullföljande af sitt uppdrag. Kommittén har utarbetat förslag 
till lag rörande koncession å enskilda järnvägar, till förordning,

Onsdagen den 2 Maj.



N:o 47. 54

. Svar « innefattande tekniska bestämmelser angående den rullande 
interpellation. materielen, till förordning angående driften å enskild järnväg, 

(Ports.) hvilken förordning afhandlar dels de signaler, som därvid skola 
komma till användning, och dels de åtgärder i öfrigt, som för 
trafiksäkerhetens betryggande böra vidtagas, samt till förordning 
angående kompetensvillkor för befattningar vid enskild järnväg.

Under utarbetande äro förslag dels till bestämmelser, som 
böra gälla vid utförande af banbyggnad och angående trafikerad 
banas underhåll, och dels till bestämmelser rörande vidtagande 
af skyddsåtgärder å plats, där järnväg korsar väg eller gata, 
samt rättsförhållandet mellan järnvägens ägare och de väg- 
hållningsskyldige, respektive vägens ägare. Kommittén har dess
utom att uppgöra förslag till bestämmelser angående det sätt, 
hvarpå kontrollen från statens sida öfver enskild järnväg skall 
utöfvas, äfvensom att behandla frågan om skyldighet för järnväg 
att vidtaga åtgärder för vattenafleaning.

Det har meddelats mig, att för afslutandet af kommitténs 
arbeten, däri jämväl ingår ett ytterligare genomgående af nyss 
omförmälda förslag för fattande af definitiva beslut, torde komma 
att åtgå åtminstone återstående delen af innevarande år, men att 
utsikt förefinnes, att kommitténs betänkande i början af näst
kommande år kan föreligga färdigt.

Sedan jag nu redogjort för förhållandena rörande kontrollen 
och tillsynen med afseende å trafiksäkerheten å de enskilda järn
vägarna, skall jag öfvergå till ett direkt besvarande af de till 
mig framställda frågorna.

Den första frågan lyder, såsom jag nyss nämnde: »Anser
herr statsrådet, att gällande föreskrifter för enskilda järnvägars 
anläggning och trafikerande äro tillräckliga för betryggande af 
trafiksäkerheten?»

Med afseende härå vill jag uttala den mening, att före
skrifterna i allmänhet kunna anses betryggande, men de finnas, 
dessa föreskrifter, spridda, såsom af det föregående framgår, i 
olika kungl. förordningar, koncessionsbestämmelser och cirkulär 
af myndigheter samt äro i behof af en del kompletteringar och 
moderniseringar, i hvilka hänseenden trafiksäkerhetskommittén 
uppgjort eller har att uppgöra förslag.

Den andra frågan, som lydde: »Anser herr statsrådet, att 
kontrollen öfver dessa föreskrifters efterlefvande är fullt effektiv?» 
vill jag besvara därmed, att enligt mitt förmenande kontrollen 
öfver gällande föreskrifters efterlefnad är i det hela nöjaktig. 
Själfva banan och den rullande materielen äro underkastade 
ungefär samma kontrollbestämmelser som i flertalet andra länder, 
där enskilda järnvägar finnas. Däremot har Tyskland en något 
vidsträcktare kontroll. Där finnas nämligen sedan länge eu 
särskild broinspektion och en särskild trafikinspektion. Huruvida 
dylika inspektioner äro lämpliga eller behöfliga för våra för-
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hållanden, därom kan jag icke för närvarande närmare yttra _ Svar å 
mig. Det är väl att antaga, att trafiksäkerhetskommittén kom- interpellation. 
mer att i detta afseende uttala sig. I Österrike är infördt ett (Forts-) 
fullständigt generalinspektorat öfver de enskilda järnvägarna, där 
alla frågor rörande de enskilda järnvägarna och trafiksäkerheten 
underkastas eu noggrann pröfning och kontroll. Detta verk 
betingar dryga kostnader. Jag tror emellertid knappast, att ett 
så ingående öfvervakande är för våra förhållanden behöflig!.
Statistiken har icke heller visat, såvidt jag vet, att olycks
händelserna på de enskilda järnvägarna i Österrike äro i någon 
mån mindre än på de svenska enskilda järnvägarna.

Jag vill också framhålla, att det näppeligen kan vara lämp
ligt att utvidga kontrollen därhän, att ansvaret för de enskilda 
järnvägarnas anläggning, underhåll och drift kan anses öfver- 
flyttadt på staten eder statens kontrollerande myndigheter. Det 
är ju uppenbart, att därigenom ansvarskänslan skall minskas 
hos den enskilda järnvägens verkställande förvaltning. Denna 
förvaltning har den dagliga och stundliga tillsynen om hand 
och är sålunda den, som i första hand bör och skall bära an
svaret för den ständiga trafiksäkerhet, som allmänheten har rätt 
att fordra och som, med all kontroll från statens sida, icke är 
möjlig att ernå, om ej den enskilda järnvägens förvaltning har 
tillräckligt stark ansvarskänsla. Det torde emellertid, när frågan 
om kontrollen öfver de enskilda järnvägarna hos oss fullständigt 
ordnats, efter det trafiksäkerhetskommittén afgifvit sina förslag, 
böra tagas i öfvervägande, huruvida det icke är lämpligt att 
införa verkande bötesbestämmelser för sådana öfverträdelser af 
meddelade bestämmelser, som röra trafiksäkerheten. De medel, 
som man nu äger, nämligen återkallande af trafiktillståndet eller 
koncessionens förverkande, böra uppenbarligen utgöra ultima 
ratio, som endast i yttersta nödfall bör tillgripas. De gå näm
ligen ut öfver tredje person och träffa icke den, som närmast 
är ansvarig för förseelsen. Jag tror därför, att man borde taga 
i öfvervägande, huruvida icke, på sätt som skett i fråga om 
kontrollen öfver elektriska anläggningar, särskildt bötesstraff borde 
kunna ådömas en försumlig järnvägsförvaltning.

Rörande den tredje frågan, eller: »Ämnar herr statsrådet 
vidtaga några åtgärder för vinnande af större trafiksäkerhet 
eller skärpt kontroll vid de enskilda järnvägarna», vill jag endast 
förklara, att, då en särskild kommitté arbetar för att samman
föra och komplettera gällande bestämmelser angående de enskilda 
järnvägarnas anläggning, underhåll och drift samt kontrollen 
däröfver, jag icke anser några allmänna ytterligare föreskrifter 
för trafiksäkerhetens betryggande behöfva för närvarande med
delas. Jag tror, att resultatet af kommitténs arbete kan med 
lugn och tillförsikt afvaktas och att förhållandena rörande de 
enskilda järnvägarnas skötsel och kontroll icke äro sådana, att
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några omedelbara åtgärder från Kung!. Maj:ts sida för vinnande 
, . 'a;f ökad trafiksäkerhet äro nödvändiga. I speciella eller ovanliga 

or S-1 fall kunna visserligen särskilda förelägganden eller åtgärder vara 
påkallade; men härutinnan äro vederbörande redan nu utrustade 
med tillräcklig myndighet. Jag skall dock icke underlåta att, 
i hvad på mig kan ankomma, söka påskynda trafiksäkerhets- 
kommitténs arbete, sa att resultatet häraf och i anledning däraf 
påkallade åtgärder må kunna snarast möjligt föreligga och vidtagas.

Härefter anförde:

Herr Beckman i Djursholm: Herr talman, mina herrar! 
Jag ber att till herr statsrådet och chefen för kungl. civildeparte
mentet få framföra eu tacksägelse för det fullständiga sätt, hvarpå 
han besvarat de framställda frågorna. Det vill synas, som om 
enligt hans åsikt man kan känna sig ganska lugn i fråga om 
föreskrifternas beskaffenhet äfvensom i fråga om kontrollen öfver 
föreskrifternas verkställande. Det gläder mig emellertid, att herr 
statsrådet å sin sida lofvade att påskynda trafiksäkerhetskom- 
mitténs arbeten, så att de svårigheter, som af Riksdagen på
pekats, komma att så snart som möjligt undanröjas; och jag 
fäste mig särskildt vid ett uttalande, det nämligen, att herr stats
rådet ansåg, att man borde införa äfven för detta slag af järn
vägsdrift verkande bötesbestämmelser. Ty det är klart, att man 
icke kan tillgripa dessa utomordentliga åtgärder -— tvunget in
ställande af trafiken o. s. v. — utan att därigenom skada viktiga 
intressen. Det enda sättet att få en eller annan järnväg att 
bättre sörja för trafiksäkerheten torde därför vara att införa det 
ytterligare tryck, som ligger i verkande bötesbestämmelser.

Jag hoppas, att herr statsrådets förklaringar komma att 
verka lugnande på de — jag tror med rätta — tämligen oroliga 
känslorna hos dem, som trafikera särskildt den järnväg, som när
mast gifvit anledning till den interpellation, som herr statsrådet 
nu behagat besvara. Och jag skulle anse det lyckligt, om denna 
interpellations framställande i sin mån kunde bidraga till att 
verkligen hvarje enskild järnväg måtte fullt fatta den plikt, som 
åligger densamma i gengäld för den stora förmånen af eu kon
cession, den förpliktelsen nämligen, att i afseende såväl på trafik
säkerhet som öfriga förhållanden verkligen vara i alla hänseenden 
en häfstång för utvecklingen af den ort, som den betjänar; ty 
detta är dock eu järnvägs främsta uppgift.

Herr Palme: Då jag under loppet af ett dussin år varit 
daglig trafikant på Djursholmsbanan och därvid haft tillfälle att 
taga del af det snart sagdt oefterrättliga sätt, hvarpå denna järn
väg skötes, ber jag att få fästa uppmärksamheten på eu liten 
omständighet, som jag i eu tidning i dag fick reda på.
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Denna järnväg beställde och fick i våras ett par bogievagnar, _ Svar å 
n:is 7 och 8. Det hände några månader därefter en järnvägs .interpellation. 
olycka eller ett svårt tillbud: en axel sprang. Väg- och vatten- (Forts.) 
byggnadsstyrelsen fann, att denna olycka inträffat på grund af 
felaktig konstruktion af axlarna, hvarför väg- och vattenbyggnads
styrelsen föreskref, att dessa vagnar skulle förses med nya axlar, 
och lämnade till och med ritningar på dessa nya axlar. Detta 
ställde sig järnvägens styrelse så litet till efterrättelse, att den 
accepterade ännu andra nya vagnar med samma felaktiga axlar; 
och den ingick därefter till väg- och vattenbyggnadsstyrelsen 
med en ansökan att få begagna dessa vagnar. Därpå fick järn
vägens styrelse naturligtvis ett kategoriskt nej. Detta oaktadt 
insatte Djursholms järnvägens styrelse dessa vagnar i allmän 
trafik och försökte att få dem under hand besiktigade. Men då 
svarades återigen från väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, att de 
få icke användas, om än aldrig så provisoriskt. Trots alla var
ningar — säger en tjänsteman inom väg- och vattenbyggnads
styrelsen — har likväl Djursholmsjärnvägen användt dessa vagnar; 
och det är med en af dem, som nu senast timade olycka in
träffat.

Det synes mig mycket besynnerligt, att eu öfvervakande 
institution, såsom väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, icke har i 
sin makt att få bukt med ett gensträfvigt järnvägsbolag. Det 
finnes visserligen den ultima ratio, som herr statsrådet och chefen 
för kungl. civildepartementet nyss antydde, att utfärda trafik
förbud eller taga tillbaka koncessionen. Men båda dessa åtgärder 
gå ut öfver tredje man, och det är eu betänklig sak att använda 
dem. Men hvad som icke vore betänkligt, det vore att utfärda 
ett partiellt trafikförbud för dessa vagnar. Och jag fäster upp
märksamheten på att väg- och vattenbyggnadsstyrelsen icke 
saknat medel att med den kraft ingripa, att åtminstone den sista 
olyckan icke hade inträffat.

Onsdagen den 2 Maj.

§ 9.
Å föredragningslistan fanns vidare uppfördt statsutskottets Ang. under- 

utlåtande, n:o 95, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition an -visning i hus- 
gående anordnande af undervisning i huslig ekonomi i folkskolor, 
högre folkskolor och folkhögskolor. m. m.

Uti en till Riksdagen aflåten, den 30 december 1905 dag- 
tecknad proposition hade Kungl. Maj:t, under åberopande af 
propositionen bilagdt utdrag af statsrådsprotokollet öfver ecklesiastik
ärenden för samma dag, föreslagit Riksdagen att dels för sin del 
godkänna de i statsrådsprotokollet angifna grunderna för ut
delande af statsbidrag till anordnande af undervisning i huslig 
ekonomi i folkskolor, högre folkskolor och folkhögskolor, med
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Ang. under- rätt för Kungl. Maj:t att, när i särskilda fall omständigheterna 
visning i hus- härtill föranledde, meddela understöd af statsmedel för ifråga- 
i folkskolor varande ändamål utan hinder häraf, att någon afvikelse från 

m. m. nämnda grunder ägt rum, dels ock på ordinarie stat under riks-
(Forts.) statens åttonde hufvudtitel bevilja ett förslagsanslag med titel:

»För anordnande af undervisning i huslig ekonomi i folkskolor, 
högre folkskolor och folkhögskolor» å 90,000 kronor.

För åtnjutande af statsbidrag i förevarande afseende hade i 
propositionen föreslagits följande villkor, nämligen:

1) att undervisningen hade den i normalplanen för under
visningen i folkskolor och småskolor angifna uppgiften;

2) att undervisningen handhades af en duglig, för ifråga
varande undervisning särskildt utbildad lärarinna;

3) att skolköket vore tillräckligt rymligt och ändamålsenligt 
inrättadt samt utrustadt med lämplig, i förhållande till elev
antalet tillräcklig materiel;

4) att den teoretiska och praktiska undervisningen påginge 
under tillsammans minst fyra timmar om dagen;

5) att undervisningen, så vidt den meddelades i folkskola 
eller särskild anstalt, ej meddelades åt andra elever än flickor, 
som antingen vore intagna i folkskola och där uppflyttats till 
fjärde årsklassen, eller ock genomgått den egentliga folkskolan 
men icke vore öfver aderton år gamla;

6) att antalet elever i hvarje kurs vore minst åtta, högst 
sexton;

7) att undervisningen icke vore förenad med servering till 
andra främmande matgäster än elevernas skolkamrater till ett 
antal, motsvarande högst hälften af elevernas;

8) att af eleverna ej upptoges annan afgift än ersättning för 
spisning i skolköket, och att sådan afgift icke sattes högre än 
medelpriset för de använda matvarorna; samt

9) att undervisningen enligt intyg af vederbörande folkskole
inspektör eller i Stockholm af stadens konsistorium varit anordnad 
på ändamålsenligt sätt.

Utskottet hemställde:

att Riksdagen måtte
a) för sin del godkänna följande grunder för utdelande af 

statsbidrag till anordnande af undervisning i huslig ekonomi i 
folkskolor, högre folkskolor och folkhögskolor, nämligen:

att skoldistrikt eller skolstyrelse, som i folkskola, högre folk
skola eller folkhögskola eller i särskild anstalt anordnat i skolkök 
meddelad undervisning uti huslig ekonomi, skulle äga att för 
hvarje kurs, som omfattade minst trettio arbetsdagar, fördelade 
på flera eller färre veckor med en eller flera arbetsdagar i veckan, 
erhålla etthundra kronor, däraf sjuttiofem kronor såsom bidrag
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till lärarinnans aflöning samt tjugufem kronor såsom bidrag till A»9- under- 
bestridande af öfriga löpande utgifter, dock ej för lokal och 
bränsle, samt att för åtnjutande af statsbidrag i förevarande af- { förskolor 
seende följande villkor i öfrigt skulle blifva gällande, nämligen: m. m.

1) att undervisningen hade den i normalplanen för under- (Ports.)
visningen i folkskolor och småskolor angifna uppgiften;

2) att undervisningen handhades af en duglig, för ifråga
varande undervisning särskildt utbildad eller eljest af skolrådet 
lämplig befunnen lärarinna;

3) att skolköket vore tillräckligt rymligt och ändamålsenligt 
inrättadt samt utrustadt med lämplig, i förhållande till elev
antalet tillräcklig materiel;

4) att undervisningen, som hufvudsakligen borde vara praktisk, 
påginge under tillsammans minst fyra timmar om dagen;

5) att undervisningen, såvidt den meddelades i folkskola 
eller särskild anstalt, ej meddelades åt andra elever än flickor, 
som antingen vore intagna i folkskola och vare sig där upp
flyttats till fjärde årsklassen eller uppnått tolf års ålder eller ock 
afslutat sin skolgång och icke vore öfver aderton år gamla;

6) att antalet elever i hvarje kurs vore minst åtta, högst 
tjugu;

7) att undervisningen icke vore förenad med servering till 
flera främmande matgäster än som motsvarade elevernas antal, 
börande dessa matgäster helst utgöras af elevernas skolkamrater;

8) att af eleverna ej upptoges annan afgift än ersättning 
för spisning i skolköket, och att sådan afgift icke sattes högre 
än medelpriset för de använda matvarorna;

9) att undervisningen enligt intyg af vederbörande folkskole
inspektör eller i Stockholm af stadens konsistorium varit anordnad 
på ändamålsenligt sätt; samt

10) att, därest i samma skolkök flera kurser anordnades 
under samma kalenderår, statsbidrag dock icke utginge för mer 
än högst sex kurser årligen;

med rätt för Kungl. Maj:t att, när i särskilda fall omstän
digheterna därtill föranledde, meddela understöd af statsmedel 
för ifrågavarande ändamål utan hinder däraf, att någon afvikelse 
från nämnda grunder ägt rum; samt

b) på ordinarie stat under riksstatens åttonde hufvudtitel 
bevilja ett förslagsanslag, med titel: »För anordnande af under
visning i huslig ekonomi i folkskolor, högre folkskolor och folk
högskolor», å 60,000 kronor.

Reservation hade emellertid afgifvits af herr Hammarlund, 
som ansett, att det i inom. a) under n:o 7) upptagna villkoret 
bort erhålla följande lydelse:

7) att undervisningen icke vore förenad med servering till
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Ang. under- andra främmande matgäster än elevernas skolkamrater till ett 
svarande högst elevernas.

i folkskolor
m. m. Sedan herr talmannen anmält ärendet till handläggning, be-
(Forts.) gärdes ordet af

Herr Hammarlund, som yttrade: Beträffande föredragnings- 
sättet skall jag tillåta mig att föreslå, att först föredragas de 
under punkt a) uppförda villkoren, här i betänkandet betecknade 
med n:is 1—10, att därefter föredrages ingressen till dessa villkor, 
det vill säga hufvudyrkandet under punkt a), och att slutligen 
föredrages punkt b).

Vidare anfördes ej. Hvad herr Hammarlund sålunda hem
ställt bifölls af kammaren.

Mom. a) punkten 1).

Utskottets hemställan bifölls.

Efter föredragning af punkten 2) yttrade

Herr Persson i Tällberg: Herr talman, mina herrar! Den 
föreliggande frågan kan visserligen icke räknas till de så kallade 
stora frågorna, men den är dock af ganska stor vikt och bety
delse. Frågan har också inom utskottet erhållit en mycket väl
villig behandling. Men utskottet har dock i nu föredragna punkt 
förordat en förändring, som enligt mitt förmenande icke är en 
förbättring af Kungl. Maj:ts förslag, utan tvärtom en försämring. 
Utskottet föreslår nämligen, att detta mom. skulle lyda:

»att undervisningen handhafves af en duglig, för ifråga
varande undervisning särskildt utbildad eller eljest af skolrådet 
lämplig befunnen lärarinna».

Det skulle således här inrymmas frihet att antaga eu lära
rinna, som icke för ändamålet erhållit särskild utbildning. Denna 
frihet kan visserligen i vissa afseenden vara bra, men den kan 
också leda därtill, att denna viktiga fråga från början ledes på 
afvägar, och att målet i viss mån skulle komma att förfuskas. 
Utskottet har visserligen trott sig finna en garanti dels däri, att 
skolrådet skulle äga att pröfva dessa lärarinnors lämplighet för 
ifrågavarande undervisning, och dels däri, att skolinspektörens 
vitsord också skulle erfordras för erhållande af statsbidrag. Jag 
vill visst icke förneka, att detta i vissa fall kan vara tillräckligt, 
men tror knappt, att det i allmänhet kan vara nog. Ty det 
gäller här icke allenast att vinna en lärarinna, som själf är 
kunnig i konsten att laga mat, utan framför allt en sådan, som 
är kunnig i konsten att lära andra, hur det skall gå till att laga
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mat. Det är här fråga om att lära eleverna ordning, skick och 4n9- un4f" 
reda i det stycke, hvari de här undervisas, och undervisningen 
bör följaktligen vara af sådan beskaffenhet, att den kan vara i folkskolor 
grundläggande därtill, att dessa elever utbildas till att blifva m. m. 
dugliga husmödrar i framtiden. (Forts.)

Beträffande särskildt denna kontroll och det förtroende, som 
man kan hafva för skolråd och inspektör, vill jag visserligen 
icke därom göra någon direkt anmärkning. Men vi torde dock, 
mina herrar, få lof att medgifva, att en del skolrådsledamöter, 
liksom folkskoleinspektörerna i allmänhet, mera äro hemma i 
teologi än i huslig ekonomi och att deras kulinariska vetenskap 
i regel gör sig gällande först då maten är lagad.

Jag tror därför, att det vore lyckligare, om denna kammare 
ville bifalla Kungl. Maj:ts förslag i det nu föredragna momentet, 
och jag skall, herr talman, med anledning af hvad jag nu i 
korthet anfört, he att få yrka afslag å utskottets hemställan och 
bifall till Kungl. Maj:ts förslag.

Herr Höjer instämde häruti.

Herr Hammarlund: Herr talman! Såsom synes, har ut
skottet gjort åtskilliga ganska betydelsefulla modifikationer i 
Kungl. Maj:ts föreliggande proposition. De föreslagna kompetens
fordringarna hafva mildrats, antalet elever i hvarje kurs har 
ökats, antalet spisgäster har likaledes ökats, statsbidraget har 
minskats o. s. v. Alla dessa förändringar äro i stort sedt, enligt 
min mening, lika många försämringar. För mig har emellertid 
hufvudsaken varit, att man en gång finge göra en början i denna 
angelägenhet och att saken komme i gång. År det då så, att 
något behöfver förbättras, får man göra på det sätt, som man 
gjort i fråga om slöjden: man får framdeles vidtaga ändringar.
Trots min i flera fall afvikande mening, har jag därför endast i 
en punkt funnit afvikelsen vara af den principiella innebörd, att 
jag nödgats reservera mig, men i öfrigt låtit mig nöja med hvad 
jag kunnat få in i motiveringen.

Beträffande särskildt den nu föredragna punkten, har jag 
inom utskottet talat och kämpat för Kungl. Maj:ts förslag. Men 
det var omöjligt att komma så långt. Ursprungligen ville man 
hafva det så löst, så lättvindigt, att undervisningen skulle få 
handhafvas af en utaf skolrådet lämplig befunnen lärarinna och 
att talet om särskild utbildning skulle utgå. Sedermera bibehöll 
man äfven detta, som står i den kungl. propositionen, och där
till lades några ord i motiveringen om att den af utskottet ifråga
satta friheten skulle kunna medgifvas med hänsyn särskildt till den 
föreslagna bestämmelsen, att folkskoleinspektören skall vitsorda, 
att undervisningen varit anordnad på ändamålsenligt sätt, och 
då tänkte jag, att man finge vara nöjd härmed till en början
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Ang. under- och pröfva, huru det kunde taga sig ut. Jag får dock säga, att 
miigmelonmÅ ^ icke kan erkänna riktigheten af hvad utskottet här sagt om 
i folkskolor kristen på särskildt utbildade lärarinnor i detta ämne, ty här gå 

m. m. många sådana i ämnet utbildade lärarinnor, som sakna plats. 
(Forts.) Jag har således icke någonting emot att den ändringen

göres, att kammaren här bifaller Kungl. Maj:ts förslag. Första 
Kammaren har redan godkänt utskottets hemställan. Om Andra 
Kammaren nu skulle bifalla Kungl. Maj:ts proposition i denna 
punkt, blefve antagligen resultatet, att utskottet komme att söka 
samman] ämka kamrarnas beslut i den riktning, att särskildt ut
bildad lärarinna skulle tagas, om sådan funnes att tillgå. Det 
blefve då icke fullt så strängt, som Kungl. Maj:t har föreslagit, 
men det blefve något strängare, än Första Kammaren här har 
beslutat. Det kunde ju vara ganska lämpligt att komma till en 
sådan modifikation, och jag ber att få tillkännagifva, att jag 
icke har någonting' emot Kungl. Maj:ts förslag, ehuru jag icke 
skall göra något yrkande.

Herr Centerwall: Då jag under ganska lång tid haft till
fälle att intressera mig för sådan undervisning som den, hvarom 
här är fråga, nämligen undervisning i »huslig ekonomi», vågar 
jag också yttra några ord.

Jag tror, att utskottets formulering är särdeles lycklig. Jag 
har från min hemort erfarenhet därom, att det går lika bra utan 
utbildade lärarinnor, såsom det heter. Den utbildning, som med
delas i de anstalter, vi hittills hafva haft, är ej alltid att sätta 
värde på. Att laga mat och sköta ett hushåll måtte väl i eminent 
bemärkelse vara något praktiskt, och jag är fullt öfvertygad, att 
den skola bland lärarinnorna i detta ämne, som sätter mycket 
litet värde på teorien och så kallade demonstrationslektioner och 
dylikt, har alldeles rätt gent emot den, som lägger en hufvud
saklig vikt på lärdomen och mindre vikt på praktiken. Men 
det är så, mina herrar, att just damer, som hafva lärt sig mycket 
litet, sätta allra inest värde på lärdomen, och det går för resten 
igenom i hela mänskligheten, att de, som sätta värde på så 
kallad lärdom, äro de, som icke hafva tillägnat sig någon 
lärdom. Häri hafva de emellertid alldeles orätt, ty lärdomen 
är enligt min uppfattning ett högst relativt begrepp och inne
fattar eu oändligt liten del af hvad man kan veta om en sak.

För att komma till ämnet, har jag, som sagdt, följt dylik 
undervisning och därvid funnit, att de icke utbildade lärarinnorna 
ofta fullgöra sin skyldighet fullt ut lika bra som de utbildade, 
och det är icke så, som herr Hammarlund sade, att det är lätt 
att få utbildade lärarinnor, enär de, som gått igenom sådana 
kurser, ofta få platser i enskilda familjer, gifta sig eller öfvergå 
till andra banor. De äro ofta »familjeflickor», som ej behöfva 
antaga någon plats. Följaktligen har utskottet rätt däri, att, om
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man fordrar, att det skall vara utbildade lärarinnor, man där- -4”?- un.d?r~ 
igenom fördröjer det allmänna införandet af denna mycket nöd- 
vändiga och särskildt för arbetarehemmen mycket önskliga i f0ijcSMor 
undervisning. m. m.

Jag får sålunda för min del yrka bifall till utskottets hem- (Forts.) 
ställan i andra punkten.

Herr Starbäck: Herr talman! Ehuru jag icke alls kan 
tala om den mångåriga erfarenhet i hithörande frågor, som min 
högt ärade vän herr Centerwall nyss framhöll såsom grundvalen 
för sin uppfattning, vågar jag dock med några ord söka angifva 
de synpunkter, som för mig kunna vara i någon mån be
stämmande i fråga om min ställning till här föreliggande spörsmål.

Jag har nämligen mycket svårt att finna mig öfvertygad af 
de skäl, som utaf min ärade vän, den föregående talaren, fram- 
höllos, då han sade, att den praktiska utbildningen här vore 
den viktigaste, att pedagogiska insikter icke behöfdes och att 
således det att kunna laga mat kunde likställas med det att 
kunna lära andra att laga mat. Jag har den tron, att pedagogiska 
insikter i detta fall hafva mycket stor betydelse, enär det gäller 
icke blott rent praktisk handledning utan äfven undervisning i 
ordning, punktlighet, renlighet o. s. v. Då dessutom Riksdagen 
årligen beviljar ganska stora anslag till särskilda kurser för ut
bildning af lärarinnor i detta ämne, förefaller det mig högst 
märkvärdigt, att, då ändtligen ett tillfälle erbjuder sig att låta 
dessa af staten anslagna medel tjäna sitt ändamål, vi skola säga 
ifrån: nej, det är bortkastade medel; vi behöfva icke dessa ut? 
bildningskurser, här duger hvilken som helst annan. Detta synes 
mig, mina herrar, vara en inkonsekvens, som jag icke kan vara 
med om. Jag ber därför att få yrka bifall till Kung! Maj:ts 
förslag.

Herr Johansson i Jönköping: Herr talman, mina herrar!
Jag ber att få instämma med herrar Starbäck och Daniel Persson 
i deras yrkanden om bifall till Kungl. Maj:ts förslag i denna 
punkt. Jag tror, att hvad herr Centerwall yttrade om dels värdet 
af praktisk kunskap i detta afseende och dels det ringa värdet 
af teoretiska insikter i samma afseende var en smula öfver
drifvet. Särskildt måste jag be att få gendrifva honom i den 
punkt, där han förklarade, att den utbildning, som bestås de 
lärarinnor, hvilka ägna sig åt undervisning i huslig ekonomi, är 
mindre värdefull. Detta är alldeles icke förhållandet, utan dét är 
tvärtom en mycket god och grundlig undervisning, som härutinnan 
meddelas af de anstalter, som finnas. Vi hafva sedan längre tid till
baka tre sådana: en i Uppsala, en i Stockholm och en i Göteborg.
Senare ha andra dylika anstalter tillkommit. Det är icke blott 
så, att den undervisning, som meddelas i dessa anstalter, är ganska
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Ang. under- omfattande och grundlig, utan därjämte kräfvas rätt vidlyftiga 
för att vinna inträde i dem. Jag tror således icke, 

i folkskolor att det är riktigt att uttrycka sig ringaktande om den utbildning, 
m. m. som i vårt land bestås unga damer, hvilka vilja ägna sig åt 

(Ports.) undervisning i huslig ekonomi.
Man måste gifva herr Starbäck rätt, då han påyrkar, att 

när vi hafva af staten understödda anstalter för utbildning af 
lärarinnor i huslig ekonomi, böra vi se till, att de alumner, som 
där utbildas, komma till användning vid den undervisning i 
huslig ekonomi. i folkskolorna, som det är meningen att staten 
skall understödja. Man borde väl åtminstone hafva någon er
farenhet om att dessa särskildt utbildade lärarinnor icke räcka 
till, innan man tillåter, att hvem som helst anställes för ifråga
varande undervisning.

Enligt mitt förmenande innebär det en viss fara för saken, 
om Riksdagen godkänner utskottets förslag. Enär den ifråga
varande undervisningen gäller äfven matlagning, kommer antag
ligen hvarje hushållsfröken och kokerska att anse sig kompetent 
till lärarinna i ämnet och tror sig säkerligen dess mera kompetent, 
ju mera öfning hon har i så kallad finare matlagning. Men den 
undervisning,^ hvarom nu är fråga, skall icke gå ut på sådant. 
Den skall gå ut på att lära barnen grunderna af en god hus
hållning.. Den skall afse att lära dem att med små tillgångar 
och af billiga råämnen bereda eu god husmanskost. Det är all
deles icke sagdt, att hvilken kokerska eller hvilken hushållsfröken 
som helst är lämplig att meddela en sådan undervisning. Men 
jag befarar, att, om det blir medgifvet för skolråden att taga 
hvem helst de vilja, komma att i en del skoldistrikt anmäla sig 
personer, som prestera rekommendationer af framstående män i 
församlingen och äro kända för att kunna laga god mat. De 
komma att slå andra sökande ur brädet, och så kommer saken 
i händerna pa lärarinnor, som icke äro lämpliga att meddela 
denna undervisning, hvilken från början bör gå i god riktning, 
om den verkligen skall blifva till det gagn, som åsyftas.

Nu har herr Hammarlund ställt i utsikt, att ett beslut i 
öfverensstämmelse med Kungl. Maj:ts förslag skulle kunna leda 
till en sådan sammanjämkning, att det visserligen blefve skol
råden medgifvet att använda icke examinerade lärarinnor, men 
att. detta finge ske först sedan det visat sig, att det icke vore 
möjlig_t att erhålla vederbörligen examinerade personer. Detta 
vore ju, synes det mig, en mycket rimlig och riktig lösning af 
frågan. I första hand kornme då att anlitas de, som blifvit sär
skildt utbildade för ändamålet. Men om det skulle visa sig, att 
dylika lärarinnor icke funnes att tillgå i tillräckligt antal, finge 
skolråden rätt att taga andra personer. Härigenom komme ingen 
fara att förefinnas för att sakens utveckling skulle hindras genom 
brist på lärarinnor.
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På dessa skäl ber jag, herr talman, att få instämma med 4nf un^fr' 
dem, som yrkat bifall till Kungl. Maj:ts förslag i denna punkt.

i folkskolor
I detta anförande instämde herrar Lindhagen, Wavrinsky i m. m. 

Stockholm, Kjellberg, Nyström, Wawrinsky i Saltsjöbaden, Ericsson (Forts.) 
i Alberga, Johansson i Öija, Forssling, Pettersson i Södertälje,
Berglund, Eriksson i Grängesberg, Thavenius, Sundin, Scedén,
Asker, Vennersten och Lundgren.

Herr Centerwall: Ja, herr talman, jag skulle kunna falla 
alldeles till föga, när så många — samtliga utan tvifvel sak
kunniga — män instämt med den siste ärade talaren. Men det 
gör jag i alla fall icke. Jag skall emellertid ej blifva lång, ty 
jag får nog också yttra mig vid en annan punkt.

Mina herrar motståndare! Det går ytterst lätt att vederlägga 
eu talare, om man tillägger honom att hafva yttrat andra ord 
än dem han uttalat. Jag har icke sagt, att all undervisning för 
lärarinnor i så kallad huslig ekonomi är underhaltig — denna 
benämning huslig ekonomi är för öfrigt en alldeles onödig öfver
sättning af »skötsel af hushåll», men detta hör också till den 
skola af lärare och lärarinnor, som nu vill taga hand om mat
pedagogiken. Jag har endast sagt, att ifrågavarande undervisning 
icke alltid är sådan, som den bör vara.

Herr Starbäck har äfven något förvanskat hvad jag sade, 
men jag kan skänka efter det.

Emellertid får jag säga, att jag tror, att vi alla kunna vara 
ense om, att vi hellre äta mat, som tillagats af praktiskt skickliga 
personer, än sådan, som är tillagad af teoretiskt skickliga per
soner. Nå, därpå kan man svara: man kan få personer, som 
äro både teoretiskt och praktiskt skickliga. Då vill jag såsom 
gammal pedagog vädja till mina medpedagoger, herrar Starbäck 
och Johansson, om icke barn i ett praktiskt fall handla efter 
imitationsimpulsen, i följd af härmningsbegäret, och mycket 
lättare lära sig på detta sätt, än om de erhålla så kallade de- 
monstrationslektioner, hvilka lära vara A och O i den moderna 
hushållsekonomiska vetenskapen, men som ej alltid äro praktiskt 
anlagda.

Jag vidhåller mitt yrkande.

Herr Beckman i Djursholm: Herr talman! Det kan väl 
knappast förnekas, att det är bättre, om man kan få verkligt 
utbildade lärarinnor, än om man får sådana, som icke äro 
utbildade för sitt kall. Det är ju icke endast fråga om att under
visa i matlagning och i konsten att i allmänhet sköta ett hushåll, 
utan det gäller på samma gång, att den uppfostrande delen af 
denna undervisning må komma till sin fulla rätt.

Jag utgår således från, att det är lämpligast, om man kan 
Andra Kammarens Prof. 1906. No 47. 5
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Ang. under- få utbildade lärarinnor. Men nn säger den siste ärade talaren, 
visning i hus- han tror, att det är svårt att få sådana. Antalet räcker icke 
^folkskolor Detta har jag emellertid mycket svårt att föreställa mig.

Jm. m. Jag har tagit reda på, hvilka skolor för dylik utbildning vi för 
(Forts.) närvarande hafva. Det är Högre lärarinneseminariets kokskola 

med 8—-10 elever, Ateneum i Stockholm med 6—8 elever, en 
skola i Uppsala med 33 elever och en skola i Göteborg med 6 
elever. Således blifva redan nu årligen utexaminerade samman- 
lagdt 55 elever, ett antal, som naturligtvis kan ökas i förhållande 
till behofvet. Dessutom finnas en hel mängd redan utexaminerade 
lärarinnor. Af dem hafva visserligen, såsom den siste ärade 
talaren sade — det är alldeles riktigt — åtskilliga sökt sig platser 
på andra håll såsom hushållsföreståndarinnor och dylikt, men 
det är min fulla öfvertygelse, att detta skett just därför, att de 
icke kunnat få anställning i skolor. Om de kunnat, erhålla sådan 
anställning, är det väl klart, att det för dem varit mera kär- 
kommet att få ägna sig åt det kall, för hvilket de utbildat sig.

Det synes mig, som om det verkligen skulle vara en väsentlig 
försämring, om man, oaktadt tillgång på utbildade lärarinnor 
finnes, uppdroge åt skolråden att utan vidare antaga hvem som 
helst. Jag ansluter mig därför helt och hållet till den tanke, 
som uttalats först af herr Hammarlund och sedermera af herr 
Johansson, att det, så länge man kan få för ändamålet utbildade 
lärarinnor, är lämpligare och bättre att anlita sådana. Skulle 
detta visa sig omöjligt, må skolråden hafva fria händer. En 
sådan lösning af frågan skulle, tänker jag mig, kunna vinnas 
genom sammanjämkning.

På grund af hvad jag sålunda uttalat, yrkar jag, herr talman, 
bifall till Kungl. Maj:ts förslag.

Herr Sjö: Herr talman, mina herrarI Den ärade talaren här 
framför mig yttrade, att det skulle ligga en stor fara uti att 
antaga det af utskottet framlagda förslaget. Men jag kan icke 
se, hvari denna fara skulle bestå. Jag kan det omöjligt, ty säkert 
och visst är, att, huru gärna man än kunde önska att få en 
lärarinna, som har både teoretisk och praktisk kunskap, så blifver 
det väl ändå bättre och lämpligare, att skolstyrelsen har den 
utväg, som här föreslagits, nämligen att taga en praktisk och 
begåfvad person, som man mycket väl känner till. Skall man 
nu taga en lärarinna, som har genomgått en teoretisk kurs i 
ämnet, är det icke alltid sagdt, att man på förhand känner till 
denna person så väl, som man önskade. Däremot kan i trakten 
och i den församling, i hvilken lärarinnan skall tillsättas, finnas 
en person, som kan sköta undervisningen på ett alldeles utom
ordentligt tillfredsställande sätt, och därför har det också synts 
utskottet, som om det skulle vara lämpligt, att i Kungl. Maj:ts 
förslag inflika den nu föreslagna bestämmelsen.
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Oaktadt alla skäl, som här anförts för bifall till Kungl. Ang- under- 
Maj:ts förslag, kan jag icke finna annat, än att hvad utskottet X™f0wom7 
föreslagit är det mest tilltalande. Åtminstone har det varit så folkskolor 
för utskottet, och jag yrkar därför bifall till utskottets förslag. m. m.

(Forts.)
Häruti instämde herrar Lindblad, Bengtsson i Häradsköp,

Sandquist, Lindvall och Svensson i Skyllberg.

Herr Johansson i Jönköping: Herr talmani En föregående 
talare, herr Sjö, yttrade först, att det skulle vara bra för skol
råden, därest de icke kunna få en särskildt utbildad lärarinna, 
om de då hade rätt att anlita den, som finnes till hands. Just 
detta är det jag förordat genom att instämma i herr Hammarlunds 
yrkande, hvilket går ut på en sådan lösning af frågan. Men 
sedermera gjorde herr Sjö det tillägget, att det kunde inträffa, 
att en särskildt utbildad lärarinna kommer från en annan ort 
och anmäler sig, men att man icke känner till henne och därför 
föredrager en person från trakten, som man känner till,. ehuru 
hon icke är utbildad. Häri ligger emellertid, enligt mitt för
menande, en fara. Om skolråden få fria händer att taga hvem 
som helst utan skyldighet att fordra särskild utbildning, kommer 
det tvifvelsutan i många fall att inträffa, att till en ledigblifven 
plats visserligen anmäler sig en särskildt utbildad och fullt 
kompetent lärarinna, men att i församlingen finnes en annan, 
som, ehuru hon icke är för ifrågavarande ändamål utbildad, är 
känd för att kunna laga god mat samt för öfrigt välkänd och 
försedd med goda relationer, och att den senare då utses med 
förbigående af den, som särskildt utbildat sig för uppgiften.
Detta tror jag icke vara lyckligt. Jag tror, att det vore lyckligare 
för saken, om bestämmelsen formulerades så, att skolrådet visser
ligen finge rättighet att taga en person, som icke är särskildt 
utbildad, men att detta finge ske först i andra hand, och att 
skolrådet vore skyldigt utse en särskildt utbildad lärarinna,. om 
en sådan anmälde sig. Jag vill särskildt påpeka, att man icke 
behof ver frukta, att det skall blifva brist på dylika lärarinnor, 
ty om det skulle visa sig, att de befintliga anstalterna för ut
bildning af sådana lärarinnor icke äro tillräckliga, komma nya 
anstalter helt säkert att uppstå. I detta afseende vill jag påpeka, 
att, som bekant, slöjdseminariet på Nääs på sista tiden upptagit 
äfven denna gren af undervisning, nämligen huslig ekonomi, och 
att därifrån helt säkert ett ej ringa antal för ändamålet utbildade 
lärarinnor kommer att utgå under de närmaste åren och för 
framtiden.

Herr Ström: Herr talman, mina herrar! Utskottet har
utgått från den förutsättningen, att man i detta fall borde lämna 
skolråden så stor frihet som möjligt och icke draga till bestäm-

Onsdagen den 2 Maj.
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Ang. under- melserna allt för hårdt, på det att saken måtte kunna komma i
miigZionomt Det är oekså detta> som har gjort, att man i förevarande
i folkskolor punkt gått något utöfver hvad Kungl. Maj:t föreslagit. Jag tror, 

m. m. att det är _ klokt, att skolråden härvidlag få sådan rätt, som 
(Forts.) utskottet vill medgifva dem. Man behöfver därför enligt mitt 

förmenande icke frukta, att skolråden skulle förbigå verkligt 
dugande lärarinnor, som genomgått fullständig kurs. Det skall 
väl vara i deras eget intresse att just anställa sådana.

Om nu den bestämmelse, som senast här föreslagits, skulle 
blifva införd, nämligen att man först då, när lärarinna, som 
genomgått en utbildningskurs, icke funnes att tillgå, skulle få 
antaga en annan, skulle man ju kunna tänka sig möjligheten 
att nödgas välja emellan å ena sidan en person, som visserligen 
genomgått fullständig kurs i huslig ekonomi, men som alldeles 
icke vore duglig att sköta undervisningen i ämnet, hvilket kan 
tänkas i trots af den genomgångna kursen, och å andra sidan 
en icke ^ examinerad, men särdeles lämplig lärarinna. Skolrådet 
skulle då nödgas antaga den mindre lämpliga, oaktadt en mera 
skicklig sökande funnes, alldenstund den senare icke genomgått 
föreskrifven utbildningskurs.

. Jag tror på grund häraf, att det är allt skäl att nu till en 
början antaga förslaget, sådant utskottet formulerat det, och jag 
ber, herr talman, att få yrka bifall härtill.

Med herr Ström förenade sig herrar Jansson i Djursätra, 
Gustafsson i Sjögesta, Juhlin, Mallmin, Hazén, Magnusson i Tum- 
hult, Jesperson, Risberg och Jönsson i Färeköp.

Onsdagen den 2 Maj.

Herr Sjö: Herr talman! Den näst föregående talaren,
nämligen herr Johansson i Jönköping, yttrade, att jag talade med 
två tungor. Men hvar han kunde finna dem, kan jag ej förstå, 
lika litet som jag förstår, huru han kunde taga reda på dem. 
Min argumentering för utskottets hemställan var densamma som 
den af utskottet använda, nämligen att man borde äga rätt att 
till lärarinna taga en person från den kommun, där skolans 
styrelse hade sitt säte, eller från den angränsande orten, på det 
att man därigenom lättare, än om man nödgades från långt afstånd 
tillkalla en person, som man icke kände, måtte kunna erhålla en 
dugande, praktisk och kunnig lärarinna. Detta var min moti
vering, och jag undrar, om icke herr Johansson och hela kam
maren äfven uppfattade mitt yttrande så. Saken är emellertid 
den, att denne man vill svänga litet.

Härmed var öfverläggningen slutad. Därunder hade yrkats 
dels bifall till utskottets hemställan, dels ock afslag å berörda 
hemställan och bifall i stället till Kungl. Maj:ts i ämnet gjorda 
framställning. Herr talmannen, som nu framställde proposition å
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dessa yrkanden, förklarade sig anse den förra propositionen hafva Ang- under- 
flertalets mening för sig. Herr Höjer begärde emellertid votering, 
i följd hvaraf nu blef uppsatt, justerad och anslagen en voterings- {folkfolor 
proposition af följande lydelse: m. m.

(Ports.)
Den, som vill, att kammaren bifaller statsutskottets hem

ställan i mom. a) punkten 2) af utskottets förevarande utlåtande, 
n:o 95, röstar

Onsdagen den 2 Maj.

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har kammaren med afslag å utskottets berörda 
hemställan bifallit Kungl. Maj:ts i ämnet gjorda framställning.

Voteringen utvisade 117 ja mot 82 nej; och hade kammaren 
alltså bifallit utskottets hemställan.

Punkterna 3)—G).

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Sedan härefter punkten 7) föredragits, lämnades på begäran 
ordet till

Herr Hammarlund, som yttrade: Herr talman! Här hafva 
vi nu en ny tvistepunkt. Utskottet har gjort två ändringar i 
Kungl. Maj:ts proposition. Först och främst har utskottet ökat 
antalet matgäster. Enligt kungl. propositionen skulle antalet få 
vara högst hälften mot elevernas. Utskottet har ökat detta till 
lika många som elevernas antal.

Den andra ändringen är, att enligt Kungl. Maj:ts förslag 
spisgästerna endast skulle få utgöras af elevernas kamrater, 
medan enligt utskottets förslag äfven äldre personer kunna få 
vara matgäster.

Den första ändringen, som utskottet föreslagit, har jag icke 
motsatt mig. Att öka antalet matgäster på sätt blifvit föreslagit 
kan icke vara farligt.

Beträffande den andra ändringen åter finner jag densamma 
ur både reell och formell synpunkt högst betänklig, och därför 
har jag i denna punkt nödgats reservera mig mot utskottets 
förslag, ehuru jag i alla andra punkter varit med om de modi
fikationer och jämkningar som gjorts. Jag har reserverat mig, 
emedan jag anser, att det först och främst ur rent saklig syn-
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Ang. under- punkt är betänkligt att taga in äldre personer såsom matgäster 
V\iq™konomi'* sk°lköken. Detta kan nämligen lätt förrycka själfva under- 
i folkskolor visningen. Härtill kommer ett enligt mitt förmenande ännu 

m. m. viktigare skäl, och det är det rent formella. Jag ber att få fästa 
(Ports.) herrarnes uppmärksamhet på den lydelse, som utskottet gifvit 

denna punkt. Den skulle lyda sålunda: »att undervisningen icke 
är förenad med servering till flera främmande matgäster än som 
motsvarar elevernas antal, börande dessa matgäster helst utgöras 
af elevernas skolkamrater». Som herrarne se längre ned, skall 
en person vitsorda, att alla dessa villkor äro uppfyllda, och denna 
person är folkskoleinspektören. Nu skall han vitsorda att äfven 
detta villkor är uppfylldt, att matgästerna »helst utgöras af 
elevernas skolkamrater». Jag frågar: hur skall han kunna intyga 
detta? Hvad vill detta säga? Det är enligt min uppfattning 
alldeles meningslöst att uppställa något sådant som villkor. Det 
har man också glädjande nog insett inom Första Kammaren. 
Afdelningens ordförande har i Första Kammaren framlagt ett 
förslag till en annan formulering, hvarigenom dessa betänklig
heter skulle kunna undanröjas, och detta sammanjämknings- 
förslag har af medkammaren redan antagits. Jag får förklara, 
att med den nya formuleringen kan jag vara med om en ändring 
i den kungl. propositionen. Jag skall således hemställa om, att 
denna kammare ville i förevarande punkt fatta samma beslut 
som medkammaren, så att vi slippa gemensam votering eller 
sammanjämkning i denna punkt. Därigenom skulle de värsta 
betänkligheter jag hyser emot utskottets förslag komma att 
undanröjas.

Min hemställan går därpå ut, att kammaren antager följande 
förslag till formulering af nu förevarande punkt: »att under
visningen icke är förenad med servering till flera främmande 
matgäster än som motsvarar elevernas antal, börande såsom 
matgäster mottagas i främsta rummet elevernas skolkamrater 
och endast, där sådana icke till det framställda antalet anmält 
sig, äfven andra personer». Genom en sådan formulering blir 
det ett verkligt villkor, som folkskoleinspektören då kan uttala 
sig om. Om vi godkänna denna formulering, slippa vi äfven 
upptaga tiden med att på grund af skiljaktiga beslut få frågan 
tillbaka.

Jag hemställer, herr talman, om proposition å nyssnämnda 
förslag.

Herr Centerwall: Herr talman! Jag är icke riktigt belåten 
med detta förslag, till stor del därför, att det är en af dessa 
evigt inom statsutskottet återkommande kompromisser, som numer 
komma så tätt, att det blir litet för mycket af det goda, och 
ofta tjäna till att förvanska själfva saken. Men det må nu vara 
sål Utskottets formulering är i alla fall alldeles omöjlig att

Onsdagen den 2 Maj.
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antaga, på de af herr Hammarlund anförda skälen. Följaktligen Ang^
återstår det ingenting annat än att antingen taga Kungi. Maj:ts 
förslag eller också kompromissförslaget, sedan herr Hammarlund 
låtit sin reservation falla. Jag vill således för min del instämma 
med herr Hammarlund i det slut, hvartill han kommit, men jag 
vill göra det med öppna ögon och jag vill, att äfven kammaren 
skall göra det med öppna ögon.

Det är icke bra såsom här står:----------- »börande såsom
matgäster mottagas i främsta rummet elevernas skolkamrater 
och, endast när sådana icke till det fastställda antalet anmält 
sig, äfven andra personer». Således de andra personerna blifva 
på många ställen helt och hållet illusoriska: det är icke bia. 
Hvar och en som känner barn, isynnerhet barn som äro så 
unga som 12 år, vet nämligen, att de icke hafva rätt respekt 
för sina skolkamrater. Man har sagt, att det skulle^ vara så 
bra att med undervisningen förena servering till fattiga skol
barn, som därigenom skulle få gratisspisning. Tyvärr är barna- 
naturen icke alls så hygglig, som den i barnböcker ofta fram- 
ställes, utan det förhåller sig, sorgligt att säga, så, att de 
hafva mycket mindre aktning för fattiga skolkamrater än för 
andra — det är, upprepar jag, mycket sorgligt, men det är 
nu en gång så. Således, med afseende å den respekt och 
den ambition, som skall utvecklas för hvad barnen skola syssla 
med, vore det bättre att det Unge vara såsom hittills. Särskilt 
finner jag det vara mycket bra att ha det anordnadt t. ex. så, som 
för ej länge sedan varit fallet vid Katarina församlings folkskola, 
att lärarinnorna till ett antal af 12 fingo bespisning mot betalning, 
men billigare än på andra håll. Det är ett idealiskt arrangemang, 
tycker jag. Men som sagdt, då det nu icke är indiceradt att 
få återremiss på detta, då, såsom herr Hammarlund sagt, det 
gäller att sätta plogen i fåran och sedermera möjligen rätta 
hvad som kan hafva blifvit krokigt, och då det är omöjligt föi 
mig och måhända torde vara det äfven för andra att nu for
mulera om utskottets förslag i 7:de punkten, så att det blir 
fullkomligt acceptabelt, får jag instämma med herr Hammarlund.

under
visning i hus
lig ekonomi

folkskolor 
m. m. 
(Forts.)

Herr von Schéele: Herr talmani Endast några få ord till 
belysning från fullt sakkunnigt håll af den föreliggande frågan, 
som synes mig i sin helhet vara af synnerlig betydelse ej blott 
i pedagogiskt och nationalekonomiskt, utan äfven i allmänt 
socialt hänseende!

Först då något om den bristande arbetsintensiteten hos vart 
folk, hvaröfver ofta och, jag nödgas bekänna, icke utan skäl 
klagats. Enligt offentligt vittnesbörd af en bland landets störste 
arbetsgivare vid ett möte, där jag var närvarande, har denna 
brist sin väsentliga grund i dåligt kosthåll för eu stor del åt 
den kroppsarbetande befolkningen, såsom han ock betygat, att
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rfsmnuT/ms- börandet af skolkök till beredande af närande på samma gång 
lig ekonomi som, ,:niS mal visat sig medföra afsevärd ökning i arbets- 
i folkskolor produkten.

m- m- Hvad angår den föreliggande punkten, så har jag att lämna
(Torts.) ett nyss mottaget meddelande från en här i Stockholm bosatt, 

mycket känd person, som under mer än 20 år intresserat sig 
för denna sak och inlagt om den en utomordentlig förtjänst. 
Denna kvinna, från hvilken Sveriges arbetsstugor leda sitt upp
hof, förklarar sig anse, att det vore nyttigare för hela saken, 
om detta anslag som dock ligger henne så varmt om hjärtat 

nu folie, än att det skulle blifva bifallet i den form, Kungl. 
Maj:t i särskildt denna punkt föreslagit. Hon har därvidlag 
åberopat sig på de mest sakkunniga, hvilka själfva öfva sådan 
verksamhet såsom föreståndarinnor för skolkök i Klara, Nikolai, 
Maria och Adolf Fredriks församlingar. De ha alla förordat 
antagandet af 20 till 30 matgäster utom eleverna, som i regeln 
beräknas till 18, fördelade på 3 grupper. »Flickorna behöfva 
öfning^ i att arbeta», med dessa ord slutar skrifvelsen, som jag 
här håller i min hand, tillgänglig för en hvar, som önskar 
se den.

På grund af hvad som redan förut anförts, yrkar jag bifall 
till utskottets förslag med den af Första Kammaren antagna 
modifikationen.

Herr Nydal: Jag ämnar icke framställa något yrkande, 
men jag skall dock be att få yttra några ord, i anledning af den 
nu föredragna punkt 7, enligt hvilken skolköksundervisningen 
icke får vara förenad med »servering till flera främmande mat
gäster än som motsvarar elevernas antal, börande dessa matgäster 
helst utgöras af elevernas skolkamrater». Statsutskottet har visser- 
ligen varit något liberalare i detta afseende än Kungl. Maj:t, som 
föreslagit, att matgästerna blott skulle få utgöras af »elevernas 
skolkamrater till ett antal, motsvarande blott hälften af elevernas». 
Men äfven med utskottets och herr Hammarlunds formulering 
finner jag denna punkt otillfredsställande. Nödvändigheten af en 
begränsning af matgästernas antal motiveras i den kungl. propo
sitionen först och främst därmed, att om bespisning af matgäster 
till större antal får förenas med skolköksundervisning, så »måste 
eleverna tillaga mat i stora kvantiteter och få icke vänja sig att 
beräkna, huru mycket som går åt i hushållet för en mindre 
familj». Jag tror mig dock kunna säga, att den olägenhet, som 
har framhållits såsom förenad med bespisning af ett något 
större antal matgäster, icke nödvändigtvis behof ver vara därmed 
förenad. Vid den skola, hvars föreståndare jag är, undervisas de 
kvinnliga eleverna äfven i huslig ekonomi, och jag har därför 
någon erfarenhet i denna sak. Största delen af skolans lärjungar 
äta middag i skolköket, och matlagningen måste därför afse ett
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vida större antal personer, än som motsvarar ett normalt hushåll. Ang. under- 
Middagsgästerna utgöra vanligen ett 30-tal. Men detta hindrar Yrning i hus- 
icke att eleverna få vänja sig att beräkna, huru mycket mat, som ; folkskolor 
behofves »i ett hushåll för en mindre familj»; ty samtidigt med J m. m. 
att det så kallade matreceptet för dagen skrifves upp på svarta (Forts.) 
täflan, få eleverna i sina anteckningsböcker införa ett annat 
mindre recept, beräknadt för ett vanligt hushåll; och det är dessa 
senare recept, som eleverna sedan komma att tillämpa.

Jag vågar därför säga, att bespisning af ett något större 
antal matgäster, än som Kungl. Maj:t och statsutskottet velat 
medgifva såsom villkor för erhållande af detta statsbidrag, icke 
behöfver hafva det menliga inflytande på skolköksundervisningen, 
att eleverna ej skulle få vänja sig vid att beräkna, hur mycket 
mat som behöfves för ett vanligt hushåll.

Det heter vidare i den kungl. propositionen: »äro spisgästerna 
många, måste kärl och redskap tagas så stora, att barnen ej orka 
lyfta eller sköta dem ensamma. Under sådana förhållanden måste 
matlagningsarbetet och ännu mer rengöringsarbetena blifva alltför 
dryga och betungande för barnen. Arbetet blir jäktande och 
öfveransträngande både för lärarinnor och elever.» Jag tror nog, 
att under nämnda förutsättning — om »spisgästerna äro många»
— arbetet skulle blifva för ansträngande både för lärarinna och 
elever, om dessa senare utgöras af barn; men det är ju icke 
förhållandet med eleverna i alla skolkök. De flickor, som under
visas i det skolkök, som är anordnadt i Gudmundrå högre folk
skola, äro i allmänhet 15—20 år gamla; och jag kan försäkra, 
att någon öfveransträngning där aldrig förekommit vare sig för 
lärarinna eller elever. Klent vore det äfven, om en grupp på 
5 flickor — för skolköksundervisningen bruka eleverna indelas i 
grupper eller arbetslag, vanligen om 5 i hvarje, som i tur och 
ordning arbeta i köket — klent vore, säger jag, om en grupp 
på 5 vuxna, friska flickor ej skulle kunna utan öfveransträngning 
utföra det köksarbete, som är förenadt med bespisning af ett 
30-tal middagsgäster.

Såsom ett ytterligare skål för den ifrågavarande bestämmelsen 
anföres, att, »om lärarinnan skall mottaga mer eller mindre kinkiga 
och fordringsfulla spisgäster», det lätt händer, att hon »icke vågar 
släppa eleverna till svårare och ömtåliga arbeten», utan ser sig 
föranlåten att »själf utföra dem». Ja, om spisgästerna äro »kinkiga 
och fordringsfulla». Men det böra väl ej skolans egna lärjungar 
få vara; och i alla händelser bör ju ej deras möjliga kink och 
fordringsfullhet tillåtas inverka på matlagningen. Få de väl 
tillagad och närande föda i tillräcklig mängd för en ringa afgift, 
så få de vara nöjda och belåtna. Och det äro de nog då äfven; 
åtminstone har jag gjort den erfarenheten. Lärarinnan har heller 
aldrig en enda gång behöft utföra arbetet i stället för flickorna, 
ej ens då utom skolan stående personer varit matgäster, såsom
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Ang. under
visning i hus

lig ekonomi 
i folkskolor 

m. m.
(Forts.)

förhållandet brukar vara den dag, då läsåret afslutats, och äfven 
'vid ett och annat tillfälle under läsåret.

Man torde således finna, att äfven detta skäl för den före
slagna begränsningen af spisgästernas antal såsom villkor för 
statsbidragets åtnjutande icke håller streck under alla förhållanden.

Nu kan det måhända tyckas, som om det borde vara en lätt 
sak att inskränka matgästernas antal på sätt här föreslagits för att 
komma i åtnjutande af statsbidraget. Ja, om det låter sig göra 
utan större olägenhet i något annat afseende. Men det är 
åtminstone icke fallet med den skola, som jag här närmast tänker 
på. Lärjungarna i denna skola bo i allmänhet så långt från 
skolans lokal, att de icke äro i tillfälle att äta middag hemma, 
och det inses lätt, hvilken stor fördel det då är för dem att få 
äta middag i skolköket, där de för ett mycket billigt pris — det 
är blott själfva ingredienserna i anrättningarna de behöfva betala 
— erhålla ett godt mål lagad mat, i stället för att de annars 
skulle vara nödsakade att äta middag ur medförd matsäck, något 
som ju vore ej blott mindre behagligt utan äfven i längden 
mindre hälsosamt. Denna fördel är verkligen så afsevärd, att 
jag icke kan tänka mig, att skolans styrelse skall vara villig 
uppoffra densamma för att skolköket skall komma i åtnjutande 
af dessa 100 kronor i statsanslag. Men då kommer det att ske, 
att ett skolkök, som ett 10:tal år utöfvat eu erkändt gagnande 
verksamhet inom sin ort och hvars kurs omfattar en ansenligt 
längre tid än den här föreslagna minimitiden för erhållande af 
statsbidrag, måste afstå från detta bidrag, ehuru ingen som helst 
olägenhet för undervisningen visat sig vara förenad med skol
ungdomens servering i skolköket. Detta synes mig vara mindre 
egentligt, och jag tänker, att denna bestämmelse kan blifva be
svärlig och hinderlig för mer än en skola. Visserligen skulle 
Kungl. Maj:t tillerkännas rätt att, »när i särskilda fall omständig
heterna därtill föranleda, meddela understöd af statsmedel för 
ifrågavarande ändamål utan hinder däraf, att någon afvikelse 
från nämnda grundsats ägt rum», men jag kan knappt föreställa 
mig, att Kungl. Maj:t skulle tillåta en så stor afvikelse i detta 
hänseende, som jag i fråga om bestämmelsen i punkt 7 anser 
vara önskvärd.

Nu kan det frågas, om icke saken ändå kunde så ordnas, 
att man blefve berättigad till statsanslag, utan att fråntaga lär
jungarna förmånen att få äta middag i skolköket. Om utrymmet 
räcker till och de i skolkökskursen deltagande eleverna äro till
räckligt många, kan nog saken så ordnas. Detta skulle då gå 
så till, att flickorna i skolköket vid olika spisar lagade mat, både 
för det stora hushållet, som skulle omfatta flertalet af skolans 
lärjungar, och för det lilla hushållet, som skulle vara så begrän
sad!, som här föreslås. Endast de dagar, då flickorna äro syssel
satta med den senare matlagningen, med matlagningen för det
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lilla hushållet, skulle då inräknas i den kurs, för hvilken stads- Ang. under- 
bidrag begärdes. Men om skolkökseleverna utgöra blott minimi- 
antalet, 8, eller obetydligt däröfver, t. ex. 10, då måste de, med i folkskolor 
den anordning jag nu nämnde, sysselsättas i skolköket så många m. m.
dagar i veckan, att de icke kunna följa med den undervisning i (Forts.)
andra ämnen, som är förlagd till de timmar på dagen, då det 
arbetas i skolköket, och att så ordna skolans arbete, att endast 
sådana ämnen, som flickorna kunna tänkas ha mindre behof af, 
skulle förekomma under de timmar, då arbetet i skolköket är i 
gång, det tror jag icke är möjligt, utan att alltför mycket åsido
sätta andra kraf på en ändamålsenlig undervisningsplan, eller 
utan att eu, måhända ur andra synpunkter mindre önskvärd 
förlängning af läsåret nödvändiggöres. Hälften af skolkökets 
elever — med ett antal af endast 10 elever, kan det icke bli 
mer än två grupper — hälften af skolkökseleverna skulle näm
ligen under 6 dagar i hvarje vecka sysselsättas med matlagning 
för det stora hushållet, det vill säga hvarje flicka tre dagar i 
veckan, hvilken tid icke skulle inräknas i de obligatoriska 30 
arbetsdagarna. Skulle de nu, för att kunna deltaga i den under
visning, som pågår med de öfriga eleverna, samtidigt med arbetet 
i skolköket, befrias från detta arbete under t. ex. två dagar i 
veckan, så blefve det blott en dag i veckan, som finge inräknas 
i de föreskrifna 30 skolköksdagarna, och läsåret måste då ut
sträckas till minst 30 veckor, ehuru läsåret i de högre folk
skolorna, med hänsyn till dessa skolors bestämmelse, i allmänhet 
icke bör omfatta längre tid än högst 24 veckor.

Det är tydligt, att jag på de grunder, jag nu anfört, skulle 
ha önskat, att bestämmelsen i 7 punkten hade så affattats, att, 
där eleverna utgöras af vuxna eller mera försigkomna flickor, 
någon gräns icke uppdragits för det antal af deras egna skol
kamrater, som få mottagas såsom matgäster, under villkor natur
ligtvis, att eleverna ändå få lära sig uppgöra hushållsberäkningar 
för mindre familj, något, som ju utan svårighet kunde kontrolleras.
Detta om detta.

Det torde äfven kunna sättas i fråga, huruvida icke en 
förhöjning i statsbidraget borde kunna erhållas, när kursen om
fattar en längre tid än 30 arbetsdagar. Det är möjligt, att 30 
dagar räcka till för att bibringa eleverna nödtorftiga insikter i 
matlagning och hvad därtill hörer, men nog torde denna tid 
vara väl kort för att de praktiska färdigheter och de goda vanor 
i fråga om renlighet och ordning m. m., som skolköksunder- 
visningen afser att bibringa, skola hinna i önskvärd grad innötas.
Jag vågar hålla före, att en något längre kurs skulle lämna så 
mycket större och varaktigare resultat, att det vore skäl att upp
muntra eu sådan med något högre statsbidrag. Det torde annars 
komma att inträffa, att skolkökskurserna öfverallt inskränkas till 
30 dagar, hvarken mer eller mindre, och att man, där kursen
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Ang. under- nu är längre, t. ex. 2 k 3 gånger så lång, uppdelar den i 2 k 
V‘l'iq'l>elonomi'3 kurser, för att kunna komma i åtnjutande utaf 2 a 300 kronor, 
i folkskolor * stället för 100 kronor i statsbidrag. Men detta vore, enligt 

m. m. min mening, icke gagneligt för den sak, man önskar främja, 
(Forts.) genom att med statsmedel understödja dessa kurser.

Jag har, som sagdt är, icke något yrkande att göra, men 
jag har velat yttra detta, i öfvertygelse, att herr statsrådet och 
chefen för ecklesiastikdepartementet skall taga min framställning 
under öfvervägande, och, om han finner skäl därtill, i de af mig 
berörda bestämmelserna föreslå sådana ändringar, som jag tillåtit 
mig antyda.

Chefen för ecklesiastikdepartementet, herr statsrådet Berg: 
Den föregående ärade talaren uppehöll sig företrädesvis, eller 
nästan uteslutande, vid de förhållanden, som råda vid det 
läroverk, vid hvilket han är verksam. Jag har naturligtvis icke 
den kännedom om de speciella förhållandena vid detta läroverk, 
som kräfves för att pröfva giltigheten af de betänkligheter, han 
anförde. Han medgaf ju emellertid själf möjligheten af, att 
man äfven där skulle kunna vidtaga åtgärder, som gjorde, att 
detta läroverk kunde komma i åtnjutande af det statsbidrag, 
hvarom här är fråga; han antydde åtminstone, att sådant vore 
tänkbart. Han anvisade därjämte själf den utväg, som står 
öppen genom det allmänna villkor, som är inryckt uti utskottets 
hemställan, då det där heter, att Kungl. Maj:t skall hafva rätt 
»att, när i särskilda fall omständigheterna därtill föranleda, 
meddela understöd af statsmedel för ifrågavarande ändamål utan 
hinder däraf, att någon afvikelse från nämnda grunder ägt rum». 
Skulle nu icke detta vara tillräckligt, utan det visar sig, att åt
skilliga af de läroanstalter, man här velat understödja, icke kunna 
komma i åtnjutande däraf, får man naturligtvis tänka ut något 
sätt att undanröja dessa missförhållanden.

Hvad ifrågavarande läroanstalter i allmänhet angår, tror jag 
emellertid, att de villkor, som Kungl. Maj:t uti propositionen 
föreslagit, verkligen äro de riktiga, och jag vill gent emot de 
talare, som här ha åberopat auktoriteter, säga, att den kungl. 
propositionen också är grundad på erfarenheten hos personer, 
som företrädesvis sysselsätta sig med arbete på samma område.

Jag tror, att, om man i förevarande hänseenden går längre 
än Kungl. Maj:t eller till och med längre än utskottet, kan hela 
anordningen komma att förryckas och förfelas. Man kan riskera, 
att det icke blir en undervisning åt skolflickor i huslig ekonomi, 
utan snarare och i främsta rummet en masstillverkning af mat 
för större eller mindre bespisningslokaler. Billiga bespisnings- 
ställen för inackorderade matgäster äro ju en alldeles förträfflig 
sak, men icke bör man vid denna frågas bedömande företrädesvis 
tänka sig understödet afsedt för sådana inrättningar. Om ända-
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målet med undervisningskurser i huslig ekonomi vore det, att Ang. under- 
flickorna skulle utbildas till tjänarinnor vid eller serveringsflickor 
å bespisningslokaler, kunde det vara i sin ordning, att skolköken ^folkskolor 
inrättades så, att de kunde samtidigt bespisa ända till 40 per- m. m. 
soner eller än. fler. Men att kurserna skulle riktas på ett sådant (Ports.) 
syfte har aldrig i propositionen varit afsedt. Syftet med det 
hela har varit, att man skulle, i den mån man det kan, genom 
skolkurser bidraga till att utbilda flickor, särskild! folkskolans 
tusentals flickor, att i framtiden bli dugliga familjemödrar samt 
förbereda dem till att med klok beräkning, på förståndigt sätt 
sköta sitt eget blifvande lilla hem. Det syftet har legat till 
grund för propositionen och särskild! för de bestämmelser rörande 
antalet elever och antalet främmande matgäster, som i proposi
tionen blifvit föreslagna. Nu har utskottet härutinnan gått be
tydligt längre än den kung! propositionen, och jag tviflar för 
min del på, att detta innebär någon förbättring; jag ser tvärtom 
däri en viss fara. Men jag tror ändå, att saken är så god och 
har så stor lifskraft i sig, att, när myndigheterna i de olika skol
distrikten få saken om hand, de dock skola, äfven med de villkor, 
utskottet här uppställt, leda saken in i en sund riktning. Och i 
denna förvissning ber jag, herr talman, för min del, att få i af
seende å denna punkt ansluta mig till den lydelse, som Första 
Kammaren i afseende å densamma redan beslutat, och som här 
blifvit föreslagen af herr Hammarlund.

Efter härmed slutad öfverläggning framställde herr talmannen 
propositioner i ämnet; och biföll kammaren därvid det af herr 
Hammarlund framställda yrkandet.

Punkterna 8)—10), ingressen till mom. a) samt mom. b).

Hvad utskottet hemställt bifölls.

§ io.
Därnäst i ordningen förelåg till afgörande statsutskottets ut- Om beredande 

låtande n:o 96, i anledning af väckt motion om skrifvelse till af fast an- 
Kungl. Maj:t angående beredande af fast anställning åt personer, f!!"!':!?1 
som hos statens ämbetsverk äro på ett stadigvarande sätt syssel- rv 1,a(en- 
satta med skrifgöromål m. m.

I en inom Andra Kammaren väckt motion, n:o 105, hade 
herr C. A. Lindhagen föreslagit, att Riksdagen ville i skrifvelse 
till Kung! Maj:t anhålla, det Kung! Maj:t täcktes låta verkställa 
utredning, i hvad mån hos statens ämbetsverk och myndigheter 
personer vore på ett stadigvarande sätt sysselsatta med skrif
göromål och dylika sysslor utan att äga någon fast anställning,
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Om beredande äfvensom i anledning af denna utredning föreslå Riksdagen er- 
ställninq^t förmer liga åtgärder, i ändamål att jämväl dessa biträden, kvinnor 

skrif biträden. saväl som män, måtte i likhet med öfriga ämbets- och tjänste- 
(Forts.) innehafvare samt vaktbetjänte erhålla fast anställning med rätt 

till sjukhjälp, semester och pension.

Utskottet hemställde, att ifrågavarande motion icke måtte 
till någon Riksdagens åtgärd föranleda.

Vid utlåtandet hade emellertid fogats reservation af herrar 
Olsson i Fläsbro. Wiklunä, Starbäck, Hammarskjöld, Hammarlund 
och Eriksson i Bäck, hvilka ansett, att utskottet bort hemställa, 
att Riksdagen, med anledning af herr Lindhagens förevarande 
motion, måtte i skrifvelse till Kungl. Maj:t anhålla, det Kungl. 
Maj:t täcktes låta verkställa utredning, huruvida och i hvad mån 
personer, som vore hos statens ämbetsverk och myndigheter på 
ett stadigvarande sätt sysselsatta med skrifgöromål och dylika 
sysslor, måtte kunna erhålla någon fastare anställning, äfvensom 
för Riksdagen framlägga det förslag, hvartill denna utredning 
kunde föranleda.

Sedan utskottets hemställan blifvit uppläst, yttrade

Herr Hammarlund: Herr talmani Jag skall tillåta mig 
att yrka bifall till den af mig med flere vid detta betänkande 
afgifna reservation. I denna reservation hemställes, »att Riks
dagen, med anledning af herr Lindhagens förevarande motion, 
må i skrifvelse till Kungl. Maj:t anhålla, det Kungl. Maj:t täcktes 
låta verkställa utredning, huruvida och i hvad mån personer, 
som äro hos statens ämbetsverk och myndigheter på ett stadig
varande sätt sysselsatta med skrifgöromål och dylika sysslor, må 
kunna erhålla någon fastare anställning, äfvensom för Riksdagen 
framlägga det förslag, hvartill denna utredning må föranleda.»

Detta är en fråga, som förekom inom Riksdagen äfven i 
fjol. Och denna kammare uttalade sig då utan votering i enlig
het med motionärens förslag. Jag hoppas, att kammaren vid
håller denna ståndpunkt, så mycket mera som reservanterna nu 
ha i vissa afseenden begränsat frågans omfattning. I fjolårets 
kammarbeslut liksom i årets motion talas det om att bereda 
dessa personer en »fast anställning!» Reservanterna hafva ändrat 
detta till en ■»fastare anställning» — af hvilken natur denna 
skulle vara, det får den blifvande utredningen gifva vid handen. 
Vidare talas det i motionen om, att den fasta anställningen skulle 
gifva rätt till sjukhjälp, semester och pension. Äfven härom 
skulle eu utredning ske, så att man icke skulle på frågans nu
varande stadium så bestämdt uttala sig i dessa punkter.

Det är, mina herrar, icke någon stor fråga detta. Det är,
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såvidt jag kan se, icke en angelägenhet, som kommer att drabba Om beredande
staten med någon mera betydande utgift. Men det är dock en a{ä{j^n ar°t
ganska betydelsefull fråga för en stor och viktig grupp af stats - skrifUträden.
tjänare. Det finnes i åtskilliga statens ämbetsverk personer, som (Forts.)
år efter år äro sysselsatta med skrifgöromål och andra dylika
saker utan att äga någon stadigvarande anställning. De fylla,
dessa statstjänare, en ganska viktig uppgift, och många gå hela
sitt lif på dessa platser. Men deras framtid ställer sig mycket
mörk. Det är icke staten värdigt att på detta sätt ställa dessa
personer inför en dylik ovisshet. Det är staten värdigt att bereda
dem i någon mån en fastare anställning.

Såsom sagdt, i fjol uttalade denna kammare sig för saken 
och gick till och med något längre, än reservanterna gjort i år.
Nu har i år äfven Första Kammaren ansett rättvist och billigt, 
att man gör en utredning i denna fråga, och Första Kammaren 
har redan för sin del godkänt reservationen. Under sådana för
hållanden och med hänsyn till, att denna kammare redan i fjol 
uttalade sig i denna riktning, tillåter jag mig, herr talman, att 
hemställa om bifall till reservationen.

Vidare anfördes ej. Efter af herr talmannen gifna propo
sitioner i ämnet afslog kammaren utskottets hemställan och biföll 
i stället den vid utlåtandet fogade reservationen.

§ 11-

Härefter föredrogos hvart för sig och blefvo af kammaren 
godkända statsutskottets utlåtanden:

n:o 97, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition om bere
dande af särskild pension åt postbetjänten S. Z. Abramssons 
änka och minderåriga barn;

n:o 99, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
anskaffande af eldsläckningsmateriel för en del kustfästningar 
och kustpositioner;

n:o 100, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition till Riks
dagen angående anskaffande af elektriska sättare m. m. för 
Ellenabbsbatteriet i Karlskrona; samt

n:o 101, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition till Riks
dagen angående dispositionen af en i fångvårdsstyrelsens hufvud
bok balanserad behållning af brandskadeersättning.

§ 12.

Vidare fanns å föredragningslistan upptaget statsutskottets Om försälj- 
utlåtande n:o 102, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition an- ning af en

fastighet.
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Om försälj
ning af en 
fastighet. 

(Forts.)

gående försäljning af förra militiebostället Hesslö n:is 1, 2, 3 
och 4 i Västmanlands län.

I en till Riksdagen aflåten, till statsutskottets förberedande 
behandling öfverlämnad proposition, n:o 82, af den 9 sistlidne 
mars hade Kungl. Maj:t, under åberopande af bilagdt utdrag af 
statsrådsprotokollet öfver jordbruksärenden för samma dag, före
slagit Riksdagen medgifva,

dels att förra militiebostället 4 mantal Hesslö nås 1, 2, 3 
och 4 i Badelunda socken och Sien de härad af Västmanlands 
län måtte till staden Västerås försäljas mot köpeskilling, hvilken 
på stadens bekostnad skulle bestämmas i den ordning, som i 
fråga om jords eller lägenhets afstående för allmänt behof vore 
föreskrifven i kungl. förordningen den 14 april 1866, och mot 
öfvertagande af de kronans skyldigheter mot egendomens arren
dator R. Stephani, hvilka grundade sig på med Stephani den 
23 augusti 1901 om egendomen afslutadt arrendekontrakt, samt 
under villkor i öfrigt:

att äganderätten till egendomen af staden skulle öfvertagas 
den närmast efter köpeskillingens bestämmande inträffande far
dag, å hvilken dag köpeskillingen senast skulle i länets ränteri 
inbetalas;

att de till egendomen hörande hemman efter köpebrefvets ut
färdande i jordeboken skulle upptagas under titel allmänt frälse 
och svara för de utskylder och onera, som hemman af dylik natur 
författningsenligt nu eller framdeles åligga; samt

att staden ensam vidkändes lagfartskostnaden och öfriga med 
köpet förenade utgifter;

dels ock att de medel, som genom ifrågavarande försäljning 
inflöte, måtte, på samma sätt som köpeskillingarna för försålda 
mindre kronoegen domar, användas till inköp för kronans räkning 
af skogbärande eller till skogsodling tjänlig mark.

Utskottet hemställde, att Kungl. Maj:ts ifrågavarande propo
sition icke måtte af Riksdagen bifallas.

Reservation hade emellertid afgifvits af herrar H. P. P. 
Tamm, friherre J. T. Gripenstedt, Tf Fränekel, A. G. L. Billing 
och C. J. G. Sivartz.

Efter uppläsandet af utskottets hemställan lämnades på begäran 
ordet till

Chefen för jordbruksdepartementet, herr statsrådet Tamm, 
som yttrade: Det brukar ju vara vanligt, att när eu kommun
framställt en begäran att få inlösa för densamma behöflig mark, 
så ha statsmakterna i allmänhet ställt sig synnerligen välvilligt
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därtill Det har således varit en regel nästan utan undantag, Om försälj- 
att Kungl. Mai:t och Riksdagen bifallit dylika framställningar.
Således skall det vara synnerligen talande skal, som förmatt (Fort3) 
statsutskottet att i detta fall frångå vanan att tillstyrka bifall till 
Kungl. Maj:ts proposition. Men om jag letar i statsutskottets 
betänkande efter dessa skäl, maste jag erkänna, att det för mig 
är fullständigt omöjligt att finna något. Emellertid bär jag af 
den diskussion, som i Första Kammaren i dag hållits, kommit 
underfund med nagra af de skäl, som, utan att vara anförda af 
statsutskottet, ledt utskottet vid fattande af dess beslut.

Det första af dessa skäl skulle då vara det, att denna del af 
egendomen Hesslö skulle behöfvas för krigsmakten. Jag är då 
i tillfälle att på det bestämdaste förklara, att för Västmanlands 
regemente behöfs icke någon del af egendomen Hesslö. Det har 
i sammanhang härmed sagts, att det skulle vara fördelaktigt att 
komma åt det mellan Hesslö och det nuvarande exercisfältet 
belägna området och sålunda hafva Hesslö i sin hand för ett 
eventuellt byte. Men det skulle i detta fall naturligtvis vara så, 
att det vore staden Västerås, som skulle rå om den marken, ty 
det är staden, som hittills upplåtit all mark för Västmanlands 
regemente. Men så är icke förhållandet.

Vidare har det antydts, att den nuvarande exercisplatsen och 
skjutbanan icke skulle vara lämpliga. Från bästa håll har jag 
fått den försäkran, att detta är så långt ifrån fallet, att man med 
bestämdhet kan säga, att Västerås stad har varit i synnerligen 
hög grad tillmötesgående mot staten vid uppfyllandet af alla 
rimliga anspråk, som staten skulle kunna sätta med afseende å 
Västmanlands regementes förläggning där.

Det andra skälet är mera privat. Det säges, att på egen
domen Hesslö, där såsom bekant Badelundsas gar fram, skulle 
finnas ett mycket värdefullt grustag och för de kringliggande 
häradena vore det förmånligt att fortfarande få begagna sig af 
detta. Det är naturligtvis livar och en af herrarne bekant, att 
väglagens § 33 bestämdt lämnar medgifvande åt de väghållnings- 
skyldiga eller vägstyrelsen att af häradsrätten få sig anvisadt 
grustag på viss plats visserligen mot ersättningsskyldighet, under 
det att, om staten rår om marken, den enda fordran vore ersätt
ning för den skada, som af grustägten kan föranledas. Men är 
det något tillräckligt skäl, att, för att dessa härader skola få taga 
sitt grus gratis, man därför skall afslå Västerås stads framställ
ning, om den eljest är välgrundad. Och det vågar jag alldeles 
bestämdt påstå, att den är. Tv hvarför har Västerås stad önskat 
åtkomma detta område? Jo, för att utvidga sin vattenledning.
När regementet kom till Västerås, befanns det genast, att det 
behöfdes mera vatten, än den dåvarande vattenledningen kunde 
lämna tillgång till, och staden gick omedelbart i författning om att 
på den nu ifrågavarande egendomen anlägga en ny vattenledning 

Andra Kammarens Prof. 1906. N:o 47. 6
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Om försälj- och har redan satt saken i gång. Det är emellertid icke till- 
'fasu/het räckliSt ur sanitär synpunkt, att staden endast har tillgång till 

(Forts) ^cn mark> där man behöfver nedlägga rören och anbringa själfva 
pumpen, det är alldeles gifvet, att man har behof af marken 
omkring, för att icke där skola kunna uppstå anläggningar, som 
till äfventyra kunna förorena vattnet. Jag behöfver i det afse- 
endet endast hänvisa herrarna till de oerhörda kostnader, som 
hufvudstaden har ansett sig, och med skäl har ansett sig, tvungen 
att nedlägga för att förvissa sig om att erhålla ett verkligen 
framstående vattenledningsverk.

Då jag således har funnit, att Västerås stad har haft goda 
skäl för sin begäran, har det varit naturligt, att jag ansett, att 
Kungl. Maj:t borde tillmötesgå staden i det afseendet, i synnerhet 
som,^ såsom jag nämnde i början, jag kunnat stödja mig på det 
förhållandet, att dylika framställningar förut aldrig ha afslagits.

Emellertid är det här en ytterligare omständighet, som jag 
ber att få vidröra, och det är, att tyvärr byggnaderna på den 
ifrågavarande egendomen äro af den beskaffenhet, att, om den 
fortfarande skall bibehållas af staten och utarrenderas, så fram
går af uppgifterna på sidan 4 i utskottets betänkande, hvilka 
kostnader som i sådant fall komma att drabba statsverket. De 
äro naturligtvis icke oöfverstigliga, men ganska stora.

Nu borde jag måhända finna en tröst i statsutskottets in
flickande af ordet »för närvarande», att afslagsyrkandet således 
endast är för närvarande. Utskottet ställer därmed i utsikt, att 
framställningen skulle kunna bifallas efter ett par år, när den 
fråga, som nyss nämndes, blifvit grundligt utredd. Och i med- 
kammaren framhölls under diskussionen mycket bestämdt, att 
det icke varit utskottets mening att alldeles afstyrka framställ
ningen, utan endast att ställa den på framtiden. Jag vågar i 
alla fall uttala den förhoppningen, att kammaren ville behjärta 
stadens önskningar i detta afseende. Ty det är icke tillräckligt 
för staden att ha eu förhoppning — visserligen ganska stor, det 
medgifver jag —, att man en gång skall kunna ordna sin vatten
ledning på ett tillfredsställande sätt, och endast med stöd af 
denna förhoppning besluta sig för att nedlägga ganska afsevärda 
kostnader på de anläggningar, som därför behöfva göras vid 
denna nyss nämnda Badelundsås.

På de skäl, som af Västerås stad och i samtliga myndighe
ters öfverensstämmande utlåtanden i anledning af den gjorda fram
ställningen blifvit anförda, finner jag det vara synnerligen önsk
värd!, att Riksdagen måtte tillmötesgå Västerås stads här fram
ställda billiga begäran, i synnerhet som denna stad — jag upp
repar det än. en gång — visat sig synnerligen tillmötesgående 
mot staten vid upplåtande af mark till öfningsplats för Väst
manlands regemente.
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Herr Larsson i Västerås: Herr talman, mina herrart Då 
denna fråga berör den stad, som jag har äran representera, och 
för denna är af synnerligen stor vikt och betydelse, ber jag här 
få säga några ord, ehuru jag för min del helt kan ansluta mig 
till de skäl och synpunkter, som herr statsrådet och chefen för 
jordbruksdepartementet nyss framhållit. Dock hade jag väntat, 
att någon af statsutskottets ledamöter här skulle framträdt och 
anfört, hvilka skäl det egentligen varit, som förelegat, då ut
skottet kommit till det slut, som det föreliggande betänkandet 
visar. Utskottet säger härom endast: »Då den i ärendet förebragta 
utredningen icke lämnar tillräcklig ledning för bedömande, huru
vida icke ifrågavarande kronoegendom möjligen skulle till större 
eller mindre del behöfva till främjande af annat allmänt ändamål 
disponeras, anser sig utskottet» etc. Nu undrar jag, om man icke, 
då det är fråga om att sälja kronans egendomar, alltid skulle 
kunna framkasta ett sådant skäl och säga: det kan hända, att 
egendomeno någon gång i framtiden kan behöfvas till annat allmänt 
ändamål. Åsikterna kunna ju vara delade om huruvida ett dylikt 
skäl i denna fråga bör ha någon afgörande betydelse. Men jag an
ser för min del, att utskottet bort bevisa, att de andra allmänna 
ändamål, som här möjligen föresväfvat utskottet, äro af mera 
och större intresse för staten att tillgodose än de, som Västerås 
stad i förevarande afseende har ämnat tillgodose genom för
värfvande af den här ifrågasatta egendomen. Då så ej skett, 
kan jag naturligtvis icke något närmare inlåta mig på att bemöta 
utskottet. Emellertid har herr statsrådet och chefen för jordbruks
departementet redan anfört och bemött några skäl, som han har 
fått kännedom skola hafva utgjort motiverna till att utskottet 
afstyrkt den gjorda framställningen. Genom herr statsrådets an
förande synes det mig blifvit tillräckligt upplyst, att det föreburna 
skälet, att Västmanlands regemente skulle behöfva mera jord för 
sina öfningsplatser, saknar grund. Och för att ytterligare styrka 
detta, vill jag citera ett yttrande, som fälldes i denna kammare; 
år 1902 af dåvarande statsrådet och chefen för landtförsvars
departementet vid behandlingen af kasernbyggnadsfrågan. Då 
kom äfven på tal Västmanlands regementes mötesplats, och han 
yttrade med afseende å denna följande: »Hvad angår öfnings- 
området vid Västerås, vill jag nämna, att det är ovanligt stort,, 
icke mindre än 400 tunnland, högst omväxlande terräng och 
utmärkt just därför, att den plats, där det vore meningen att 
etablissementet skulle ligga, 1 å 2 kilometer utanför staden, ut- 
göres af en sandås».

Här är, som synes, ytterligare förklarad!, att det område, 
som Västmanlands regemente har, »är ovanligt stort», och jag 
kan upplysa, att herr statsrådet och chefen för landtförsvars
departementet, då han, jämte åtskilliga högre officerare, var i 
Västerås och tog platsen i betraktande, yttrade, att platsen för
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(Forts*' ® förlägSas- ^an man finna, huru pass långsökt ett sådant
Sv skäl som det" af utskottet anförda är. Det förefaller mig, som 

om utskottet skulle hafva med ljus och lykta letat efter något 
skäl att få denna fråga uppskjuten. Huruvida detta verkligen 
kan vara fallet, vill jag icke bestämdt påstå, men det synes mig, 
som om så vore förhållandet. Man torde väl emellertid knappast 
kunna bestrida, att det för Västerås stad gäller ett viktigt in
tresse, då det är fråga om att förse staden med tillräckligt och 
godt vatten.

Jag vill icke nu längre uppehålla kammaren, då tiden är 
långt framskriden, men då jag för min del icke kan se, att 
utskottet framburit något fullgiltigt skäl för sitt afslagsyrkande, 
och icke heller kan finna, att de skäl, som herr statsrådet angaf 
skola hafva varit för utskottet bestämmande, äro af någon större 
betydelse efter de upplysningar, som lämnats, tillåter jag mig, 
herr talman, att yrka bifall till Kungl. Maj:ts proposition i den 
föreliggande frågan. Jag kan icke finna annat, än att ett bifall 
till densamma skulle tillgodose såväl statens som stadens intressen 
på ett behörigt sätt.

Häruti instämde herrar Hammarström, Camitz och Janson i 
Bråten.

Herr Eriksson i Bäck: Herr talman! Hufvudintresset för 
Västerås stad att få förvärfva denna egendom skulle ligga i att 
den behöfdes för dess nya vattenledning. Men man ser i ut
låtandet, att Västerås stad åtminstone tills vidare, så länge den 
nuvarande arrendetiden för egendomen räcker, eller till år 1923, 
är skyddad beträffande sin vattenledning. Det har uppgjorts ett 
kontrakt mellan staden och arrendatorn af egendomen, hvari
genom staden tillförsäkrats rätt att anlägga vattenledning och 
hvarigenom dess intressen blifvit tillräckligt tillgodosedda. Så
ledes finnes för närvarande icke något oafvisligt behof för Västerås 
stad att nu förvärfva egendomen för sin vattenledning. Anled
ningen, hvarför det skulle vara så angeläget att förvärfva egen
domen, skulle vara den, att vatten, som därifrån tages till vatten
ledningen, skulle kunna förorenas genom industriella eller andra 
anläggningar, som kunde där uppföras. En sådan fara kan väl 
dock icke tänkas uppstå, så länge staten är ägare till egen
domen. Skulle staten däremot komma att sälja egendomen till 
någon annan än Västerås stad, så komme väl ändå staden att 
beredas tillfälle att tillösa sig den mark, som den behöfver för 
vattenledningen, äfven om den icke komme i tillfälle att för
värfva hela egendomen. Man behöfver ju icke befara, att staten 
skulle upplåta delar af egendomen, så att den vattenledning, som
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Västerås stad nu håller på att anlägga, skulle lida någon skada Omjörsä^
däraf. fastighet.

Vidare är att märka, att på egendomen ligger ett^ större g )
grustag, som det nog kunde vara mycket bra, om Västerås stad 
lomme i besittning af, men då det äfven finnes väghållnings- 
skyldige inom distriktet, som också äro i behof af detta grustag, och 
för hvilka det är af ganska stor vikt att få köpa större delar af 
grustaget eller en viss större areal, gäller det äfven för dem ett 
ganska viktigt intresse. Ty om de icke själfva förvärfva detta 
grustag, så nödgas de i stället köpa grus af Västerås stad och 
få då antagligen betala detta med ett ganska högt pris per lass.
Det är sålunda ur de väghållningsskyldiges synpunkt angeläget, 
att staten icke afhänder sig denna egendom till Västerås stad.

Hvad beträffar markutbyte för mötesplatsen, hörde jag nu 
af herr Larsson i Västerås — i parentes vill jag upplysa om, 
att jag icke var inne i kammaren, då herr statsrådet och chefen 
för jordbruksdepartementet yttrade sig — att något sådant icke 
skulle behöfva ifrågakomma. Herr Larsson upplyste äfven om 
att denna mötesplats skulle innefatta 400 tunnland jord, och att 
en så stor areal skulle vara fullt tillräcklig, ja, såsom han yttrade, 
mer än tillräcklig. Det skulle räcka för mer än ett regemente.
Men jag vill påstå, att en sådan areal numera icke på långt när 
uppfyller de militära anspråken på mötesplatsers storlek.. Nu är 
man icke ens nöjd med 400 hektar, utan militärerna vilja hafva 
ännu mera. Då är det icke värdt att komma och tala om 400 
tunnland såsom tillräckligt för mer än ett regemente. Det kan 
således mycket väl komma att inträffa, att framställning göres 
om att få till stånd ett markutbyte med denna egendom för att 
invid Västerås stad erhålla ett större område till mötesplats för 
Västmanlands regemente. Det kan då vara bra, att staten, när 
en sådan framställning kommer, kan hafva denna egendom att 
byta med, så att staten icke behöfver köpa jord i närheten af 
Västerås stad. Ty det blir alltid billigare, om man har något 
att byta med, än om man nu skulle sälja bort jorden och sedan 
köpa annan. Om man skall lösa till sig en viss areal i närheten 
af Västerås stad, så kommer man nog att få betala den mycket 
dyrt. Jag anser därför, att om man nu skulle afhända sig denna 
egendom, som kan behöfvas för att byta med, om det en gång 
kommer att behöfvas mera jord till mötesplatsen, så gör staten 
en mycket dålig affär.

Det är af sådana skäl, som utskottet afstyrkt Kungl. Maj:ts 
proposition, och som jag nu ber att få yrka bifall till utskottets 
hemställan.

Herr Nyländer: Herr talman! Hvarken af den kungl. pro
positionen eller af de handlingar, som åtföljt densamma till 
statsutskottet, har man kunnat vinna någon tillförlitlig upplys-
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(Forts.)' hand hafva emellertid sådana meddelanden lämnats, att utskottet 
icke ansett sig kunna tillstyrka försäljningen, med mindre än att 
saken ytterligare och mera noggrant utredes.

Egendomen, som innehåller en areal af icke mindre än 
271,49 hektar, däraf omkring 185 hektar åker och 56,24 hektar 
tomter m. in., lärer vara belägen helt nära Västmanlands rege
mentes mötesplats och skild från densamma endast genom en smal 
jordremsa tillhörig en annan egendom, som heter Hamre gård. 
I händelse denna mötesplats skulle behöfva utvidgas — något 
som, enligt hvad till utskottets kännedom kommit, inom en ej 
aflägsen framtid torde blifva nödvändigt, ehuru representanten 
för Västerås nämnde, att så icke skulle behof vas — så vore det 
af stor betydelse, att staten hade kvar denna sin egendom, ty enligt 
hvad man meddelat, finnes ingen möjlighet att utvidga mötes
platsen åt något annat håll än åt den sidan, där Hamre är be
läget. Agaren af denna egendom lärer ock hafva förklarat sig 
villig att i sådant fall gå in på ett ägoutbyte på så sätt, att 
staten skulle få öfvertaga den för utvidgningen erforderliga delen 
af Hamre mot afstående af en del af Hesslö. För öfrigt lärer 
det äfven kunna ifrågasättas, huruvida icke också en del af 
själfva Hesslö egendom skulle blifva behöflig för regementets 
öfningar. Under sådana förhållanden vore det, enligt min upp
fattning, ingalunda välbetänkt af staten att afhända sig hela 
denna egendom, då den är så belägen, att den åtminstone till 
en del kan behöfva tagas i anspråk för statens egen räkning. 
Det blir ju, såsom vi veta, nästan alltid synnerligen kostsamt, 
då staten skall nödgas genom expropriation eller annorledes för
värfva fastighet.

Till utskottet har äfven inkommit, från Siende härads våg
stycke, eu framställning, att den ifrågasatta försäljningen måtte 
uppskjutas åtminstone till nästkommande års riksdag, så att, 
efter utredning och undersökning, Siende härad kunde vid egen
domens försäljning få på sig öfverlåtet behöfliga grustag, hvilket 
vore synnerligen nödvändigt för vidmakthållandet af de allmänna 
vägarna inom häradet. Äfven Tuhundra härads vägstyrelse har 
gjort _ en liknande framställning, enligt hvilken den önskar, att' 
omkring eu hektar af den Hesslö genomlöpande så kallade 
Badelundsåsen måtte upplåtas till grustag, enär det rådde inom 
häradet stor brist på lämpliga väglagningsämnen och denna ås 
vore synnerligen duglig för detta ändamål. Det antyddes visser
ligen af herr statsrådet och chefen för jordbruksdepartementet^ 
att den möjligheten icke vore utesluten för dessa väghållnings- 
skyldige att, äfven sedan egendomen blifvit försåld, där kunna 
få grus för sina behof; men herrarne veta alltför väl, att det 
nog blir betydlig skillnad i afgift för gruset, om det ej längre

Onsdagen den 2 Maj.



Onsdagen den 2 Maj. 87 N:o 47.

får tagas på statens mark utan måste köpas lassvis af . Västerås 
stad. Det synes mig därför som om äfven denna grusfråga vore 
ett sådant allmänt ändamål, som borde tillgodoses, innan staten 
afhänder sig egendomen i fråga.

Äfven äganderätten till en viss närmast Hamre belägen del 
af Hesslö har angifvits icke vara fullt klar. Utskottets uppmärk
samhet har fästs på åtskilliga handlingar, af hvilka skulle framgå, 
att ägogränserna icke äro alldeles oomtvistliga, utan att till 
äfventyrs en viss del af det område, som nu räknas till Hesslö, 
rätteligen tillhör Hamre. Det torde således fordras en ytterligare 
utredning äfven rörande äganderättsförhållandena, innan staten 
säljer Hesslö egendom.

Om Kungl. Maj:ts proposition nu af slås, så synes det mig som 
om Västerås stad däraf icke skulle komma att beredas några sär
skilda svårigheter, ty den ifrågavarande vattenledningen är redan 
till en stor del färdig, rören äro nedlagda, en del erforderliga bygg
nader äro uppförda o. s. v.; och staden har ju med den nuva
rande arrendatorn af Hesslö träffat aftal om att under hans 
arrendetid få ha vattenledningsverket till den del, som faller 
inom Hesslö, orubbadt, och arrendetiden tilländagår först den 
14 mars 1923. Det är alltså en ganska rundlig tid, som Västerås 
stad får hafva sitt vattenledningsverk kvar på Hesslö; och för 
öfrigt är det nog icke Riksdagens mening att på något sätt betaga 
Västerås stad möjligheten att få sin vattenledning så väl ordnad 
som möjligt; men jag tycker dock att staten borde vara mera 
försiktig, innan den säljer hela denna stora egendom om 4 man
tal, af hvilken i dess helhet Västerås stad egentligen icke har 
något oafvisligt behof.

Då det således icke föreligger några särskildt trängande om
ständigheter, som nödvändiggöra, att egendomen redan nu för- 
säljes, och då försiktigheten synes mig bjuda, att frågan närmare 
utredes, så ber jag, herr talman, att få yrka bifall till utskottets 
hemställan.

Herr Nilson i Örebro: Staden Västerås har, enligt hvad
upplyst blifvit, för öfningsfält m. m. åt Västmanlands regemente 
skänkt staten ett stort område af ungefär 400 tunnlands areal. 
Därjämte har staden Västerås förbundit sig att till de kasern- 
etablissement, som å den af staden Västerås skänkta jorden af 
staten uppföras, tillhandahålla vatten. Nu begär staden Västerås 
att kunna sättas i tillfälle att fullgöra denna sin skyldighet på 
ett sådant sätt, som förtjänar allt erkännande. Det är nämligen 
så, att utaf allt vatten är just grundvattnet för dryck och mat
lagning af den allra bästa beskaffenhet och smak, och ett sådant 
vatten vill staden Västerås lämna åt det regemente, som är för- 
lagdt till ifrågavarande område. Men nu vill staten säga: Nej,
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ni får icke anlägga något vattenledningsverk på den här ifråga
varande staten tillhöriga egendomen, åtminstone får ni icke ägande
rätten till densamma. Det synes mig som om ett sådant åskåd
ningssätt ändock icke vore öfverensstämmande med Riksdagens 
Andra Kammares värdighet. Det må visserligen hafva sin be
tydelse, att staden har träffat uppgörelse med arrendatorn af 
egendomen i fråga, men jag hemställer till herrarne, om det är 
trefligt och angenämt att ha ett vattenledningsverk, som kostar 
åtskilliga tiotusental kronor, uppbyggdt på så osäker grund. 
Arrendatorn kan ju do hvilken dag som helst, och det är icke 
sagdt, att eu kommande arrendator vill respektera den öfverens
kommelse, som med den förra är träffad. Vid sådant förhållande 
och då jag icke kan se annat än att statsutskottets skäl för af
steg i hufvudsak helt enkelt grundar sig på den omständigheten, 
att våghål lningsskyldige befara, att de icke längre skote till 
samma billiga pris som förut erhålla grus för sina vägar och 
dylikt, så kan jag för min del icke inse, att detta är ett skäl, 
som är af så afgörande betydelse, att det kan motivera stats
utskottets hemställan, och för den skull ber jag, herr talman, 
att få yrka afslag på utskottets framställning samt bifall till 
Kongl. Maj:ts förslag.

Herr Larsson i Västerås: Jag ber kammaren om ursäkt 
för att jag åter tager till orda i denna fråga. Men det har af 
den näst föregende talaren nämnts en del omständigheter, som 
man kan ha anledning antaga hafva i sin mån bidragit till det 
slut, hvartill utskottet kommit i frågan, och därför vill jag an
hålla om ett par minuters uppmärksamhet, för att något klar
göra en af dessa omständigheter, den omständigheten nämligen, 
att staden redan påbörjat anläggandet af vattenledningen.

Som herrarna finna af den kung! propositionen, har Västerås 
stad redan den 7 februari 1905 till Kungl. Maj:t inlämnat en 
ansökan om att få köpa egendomen Hesslö, belägen i Västmanlands 
län, i och för anläggandet af ett nytt vattenledningsverk. Stads
fullmäktige hade då den uppfattningen, att denna fråga skulle 
hinna beredas så skyndsamt, att redan 1905 års riksdag skulle 
kunna behandla densamma. Men då så icke blef fallet och 
staden redan förut hade utfäst sig att inleda vatten till Väst
manlands regemente i en afsevärdt stor kvantitet, icke mindre 
än 11,000 kubikmeter, så kom staden i den situationen, att 
den måste antingen uppskjuta med arbetet på vattenledningen, 
tills jordfrågan var klar, eller ock börja att bygga vattenled
ningen med den rätt, som en uppgörelse med arrendatorn af 
Hesslö kunde gifva. Man valde det senare, särskildt därför, att 
staden icke gärna kunde uppskjuta påbörjandet af vattenled
ningen, enär det eljest blefve omöjligt för staden att fullgöra
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sina förbindelser gent emot regementet att tillhandahålla det
samma vatten. Den nuvarande vattenledningen är nämligen 
redan nu nära på otillräcklig för stadens eget behof, och det 
hade följaktligen icke gått för sig att därutöfver lämna något, 
vatten. Följden af ett uppskjutande af arbetet skulle således 
blifvit den, att regementet ej kunnat få vatten; detta ville staden 
förekomma, och därför började staden bygga vattenledningen 
med den rätt, som uppgörelsen med arrendator!! gaf, men där
jämte också med den vissa förhoppningen att, då det här gällde 
ett så pass viktigt allmänt intresse, statsmakterna icke skulle 
ställa sig afvisande gent emot en ansökning att få förvärfva det 
jordområde, som behöfdes för denna vattenledning. Så förhåller 
det sig med den saken. Jag kan nu icke gärna tänka mig, att 
den omständigheten, att staden till följd af trängande omständig
heter redan måst påbörja byggandet af vattenledningsverket 
skall kunna inverka på Riksdagens beslut i frågan. Ty här är 
väl egentligen ändå fråga om huruvida det föreligger andra all
männa intressen, som kunna anses vara större, än det Västerås 
stad här har att bevaka, eller om det kan anses vara möjligt 
att flera intressen skola kunna tillgodoses genom denna statens 
egendom, hvarom här är fråga. För min del vill jag särskilda 
framhålla, att, då Västerås stad i och för ifrågavarande vatten-, 
ledning kommer att få lägga ut en kostnad af mellan 200,000. 
och 300,000 kronor, enligt af sakkunniga uppgjordt kostnads
förslag, så är det alldeles tydligt, att staden vill söka få garanti, 
för att anläggningen icke allenast skall blifva tillräcklig för eu 
kortare tid, utan att densamma med nödig utvidgning skall 
kunna användas äfven för framtiden. Staden vill således ha 
garantier för att det skall finnas möjlighet att, om så är behöf- 
ligt, framdeles utvidga vattenledningsverket utan alltför stora kost
nader och obehag. Häraf och af hvad som i ansökningen fram
hållits torde herrarne förstå anledningen, hvarför staden är så, 
angelägen om att få tillösa sig hela egendomen. Det enda skäl, 
som här synes vara något mera bärande, är det, att väghållnings, 
skyldige ha anhållit om att få grustag undantaget. Jag vill då 
erinra om hvad herr statsrådet och chefen för jordbruksdeparte
mentet för en stund sedan här anförde, med hänvisning till 
väglagens 33:dje paragraf. Vidare är det ju icke här fråga om, 
annat, än att Riksdagen skulle medgifva Kungl. Maj:t att under 
vissa villkor få försälja egendomen i fråga, hvadan ett beslut, af 
Riksdagen icke torde lägga hinder i vägen för Kungl. Maj:t att, 
om så finnes nödigt och riktigt, göra ett undantag med afseende 
på grustaget. Då så är förhållandet, och då i öfrigt icke några 
skäl anförts, som tala för att frågan icke nu borde afgöras, så 
kan jag, herr talman, icke annat än vidhålla mitt förut gjorda 
yrkande om bifall till Kungl. Maj:ts proposition och afslag på 
utskottets förevarande betänkande.
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(Forts.)

Herr Hammarskjöld: Herr talman! Talaren från Örebro 
framhöll, hvilka stora uppoffringar Västerås stad hade gjort för 
staten, då den skänkt mark till kaserner och öfningsfält för ett 
regemente och därjämte förbundit sig att framdraga vattenled
ningen till den nya kasernen, och nu menade han, att det icke 
vore Riksdagen värdigt att komma och lägga hinder i vägen för 
staden att fullgöra sin skyldighet i detta hänseende.

Jag vill då för det första säga, att hvad som är Riksdagen 
värdigt, det är i första hand att tillvarataga statens intressen och 
se till, att de icke på något vis försummas, och vidare, att om 
Västerås stad skänkt ett stort område till plats för kaserner och 
regementets öfningar, så har den väl gjort det i syfte och med 
beräkning att direkt eller indirekt få fördel af att ha regementet 
där förlagdt. Icke har staden gjort det bara af välvilja för 
staten, det har jag svårt att tro. För öfrigt får man väl ej 
tolka det så, att då städer upplåta mark för ett regementes för
läggning, de därmed skulle ha förskaffat sig rättighet att af 
staten köpa mark för godt pris. Det är väl heller icke riktigt.

Jag kan icke finna, att staden Västerås har den allra ring
aste orsak att vara orolig. Den kan sofva i fullständigaste lugn. 
Ty hur det än går, tror jag, att vi allesammans här kunna 
garantera, att all den mark, som den för sin vattenledning be
hof ver, kommer den att få lösa till sig af staten; därom är icke 
ringaste tvifvel. Huruvida den kommer att få lösa till sig hela 
denna egendom eller icke, är åter en fråga, som beliöfver vidare 
utredas, och det är därför statsutskottet ej nu velat gå med på 
denna försäljning, utan af skäl, som särskildt af herr Nyländer 
på ett mycket öfvertygande sätt blifvit framställda, velat ha ett 
års betänketid för att få saken ytterligare utredd.

Talaren från Västerås försökte bagatellisera den där frågan 
om grustaget. Ja, det kan ju låta som en obetydlighet, men 
är det icke i verkligheten. Jag tror, att många vägstyrelser i 
landet kunna vitsorda, att de ha stora bekymmer för att kunna 
skaffa sig lämpligt grus för billigt pris, och, som herr Nyländer 
anmärkte, det är eu betydlig skillnad, om staten vid försälj
ningen undantager ett tillräckligt område till grustag för de an
gränsande häraderna och upplåter detta kanske gratis eller mot 
ringa vedergällning, eller om de väghållningsskyldige skola lösa 
till sig gruset lassvis af Västerås stad, sedan den kommit i besitt
ning af marken. Jag tycker, att ensamt detta skäl är alldeles 
tillräckligt för att berättiga Riksdagen till att besluta om upp
skof med frågans afgörande.

Äfven frågan om öfningsplatsen för regementet, som vant 
här åtskilliga gånger omnämnd, anser jag vara så pass viktig, 
att det bör något betänkas, huruvida det verkligen är skäl att 
sälja egendomen i dess helhet.

Onsdagen den 2 Maj.
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Men, som sagdt, det är icke den ringaste skada med ett 
uppskof. Västerås kan lugnt fullborda sin vattenledning, ingen 
kommer någonsin att begära, att de skola rifva upp den igen, 
utan de komma att få lösa till sig all den mark, som de behöfva. 
Om det icke blir hela egendomen, kan det blifva eu del; alltid 
finnes det så mycket, att det blir tillräckligt för dem. Under 
sådana förhållanden kan jag icke inse, att det är ringaste orsak 
attt ängslas, utan her att få yrka bifall till utskottets hem
ställan.

Herr Sjö: Herr talman, mina herrar! Enligt mitt förmenande 
är denna egendom alltför dyrbar för att säljas på det sätt, Kungl. 
Maj:t nu föreslagit, nämligen att köpeskillingen skulle utsättas 
af en kompromiss på sätt, som kungl. förordningen den 14 april 
1866 föreskrifver. Det är ganska sällsynt, att något dylikt före
kommer. Då staten skall sälja en domän, brukar det tillgå på 
det sättet, att domänintendenten jämte värderingsman värdera 
den, och sedan iakttages äfven den föreskriften, då den skall 
exproprieras, att köpeskillingen icke får sättas lägre än det värde, 
som domänintendenten och värderingsmännen sålunda åsatt 
egendomen. Här åter skulle det gå endast och allenast på sätt 
Kungl. Maj:t föreslagit.

Egendomen i fråga består, som herrarna sett, af 360 tunn
land odlad jord och tillsammans med öfrig mark 543 tunnland. 
Den ligger i närheten af Västerås stad, och efter allt hvad man 
kan se, blir det ett alldeles utmärkt tillfälle för staten att upp
träda såsom tomtförsäljare. Ty hvarför skulle icke staten lika 
väl kunna sälja tomter som Västerås stad? Det kan man med 
skäl fråga. Herrarna minnas mycket väl, huru denna kammare 
för några dagar sedan beslöt att afsända en skrifvelse till 
Konungen med begäran om utredning, huruvida man skulle 
kunna sälja domäner till egna hem genom att stycka dem på i 
skrifvelsen föreslaget sätt. Jag ber äfven att få nämna, att hos 
statsutskottet för förberedande behandling ligger en fråga om 
inköp från ett enskildt bolag af jord på ungefär en half mils 
afstånd från staden Göteborg till en rangeringsstation. Om Riks
dagen godkänner, hvad Kungl. Maj:t där föreslagit, skulle staten 
där få betala 2 kronor 50 öre kvadratmetern. Hvad tror herrarna 
det skulle bli, om detta hemman skulle exproprieras? Det skulle 
icke blifva många ören för kvadratmetern, tror jag.

Man behöfver nog se sig före mer än en gång, innan man 
går åstad och öfverlämnar sådana dyrbara egendomar till expropria
tion. Då expropriation sker, är det vanligtvis så, att staten får 
draga det kortaste strået. Det är jag icke mycket för och vill 
därför, att man, då sådan skall ske, åtminstone har lagt eu god 
utredning till grund för försäljningen.
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Af hvad jag nu yttrat framgår alldeles oförtydbart, att jag 
kommer att yrka bifall till utskottets hemställan.

Herr Wiklund: Jag begärde egentligen ordet för att ytterligare 
understryka och betona, hvad som här af åtskilliga talare fram
hållits. Den föreliggande frågan gäller försäljning af en egendom, 
som tillhör staten, och som i areal innehåller icke mindre än 
540 tunnland samt är centralt belägen i närheten af Västerås 
stad. Om man då frågar sig, hvad staden skall använda denna 
egendom till, finner man af den utredning, som lämnats, att den 
erfordras för anläggande af en vattenledning. Men denna vatten
ledning är ju redan påbörjad och redan delvis anlagd. Det må 
därför icke förvåna någon, om man frestas att tro, att motivet 
för förvärfvandet af denna egendom äfven kan vara något annat, 
nämligen, åtminstone delvis, ett spekulationssyfte. Ty icke kan 
väl rimligen tro, att en stor egendom, bestående af omkring 540 
tunnland, skulle erfordras för att komplettera den vattenledning, 
som redan finnes. Då man därtill finner, att staden förvärfva! 
rätt till mark för vattenledningen åtminstone intill den 14 mars 
1923, förefaller det än mindre troligt, att staden skulle behöfva 
redan nu förvärfva hela denna egendom. En egendom, som 
ligger intill en stad, är ju gifvetvis af stort värde, och det synes 
därför åtminstone mig, att denna egendom skulle kunna säljas 
på helt andra villkor, än meningen nu är. En sådan egendom 
är ju särskild! lämplig för att förverkliga de egna-hems-sträfvanden, 
som i våra dagar göra sig gällande. Därvid kunde ock beaktas, 
att staden Västerås finge sig till godo det område, som, den 
oundgängligen behöfver för sin vattenledning.

Bär har nu talats om att staden gjort uppoffringar vid 
regementets förläggning därstädes. Ja, att städerna måste gorå, 
uppoffringar för regementens förläggning till desamma är tydligt. 
Men är det så, att de skola komma och fordra ersättning för de 
uppoffringar de en gång gjort, så lära väl dessa för staten vara 
af mycket tvifvelaktigt värde.

För öfrigt anser jag, att, trots allt hvad myndigheterna sagt 
och den utredning som presterats, frågan ännu icke är nöjaktigt 
utredd. Kommer så härtill, att på egendomen lär finnas ett 
mycket värdefullt grustag, därifrån såväl staden själf som de 
därintill liggande väghållarne kunna blifva hänvisade att hämta 
sitt grus, så förefaller det mig synnerligen olämpligt att utan 
vidare sälja egendomen, utan att ens göra förbehåll om, denna 
grustäkt.

Jag anhåller därför, herr talman, att få yrka bifall till ut
skottets förslag.

Sedan öfverläggningen härmed förklarats, afslutad samt herr
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talmannen framställt proposition å de därunder gjorda yrkandena, 
biföll kammaren utskottets hemställan.

§ 13.
Statsutskottets härefter föredragna utlåtande n:o 103, i 

anledning af väckt motion om afskrifning af återstående köpe
skillingen för hemman och lägenheter, som få till skatte lösas, 
blef af kammaren godkändt.

§ 14.
Vidare föredrogs och godkändes Andra Kammarens första 

tillfälliga utskotts utlåtande, n:o 15, i anledning af Första Kam
marens protokollsutdrag, innefattande delgifning af kammarens 
beslut i väckt fråga om ändring eller upphäfvande af mom. 7 i 
kungl. brefvet den 17 oktober 1778 m. m.

§ 15.

Slutligen föredrogs Andra Kammarens femte tillfälliga utskotts 
utlåtande, n:o 16, i anledning af väckt motion om skrifvelse till 
Konungen angående skärpta kompetensvillkor för erhållande af 
domareförordnande samt inskränkning af de ordinarie härads- 
höfdingarnas tjänstledighet; och yttrade därvid

Herr Pettersson i Södertälje: Herr talman! I detta utlåtande 
förekommer ett skrif- eller tryckfel, som jag anhåller att få 
rättadt. I klämmen står det nämligen: Utskottet får således 
hemställa, att Andra Kammaren ville i anledning af ifråga
varande motion för sin del besluta, att Riksdagen i skrifvelse 
till Kungl. Maj:t anhåller, det Kungl. Maj:t täcktes låta efter 
verkställd utredning taga i öfvervägande o. s. v. Ordet »låta» 
bör naturligtvis borttagas, och jag anhåller, att vid framställande 
af proposition på utskottets hemställan detta ord måtte få utgå.

Vidare anfördes ej. Hvad herr Pettersson i Södertälje före
slagit godkändes af kammaren, hvarefter kammaren biföll ut
skottets hemställan med den sålunda vidtagna rättelsen däri.

Jämlikt 63 § riksdagsordningen skulle detta beslut genom 
utdrag af protokollet delgifvas Första Kammaren.

§ 16.
Anmäldes och godkändes lagutskottets förslag till Riksdagens 

skrifvelse, n:o 97, till Konungen, i anledning af väckt motion 
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angående skrifvelse till Konungen, med begäran om framläggande 
af förslag till lag om dödande af bortkomna handlingar.

§ 17.

Till bordläggning anmäldes

\ ! sammansätta stats- och lagutskottets utlåtanden:
n:o 10, i anledning af dels Kungl. Maj:ts proposition med 

förslag till lag angående medling i arbetstvister, dels ock tre med 
föranledande af propositionen väckta motioner; och

n:o 11, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
anslag till förlikningsmän för medling i arbetstvister.

" , § 18.

Justerades protokollsutdrag.

§ 19.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades
herr A. P. Risberg under 3 dagar fr. o. m. den 5 maj,

» C. M. Johansson i Jönköping under 2 dagar fr. o. m.
den 4 maj,

friherre J. Hermelin under den 5 maj,
■ herr J. Widén under 3 dagar fr. o. m. den 3 maj,

herr J. Johanson i Yalared under 2 dagar fr. o. m. den
3 maj, och

herr J. P. Jesperson under 2 dagar fr. o. m. den 4 maj.

: Härefter åtskildes kammarens ledamöter kl. 5,21 e. m.

In fidem
Herman Palmgren.

Um 47. 94 Onsdagen den 2 Maj.

Stockholm, tryckt hos P. Palmquists Aktiebolag 1906.


